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Vpogled v problematiko sporov odkriva notranje odnose v delovnih organizacijah

NEPOTREBNA POTA, 
STROŠKI IN JEZA

Načelu ustavnosti in zako
nitosti so podrejeni tudi statuti 
in drugi splošni akti delovnih 
organizacij, ki morajo zato biti 
V skladu z ustavo in zakonom.

Morajo biti, pa velikokrat 
niso. In prav tu so vzroki za 
delovne spore, za pritožbe, ki 
Povzročajo toliko prizadetosti in 
škode, izgubljenega časa.

Res so takšne pritožbe mar
sikdaj tudi neupravičene, ker 
delavci ne poznajo pravnih do
ločil. Pa kdo bi jim zameril to, 
ko pa jih često ne poznajo celo 
tisti, ki odločbe izdajajo.

PRESOJA »NA OKO«
Eden izmed pogostih vzro

kov nepotrebnih potov in pri
tožb so nepravilne odpovedi. Ne 
bi se spuščali v to, ali so take 
nezakonite, včasih pa tudi »za
konite« odpovedi pogostne za
radi nestrokovnosti ljudi, ki o 
tem odločajo, ali so namerne, 
ker se podjetja skušajo na hitro 
znebiti nezaželenih delavcev. 
Naj si bo tako ali tako, odločba 
o odpovedi je nezakonita, če je 
na primer utemeljena takole:

»Šefu ekonomske enote se 
odpoveduje delovno razmerje 
zato, ker je odgovoren za nego
spodarsko poslovanje in slab 
ekonomski uspeh bivšega pod
jetja oziroma sedanje ekonom
ske enote.« Disciplinska komi
sija predhodno sploh ni obrav
navala njegovega poslovanja 
oziroma prekrškov.

Z odpovedjo pa je nastala še 
materialna škode, saj odločba 
odreja, da se šef ekonomske 
enote takoj odstrani iz podjetja, 
obračunajo pa se mu takoj tudi 
osebni dohodki za čas odpoved
nega roka.

Delavec se je na odločbo v 
roku pritožil, ker je nezakonita. 
V podjetju pa pritožbe še do
slej niso obravnavali, čeprav se 
odpovedni rok že bliža h kraju.

Takih primerov odpovedi za
radi disciplinskih prestopkov, 
ki so pravzaprav odpusti (naj
strožja kazen, ki jo izreče di
sciplinska komisija), je še ve
liko, vsi pa so nezakoniti, če 
predhodno o njih ni sklepala 
disciplinska komisija podjetja.

Kazen za disciplinske pre
krške morajo delovne organi
zacije normirati in specificirati 
v svojih pravilnikih. Takih pra
vilnikov pa večina predvsem 
manjših delovnih organizacij, 
nima. Tako je disciplinskim ko
misijam omogočeno presojati 
»na oko« in tudi tako odmer
jati kazni za prekrške.

VSAKA ZAMERA 
NE SODI POD DISCIPLINSKI 

PREKRŠEK
Neko ljubljansko podjetje je 

npr. kaznovalo delavca z odvze
mom desetodstotnega mesečne
ga osebnega dohodka za dobo 
treh mesecev zato, ker je v od
delku za gospodarstvo občinske
ga ljudskega odbora poslal pri-.

javo o nepravilnostih, ki ^ se 
dogajajo v podjetju. Odločba 
za disciplinsko kazen med dru
gim navaja tole: »V prijavi ste 
opozorili na določene nepravil
nosti v našem podjetju, ki so 
se dejansko dogodile... Vendar 
pa so bile v prijavi tudi stvari, 
ki so neresnične in ki blatijo 
ugled našega podjetja... Di
sciplinska komisija je ugotovila, 
da ste z neresničnimi prijavami 
rušili ugled podietja ter omalo
važevali delavsko samouprav
ljanje v našem podjetju... Za
to je kazen utemeljena.«

Ta primer prav gotovo ni 
primer kršenja delovne discip
line in zato ne spada pred 
disciplinsko komisijo podjetja. 
Še manj so upravičeni izreči za 
to disciplinsko denarno kazen, 
saj delavec ni povzročil mate
rialne škode podjetju. Če v 
podjetju smatrajo, da so bile 
izjave neresnične, lahko tožijo 
delavca na sodišču zaradi bla
tenja podjetja.

KAJ SE SKRIVA
ZA SPORAZUMI

Nejasnosti in nepravilnosti 
pri poslovanju disciplinskih 
komisij je veliko, zato je tudi 
vedno več »sporazumnih« odpo
vedi delovnega razmerja, ki pa 
so v bistvu daleč od sporazu
mov, saj se skoraj za vsemi 
skrivajo včasih zelo majhni 
disciplinski prekrški.

Delavca, ki je naoravil pre
kršek, pokliče na primer direk

S POSVETA PREDSEDNIKOV
OBČINSKIH SINDIKALNIH SVETOV LJUBLJANSKEGA OKRAJA

Priprava na občne zbore
Na posvetu so predsedniki občinskih sindikal

nih svetov ljubljanskega okraja razpravljali o 
pripravah na občne zbore občinskih svetov in 
pomoči Skopju. Ugotovili so, da je na njihovem 
področju 432 delovnih organizacij, ki imajo izde
lane teže statutov, 63 delovnih organizacij je izde
lalo osnutke, medtem ko je 13 delovnih organizacij 
statute že sprejelo.

Osnovna misel razprave je 
bila — kako pripraviti občne 
zbore občinskih sindikalnih sve
tov, katere so temeljne naloge, 
ki jih je treba obravnavati. Po 
Poročilu in razpravi se je iz
kristaliziralo mnenje, da je 
osnovna naloga — praktična 
bresničitev določil, ki jih naka
zuje ustava, da je potrebno kre
piti nadaljnji razvoj samouprav
en j a, gospodarjenja in notra- 
hjih odnosov v podjetju, da je 
Potrebno začeti tehtnejše raz- 
Prave o delitvi in nagrajevanju 
P° delu, o 42-urnem delavniku, 
kar vse se tesno preplete z raz
pravami in izdelavo statutov. 
Predvsem, to so poudarili, po
ročila in razprave je treba 
Usmeriti v nekaj temeljnih pro
blemov, ki so značilni za posa- 
Prezne komune, jih vsestranskoosvetliti in zavzeti do njih sta
le.3; izogibati pa se je treba 

da bi na občnih zborih 
zajeli vse probleme, kajti tak 
Uočin obravnavanja samo zvo- 
Ueni glavne naloge in često daje 
Poudarek manj važnim, prakti- 
eističnim problemom.

Kot z izdelavo statutov, tako 
tudi s pripravami za uvedbo 42- 
urnega delovnega tednika še v 
marsikateri delovni organizaciji 
odlašajo. Opazna so predvsem 
naslednja stališča: Pri nas je 
prehod na skrajšan delovni ted
nik mogoč samo ob zmanjšanju 
proizvodnje in dohodka, ker so 
stroji tako izrabljeni, da inten
zivnosti dela ne moremo pove
čati, kolikor bomo izgubili na 
času. Tej ugotovitvi pa sledi 
dvoje mišljenj: izgubo na času 
je mogoče nadomestiti z boljšo 
organizacijo dela brez večjih fi
zičnih naporov in tudi obratno 
— ves izpad je mogoče nado
mestiti že samo z delovno disci
plino in malo povečano delovno 
prizadevnostjo.

Čeprav je res, da v podjet
jih z dolgoletno tradicijo, kjer 
imajo že zelo ^tare stroje, ni 
tako lahko povečati produktiv
nosti kot v delovnih organiza
cijah, kjer se šele notranje or
ganizirajo in imajo veliko več 
rezerv, je hkrati res, da ne sme
mo gledati samo na stroj, na 
njegovo zmogljivost, čeprav so

tudi tu še rezerve, ampak je 
treba gledati na celotno delovno 
organizacijo. Tisti, ki so bili v 
nekaterih razvitih deželah, pri
povedujejo, da se od njih raz
likujemo po intenzivnosti dela, 
predvsem pa po organizaciji. 
Medtem, ko dobro podjetje de
luje kot celota, kjer so posa
mezne faze dela med seboj do
bro organizirane, pri nas delov
ni proces pogosto zastane za
radi nepovezanosti in slabe or
ganizacije. Veliko imamo še de
lovnih opravil, ki bi jih z dobro 
organizacijo lahko opravljali 
drugi, marsikje imamo delovna 
mesta, ki jih vzdržujemo zaradi 
tradicije, zaradi navad, ker se 
marsikomu zdi, da mora tako 
ostati, kot je bilo pred leti za
snovano.

Razprave o uvedbi skrajša
nega delovnega tednika je po
trebno povezati z razpravami o 
statutu, o boljšem gospodarje
nju, o stimulativnejši delitvi, 
kajti vsi ti problemi se med 
sabo prepletajo in jih ni mogo
če obravnavati oddvojeno dru
gega od drugega. Zahtevajo pa 
zaradi svoje pomembnosti in po
sledic za nadaljnje gospodarje
nje in upravljanje, da se jih lo
timo pripravljeni, da za njihovo 
razrešitev organiziramo vse sile 
znotraj podjetja in tudi izven, 
da bosta razprava in rešitev res 
tehten doprinos k nadaljnji utr
ditvi delovne organizacije. Na
gle, površne razprave pa niti 
problemov ne osvetlijo, kaj še, 
da bi jih pomagale razrešiti.

V drugi točki dnevnega reda 
so se na posvetu pogovorili, 
kakšne ukrepe naj pod vzame j o 
sindikalne podružnice, da bo ak
cija za pomoč Skopju dosegla 
pričakovan uspeh.

tor ali sekretar podjetja, mu 
obljubi, da prekrška ne bo 
nihče obravnaval, če podpiše 
sporazumno odpoved. Že nati
skan formular o sporazumni 
odpovedi delovnega razmerja 
polože predenj (če bi sam na
pisal odpoved, bi imel več časa 
za premislek), samo podpis in 
vse je končano. Po navadi le 
do naslednjega dne. Takrat, 
najkasneje po nekaj dneh, začne 
delavec dvomiti, da je bil pre
kršek tak, da bi ga zanj lahko 
odpustili, vendar je že prepozno. 
Sporazumne odpovedi ne more 
več potegniti nazaj, v podjetju 
ga ne sprejmejo več.

Podpisani sporazum je za
konita prekinitev delovnega 
razmerja in prizadeti (če se pre
misli) tudi na sodišču ne uspe. 
Zakon taksira kot nezakonito 
podpisan sporazum samo, če je 
bila uporabljena sila oziroma 
pritisk, ali pa, če je bil delavec, 
ko je podpisal sporazum, v ne
prištevnem stanju. V druge 
okoliščine se sodišče ne spušča. 
Pa bi včasih marsikaj razkrile.

Primer je Iz velikega go
stinskega podjetja. Delavka je 
zanosila. Ker je imela pri pr
vem porodu nesrečo, da je ro
dila mrtvega otroka, se je ob 
ponovni nosečnosti upravičeno 
bala. Prosila je direktorja, da 
bi jo že takoj na začetku no
sečnosti prestavil na dopoldan
sko delo, ker daleč stanuje in 
se boji pozno ponoči hoditi do
mov. Ker ji je direktor' odgo
voril, da so potrebe take, da 
tega ne morejo urediti, mu je 
delavka rekla, da si bo pač 
morala poiskati drugo službo. 
Čeprav sta se razgovarjala o 
tem ob enajstih ponoči, je šel 
direktor z delavko v pisarno in 
napisala je odpoved. Nič ni po
magalo, če je naslednjega d9e> 
ko se je posvetovala s svojim 
možem, prišla prosit, naj ji vr
nejo sporazumno odpoved, da 
se je premislila. Niso pomagala 
ne zdavniška potrdila, da je 
ženska zaradi nosečnosti bila 
v živčno labilnem stanju in da 
se je prenaglila (bila je prištev- 
na in sila ni bila uporabljena). 
Tožba se vleče, medtem je že 
rodila, akti pa so šli na naj- 
višjo instanco varstva zakoni
tosti.

Tako se zdaj vsled nepo
učenosti, zdaj vsled pristrano-

(Nadaljevanje na 2. strani)

V OKVIRU
Močno me je začudil govor sindikalnega funkcionar

ja, ki je dejal, da imajo pri kadrovanju izobražencev v 
sindikalna vodstva precejšnje težave. Strokovnjaki v pod
jetjih se namreč branijo sprejeti sindikalne funkcije, ker 
potem prihajajo v nasprotje med svojim delom in stališči 
sindikalne organizacije. Primer je zanimiv, najbrž ne 
osamljen, zdi pa se mi, df/, je rezultat enostranske ocene in 
slabe prakse.

Vprašujem se namreč, kje je ta dejavnost, v čem je 
tako izrazito nasprotje v delu mojstra, tehnika, inženirja 
kot človeka iz vodstva podjetja in sindikalnega funkcio
narja. V čem je po takšni oceni nezdružljivo protislovje?

Zdi se mi, da so v večini primerov že premagani ostan
ki kvazi socialističnih tendenc in nalog, ki naj bi jih 
opravljal sindikat; premagana so mnenja, da je treba 
delavca na vse načina zaščititi pred nekom iz vodstva. 
In če je potem nekdo pri delu strog, če zahteva disciplino 
in kvaliteto dela, ali res potem prihaja v nasprotje s ho
tenji organiziranih delavcev? Vsekakor ne!

Naš celotni družbeni sistem s samoupravljanjem, go
spodarjenjem, nagrajevanjem po delu razbija bivša zgo
dovinska nasprotja med umskim in fizičnim delom. 
Kjerkoli še prihaja do nasprotij, kjerkoli še umetno vzdr
žujejo nasprotja med strokovnjaki in delavci, kjer se še 
gredo dva tabora, povsod tam je to le še brezupen po
izkus, kako bi še nekaj časa zadržali razvoj in delali po 
starem.

Tu in tam res še slišimo: Naš predsednik sindikata 
je demagog, preveč poudarja pravice delavcev, preveč se 
puli za delavce, drugače pa pošten mož. In tudi obratno:

Res protislovja?
Sindikata ne upoštevajo, radi bi nas potisnili na razprave 
o preskrbi, letnem dopustu, socialnem zavarovanju, med
tem ko nas h gospodarjenju zelo neradi prepuščajo. Ven
dar so to le osamljeni primeri, bolj odmevi preteklosti kot 
pa izraziti primeri sedanjosti.

Čeprav so izraz skrajnih stališč pa nedvoumno kažejo 
kje so glavni nesporazumi. Skrb za človeka ni skrb so
ciale in organiziranih delavcev, ampak je skrb vse druž
be. Zato sindikalne organizacije na tem področju nimajo 
nekih svojih, specifičnih nalog. Njihova glavna naloga je 
v tem, da skrbe za zakonitost, da se zoperstavijo samo
volji posameznika medtem ko splošna zaščita organizira
nih delavcev s strani sindikata pred vodstvi nima stvarne 
osnove, niti ni zato organizirane potrebe.

Tudi ugovor, da sindikata ne prepuščajo radi h gospo
darjenju, ampak da bi mu radi dali nekakšne **politične« 
naloge, ni čisto na mestu. Kajti v našem sistemu ne gre 
več zato, kdo bo koga »prepuščal« k reševanju posamez
nih problemov, temveč gre čedalje bolj zato, da se v vsa
kodnevni praksi čedalje bolj krešejo in kristalizirajo stali
šča posameznikov in skupin. Ne samo sindikalne organi
zacije, tudi večina delavcev ni zadovoljna s tem, da bi 
jim nekdo odrejal dohodek, da bi mislil in skrbel zanje, 
marveč si čedalje bolj prizadevajo, da bi vplivali in iz
boljševali gospodarjenje.

Najbrž ne bom prav daleč od resnice (upoštevam tudi 
izjeme) če trdim, da je v današnjem času zelo težko obiti 
tehtne predloge in zahteve. Težko, neglede na to, kje so 
se pojavili. Če so ti predlogi in stališča odraz splošnih te
ženj in hotenj, potem jih je mogoče včasih malo zadržati, 
skoraj nikoli pa povsem obiti. Zato bodo predlogi sindi- 
kalnih organizacij in posameznikov imeli tolikšno veljavo, 
kolikšna ho njihova ekonomska in družbena uporabnost.

Ce pa izhajamo iz perspektiv našega razvoja, potem 
ni nobenih bistvenih nasprotij med vodstvi podjetij in 
sindikalnimi delavci. V oceni razlicmh problemov prihaja 
do popolnoma enakih stališč, včasih so si tudi različna, 
vendar do bistvenih, nerazrešljivih protislovij ne prihaja. 
Prihaja do nesporazumov, slabosti, ki jih je treba razreše
vati in odpravljati. Prav v tem pa lahko ravno strokov
njaki sindikalnim vodstvom veliko pomagajo. V. T.
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Nepotrebna pota, stroški in jeza
(Nadaljevanje s 1. strani)

sti, zdaj vsled namernih izkriv
ljanj kopičijo tožbe in pritožbe. 
Ljudje hodijo od vrat do vrat, 
dostikrat zamudijo pritožbene 
roke in kakorkoli storjena kri
vica se ne da več popraviti.

PRAVICO JE VČASIH 
TEŽKO REALIZIRATI

Vsak državljan ima pravico 
obrniti se na katerikoli organ 
v državi, če je prepričan,, da so 
kratene njegove pravice. Bilo 
pa bi veliko manj negodovanja,

Bo riba prijela? ...

prihranjenih potov in papirja, 
če bi prizadeti lahko dobili na
svet ali pojasnilo pravnih pred
pisov že v svoji občini.

Čeprav je v naši ustavi zapi
sano, da družbena skupnost 
skrbi za organizirano pravno 
pomoč občanom, pravnih sve
tovalnic po občinah še ni. Le 
v 24 občinah imajo organizi
rane take posvetovalnice, v 
katerih pa po večini delajo ho
norarni pravniki, ki so zaposleni 
drugje.

Nimamo kadra za pravne sve
tovalnice, ali že nekaj let se 
pogovarjamo, da bi bila potreb
na taka posvetovalnica, pa dlje 
od besed še nismo prišli, hono
rarni pravniki se ne obnesejo, 
drugih pa ni, itd., odgovarjajo 
na občinah. Ljudje pa se še 
vedno ne vedo kam obrniti po 
nasvet, odločbe in pritožbe ro
majo križem po Sloveniji, celo 
do Beograda in nazaj. Tone pa
pirja, škoda materialna in mo
ralna, kdo bi zmeril vse to! 
Posebej velja to še za delovne 
spore, ki jih tudi v ■ občinskih 
pravnih svetovalnicah, četudi 
jih že imajo, odrivajo vsled obi
lice drugega dela.

OBČINSKIM
SINDIKALNIM SVETOM 

PROBLEMATIKA 
DELOVNIH SPOROV TUJA

Prav gotovo se morajo za 
zaščito pravic delavcev brigati 
sindikati, predvsem občinski 
sindikalni sveti. Vendar pa več
ji del le-teh nima pregleda nad 
tem, kako.se obravnavajo spo
ri iz delovnih razmerij, niti ka
ko poteka služba pravnega. po
svetovanja. Ne zanimajo se za 
to, kako se ti spori obravnavajo 
na sodiščih, niti ne vedo, v 
kakšnem obsegu rešujejo spore 
iz delovnih razmerij komisije 
za prošnje in pritožbe pri ob
činah. '

Komisije za prošnje in pri
tožbe pri občinah pa nimajo 
strokovnega kadra in tudi če 
bi ga imele, bi se morale ukvar
jati z vsemi mogočimi drugimi 
stvarmi, kot so pravni nasveti. 
Ves zasavski bazen na primer 
od Litije do Hrastnika nima or
ganizirane službe pravnega 
posvetovanja, niti nimajo ob
činski sindikalni sveti pregleda 
nad delovnimi spori, komisije 
za prošnje in pritožbe pri pb- 
činah pa jih tudi ne rešujejo.

ZAPISEK NA TEMO: MLADINA IN STATUTI

Tudi za mlade proizvajalce 
jasno uzakonjene perspektive

Četudi delo in življenje mla
dih proizvajalcev spremljajo po
sebni, zanje značilni in svojstve- 
ni problemi, zaposleni mladi 
ljudje vendarle pomenijo pred
vsem dobršeh del vseh zaposle
nih članov kolektivov delovnih 
organizacij. Mladi proizvajalci 
torej ne bi smeli posvečati svo
jih moči in prizadevanj pred
vsem za reševanje in urejanje 
nekih posebnih mladinskih pro
blemov; ampak gre za to, da se 
v delovnih organizacijah, kjer so 
zaposleni, s svojim delom in pri
zadevanjem izkažejo kot dobri 
dela vci-proizva j alci in uprav
ljale!. To je ena poglavitnih in 
hkrati značilnih ugotovitev z ne
davnega posvetovanja okrajnega 
komiteja Ljudske mladine Ljub
ljana o nalogah mladinske orga
nizacijo v zvezi s pripravlja
njem statutov delovnih organi
zacij. ■

Mladi proizvajalci se morajo 
z vso zavzetostjo, prepričanjem 
in mladostno vnemo truditi, da 
bo statut njihovih delovnih or
ganizacij čim boljši; da bodo 
čimbolje ter dovolj podrobno 
opredeljene pravice in dolžnosti 
slehernega člana delovnega ko
lektiva. Pri tem ne gre zgolj za 
to, da bi po tej poti vsakogar 
neposredno vključili v sistem 
samoupravljanja in gospodarje
nja. Dober statut pomeni tudi 
uzakonitev življenjske perspek
tive slehernega proizvajalca; še 
posebej mladih, ki so zapoleni v 
tej ali oni delovni organizaciji. 
Prav na tej osnovi pa mladi 
proizvajalci želijo,, da bi tudi z 
njihovo pomočjo vnesli v statute 
tista določila, od katerih je od
visno, kakšen življenski in de
lovni položaj si bodo lahko 
ustvarili v delovni organizaciji 
in komuni, kjer so zaposleni.

Ne bo odveč, če zapišemo, da 
so na omenjenem posvetovanju 
sicer precej razpravljali v neka
terih osnovnih poglavjih, ki ne 
bi smela manjkati v statutih: 
predvsem podrobno obdelana 
načela delitve po delu, izpopol
njevanje sistema samoupravlja
nja. Glcd tega se stališča mla

dinske organizacije v ničemer ne 
razlikujejo od splošno znanih in 
priznanih družbenih smernic. 
Razlika, če to sploh je, se kaže 
zgolj v tem, da mladi proizva
jalci menijo — verjetno glede na 
dosedanje izkušnje — naj bi se 
samoupravni organi s statutom 
zavezali, da bodo z vso odgovor
nostjo razpravljali tudi o tistih 
predlogih, mnenjih in kritikah, 
ki prihajajo iz vrst mladih pro
izvajalcev.

Sicer pa se je težišče razpra
ve prevesilo predvsem na pro
bleme v zvezi s šolanjem, pošol- 
skem izobraževanjem ter druž
benim standardom mladih pro
izvajalcev. V zvezi s tem so bila 
na posvetovanju izražena in tudi 
odločno podprta nekatera nova 
ali bolj sveže izražena stališča, 
ki bi jih morali zapisati Judi v 
statute.

Glede šolanja in izobraževa
nja zaposlenih, posebej še mla
dih proizvajalcev v zdaj znanih 
statutih, oziroma njihovih osnut
kih na primer prevladujejo 
splošna določila, da delovna or
ganizacija pač skrbi tudi za izo
braževanje in usposabljanje svo
jih kadrov. Nihče, najmanj pa 
delavci, pa ne ve povedati, kaj 
taka splošna klavzula sploh po
meni. Po mnenju mladih pa bi 
morali v statut vnesti podrobna 
določila o načrtovanju potreb po 
kadrih, o načinih usposabljanja 
na delovnem mestu, oziroma šo
lanju delavcev. Jasno naj bi bi
lo povedano, s kolikšnimi sred
stvi in iz kakšnih virov bo de
lovna organizacija financirala 
izobraževanje in šolanje svojih 
kadrov. Pojasnjeno naj bi bilo, 
kako delovna organizacija zago
tavlja stabilnost sredstev za izo
braževanje že zaposlenih delav
cev ter za štipendiranje novih 
strokovnjakov. Pri štipendistih

v statutih delovnih organizacij 
podrobno obdelali probleme v 
zvezi z nagrajevanjem in izo
braževanjem učencev v gospo
darstvu. Pred vstopom v delov
no razmerje, oziroma v uk, je 
zanje praviloma potrebna popol
na osemletka. V zadnjem šol
skem letu pa je v rednem roku 
z uspehom končalo osemletko le 
60 %> dijakov. Čeprav se je po 
popravnih izpitih učni.uspeh iz
boljšal, je za vse novo sprejete 
učence v gospodarstvu vendarle 
potrebno dopolnilno izobraževa
nje; oziroma pomoč, da bi osem
letko sploh zaključili.

V zvezi s problemi družbene
ga standarda pa so na ljubljan
skem posvetovanju poudarili,(da 
neločljiv del poslovne politike 
delovnih organizacij pomeni tu
di načrtno obravnavanje pro
blemov družbenega standarda. V 
statutih je torej t reba dovolj 
jasno in natančno opredeliti vlo
go in pomen strokovnih služ, ki 
naj bi študijsko proučevale in 
obravnavale te probleme in za 
svoje delo tudi odgovarjale. Pri 
tej ne bi smeli ločevati domnev
nih dvojnih interesov podjetja, 
oziroma komune, ampak naj bi 
možnosti za reševanje stano
vanjskih problemov, družbene 
prehrane, kulturnih vprašanj in 
drugega predvideli z ustreznimi 
in skladnimi določili v statutih 
podjetij in komune.

Morda vseh teh in še drugih 
predlogov ne bo mogoče vklju
čiti v statute delovnih organiza
cij, pa najsi bodo pomisleki, ozi
roma nasprotni dokazi kakršni 
koli. Toda gre za to, da je tudi 
o teh pobudah, mnenjih 
predlogih potrebna razprava 
celotnem kolektivu. Če bi se j 
izognili, bi s tem mladim proiz 
vajalcem neupravičeno in nezn 
konito odvzeli možnost, da s sta

Občinski sindikalni svet v 
Šoštanju rešuje situacijo tako, 
(menijo, da se delovni spori re
šujejo pravilno), da je tajnik 
občinskega sindikalnega sveta 
sodnik okrajnega sodišča, ki 
dobiva v reševanje delovne 
spore. V Postojni nimajo pre
gleda nad problematiko delov
nih sporov, ker se prizadeti ob
račajo na odvetnike itd.

Občinski sindikalni sveti pa 
bi se z delovnimi spori morali 
ukvarjati, saj vpogled v to 
problematiko daje možnost spo
znavanja notranjih odnosov v 
delovnih organizacijah. Na ta 
način bi laže ocenjevali delo 
sindikalnih organizacij in or
ganov upravljanja. Vse to pa 
je za sindikalne forume po
membno in nujno, če hočejo 
uspešno posegati v dogajanje 
in pozitivno vplivati na druž
beni razvoj svojega področja.

SPECIALIZIRANE 
PRAVNE POSVETOVALNICE 

ZA DELOVNE SPORE
Težnja republiških sindika

tov, naj bi vsaj v industrijsko 
razvitih občinah organizirali 
pri občinskih 'sindikalnih svetih 
(morda tudi. za več skupaj in 
vsaj enkrat tedensko, da ne 
bi ljudje zamujali rokov) spe
cializirane pravne svetovalnice, 
ki bi zastopale delavce v vseh 
materialno pravnih odnosih, 
kar zadeva delovno pravo, je 
vsled ^situacije upravičena. Če 
za začetek na občinskih sindi
kalnih svetih ne bodo mogli do
biti kadra, si bodo pač morali 
pomagati s honorarnimi prav
niki, na pomoč pa jim bo pri
skočil tudi pravni odsek re
publiških sindikatov. Prav go
tovo pa bo treba misliti na šti
pendiranje kadra, saj so ne- 
vzdržljivi primeri, ko na primer 
pravniki zastopajo na sodišču 
delovno organizacijo, v občinski 
pravni svetovalnici pa dajejo 
nasvete delavcu te organiza
cije v isti sporni zadevi.

ZAOSTRITI TUDI 
MATERIALNO IN MORALNO

ODGOVORNOST
Pravne svetovalnice so prav 

gotovo potrebne, da zajezijo 
zlo in škodo, ki jo povzročajo 
nepravilne odločbe. Vendar, ali 
n-e bi bilo bolj efektno, če bi 
vzporedno s temi začeli zaostre- 
vati tudi materialno odgovor
nost vseh tistih v podjetjih, ki 
tako škodo povzročajo.

Zaostriti materialno odgo
vornost ni težko. Škodo zaradi 
nezakonitih odločb se da izra
čunati in dokazati. In kako pri
de kolektiv do tega, da jo plača 
iz svojih dohodkov? Prav bi 
bilo, da jo plača tisti, ki bi po 
svoji službeni dolžnosti moral- 
pravne predpise poznati,, pa jih 
ne.

Kljub vsemu pa ostaja še 
škoda, ki se n,e da računsko iz
meriti, niti povrniti z denarjem. 
Moralna škoda, najsibo vsled 
nezakonitih ali pa tudi zakoni
tih določb z vsemi mogočimi 
ozadji, je največkrat še dosti 
hujša kot materialna. To pa ni 
več stvar posameznikov, da bi 
nas zaščitili pred njo, temveč 
je to stvar vseh nas in organi
ziranih družbeno političnih sil 
v podjetju, ki so dolžne s svo
jim vplivom ustvariti resnične 
in tovariške odnose v kolektivu.

NENA LUZAR

V podjetju Dren so imeli do novih članov delovne or* 
ganizacije vedno le zelo dober odnos. Zlasti do strokov
njakov, ki so pravkar prišli iz šol, so bili zelo prisrčni. 
Namesto, da bi jih zaposlili v administraciji, kot to mar
sikje radi storijo, so jih namestili na odgovornih mestih, 
kjer so lahko takoj razvijali svoje sposobnosti. Res doslej 
niso imeli takšnih strokovnjakov, zato so to svoje načelo 
uresničili na tovarišu Janku Močanu, prvem inženirju, ki 
je nastopil službo v njihovem podjetju. Rekli so mu, da 
se zelo zavedajo tega, da je njihova organizacija dela 
najbolj šibka točka podjetja in da zato pričakujejo od 
njega, da se bo lotil predvsem organizacije proizvodnje.

Tovariš Janko, ki je veljal vse svoje mlado življenje 
za zelo vestnega in pedantnega človeka, se je za to nalogo 
tako razvnel, da je v treh mesecih natančno proučil raz
mere v podjetju in zasnoval predloge za izboljšanje or
ganizacije podjetja. Naštel je prvih 107 problemov orga
nizacije dela in podjetja in hkrati pismeno obljubil, da 
bo le-te naknadno podrobneje razčlenil ter tako utemeljil 
svoje predloge.

Direktor, ki je to njegovo poročilo prvi prebral, se je 
na seji delavskega sveta o njem pohvalno izrazil. Seveda 
so bili tudi vsi člani organov upravljanja s tem zelo za
dovoljni in navdušeni. Mladega inženirja so pohvalili in 
mimogrede ugotovili, da so na te probleme tudi že sami 
opozarjali, vendar jih niso znali tudi strokovno dokazati. 
Zaradi tega so bila svoj čas mnenja članov organov uprav
ljanja sprejeta s pomisleki ali pa celo odklonjena kot ne
utemeljena. '

Zdaj je torej tudi strokovno dokazano, da je v podjetju 
najmanj 107 organizacijskih problemov, _ki doslej niso bili

STROKOVNJAK
problemi, ampak objektivne težave, do katerih sd 
se pač obnašali tako, kot se obnašamo do višjih sil.

Razumljivo je, da toliko problemov organizacije pod
jetja zahteva veliko več dela od pristojnih uslužbencev, 
kot pa so ga potrebovali zanj pristojni uslužbenci oziroma 
službe doslej. Seveda so bili uslužbenci vljudni do novega, 
res mladega — vendar obetajočega strokovnjaka. Nobe
nega pomisleka, kot se spodobi olikanemu človeku, niso 
rekli naravnost, temveč vedno le po ovinkih. Direktor, ki 
je bil že po naravijbister človek, je kmalu doumel, da je 
s tem, da je tako navdušeno govoril o delu mladega in
ženirja — ravnal skrajno nepremišljeno. Mar se ne skriva 
za temi stosedmimi pedantno naštetimi problemi organi
zacije podjetja tudi ost zoper njega, ki jo je mladi in
ženir tako spretno zavil v strokovne probleme?

Da, rafinirano podtaknjena provokacija! Majhna bom
ba, ki naj raznese predvsem direktorja podjetja. Ali ne 
govori ta seznam napak samo o nečem, kar on sam ne 
upa povedati naravnost? O tem namreč, da je delo do
sedanjega vodstva podjetja neorganizirano in neekono
mično. Manjka samo še to, da bi ta seznam »problemov« 
obelodanili v javnosti. Na primer v tovarniškem časopisu. 
Da bi ga nemara dostavili celo organom komune ali pa 
celo še kateremu višjemu forumu.

Postopoma sicer, toda prišli so z besedo povsem od
krito na dan. »Tovariš Janko Močan,« so mu rekli, »ali se 
ne zavedaš tega, da je tvoja takšna dejavnost v podjetju 
prezahtevna. Delavci bodo zmedeni od tako zahtevnih 
nalog. Proizvodnja bo padla, nastala bo anarhija. Ti pred
lagaš novo organizacijo, uvedel boš pa anarhijo. Ne za
merimo ti, saj si komaj prišel iz šole in ne poznaš prakse. 
Praksa, to pa je, golobček, nekaj povsem drugega od 
teorije.«

Da bi ga obvarovali novih zmot in zaletavosti, so ga 
namestili za pomočnika mojstra Mrkša. Ta je namreč 
obratovodja obrata »primež«. Takoj, ko sta se moža sre
čala, ga je mojster vprašal, ali se za zabavo ukvarja z 
reševanjem križank ali še s čem drugim. Tovariš Janko 
svojega hobija ni pojasnil. Ko je dobil svoj pisalnik v 
obratovodski pisarni, se je prvič v svojem življenju po
svetil športni stavi. Kmalu je bil tudi priznan strokovnjak 
za križanke.

Ko so v delovni organizaciji Dren dobili vprašalnik o 
strokovnih kadrih, so odgovorili: »Imamo strokovnjaka s 
fakultetno izobrazbo, ki nam je v znatno pomoč pri raz
reševanju strokovnih problemov. Število strokovnjakov 
bomo še povečali. -0r-

PLETILJE IN HIGIENSKO TEHNIČNO VARSTVO V »RAŠICI«

Zgodnje slovo z delovnega mesta

in
v

" --- *  ^ v*** sunitu v aiuz-nu.i L, Ucl 5 s La —
naj bi obdobno spremljali njihov lišča enakopravnih delavcev- 
študijski uspeh in jim glede na proizvajalcev in upravljalcev
to priznavali morebitno dopol 
nilno štipendijo. Tako bi bili tu
di štipendisti nagrajevani po de
lu in prizadevnosti.

Posebej naj bi. po mnenjih, 
izrečenih na tem posvetovanju,

G

razpravljajo o vseh tistih pro
blemih, za katere menijo, da so 
življenjskega pomena za njih 
same, za mnoge sodelavce in 
končno za delovno organizacijo 
kot celoto. -mg

V tovarni pletenin »Rašica« 
Gameljne za zdaj še nimajo vseh 
tistih naprav, s katerimi bi se 
lahko izognili najdražjemu, za
mudnemu ter tudi — za delavca 
“ izredno napornemu ročnemu 
delu pri pletilnih strojih. Tako 
imajo v tovarni 99 pletilj, ki po 
osem ur dnevno stoje ob pletil
nih strojih in pletejo »na roke«. 
Prav pri teh pletiljah pa ugo
tavljajo, da povprečno več kot 
šest ali sedem let nobena ne 
zdrzi na delovnem mestu, ker 
se ji sploščijo stopala; ker pri 
delu ves čas stoje, dobivajo krč
ne žile in še druge težave imajo. 
Drugače organizirati delo, da bi 
ga »ročne« pletilje na primer 
opravljale sede, ni mogoče.

Problem je za to podjetje to
rej zaskrbljujoč. Redke so »roč
ne« pletilje, ki bi po tridesetem 
letu starosti še opravljale delo, 

,.k.atero so nekdaj učile. 
Podjetje jih mora premeščati na 
druga delovna mesta, kjer lahko 
pomagajo predvsem z izkuše
nostjo in dotlej pridobljenim 
znanjem. Vendar takih delovnih 
mest ni na pretek; ne glede na 
to, da so delavke v končni po
sledici — najsi bo rešitev kakrš
na M*011 — prizadete tudi pri 
osebnem dohodku.

Težav bi se očitno najhitreje 
otresli s tem, če bi ročno plete
nje sploh ukinili. Vendar se te
mu, čeprav v modernizirani 
obliki (ki pa terja znatne inve
sticije) ne morejo odreči. Kvali
teta in cena pletenin sta nam- 
reš še najbolj odvisni od vlože
nega ročnega dela. Tako za pod
jetje ni druge rešitve, da stalno 
vzgaja nove pletilje, čeprav že 
vnaprej vedo, da bodo na 
teh delovnih mestih zdržale le 
nekaj let.

Zapisali smo: ni druge re
šitve. So namreč še drugačne 
možnosti, vendar jih bo — vsaj 
kaže tako — težko uresničiti. 
Deformacijam stopal, krčnim ži
lam in drugim nadlogam pletilj 
»Rašice« bi se namreč še najhi
treje izognili, če bi to njihovo 
poklicno bolezen preprečevali z 
ustreznim higiensko tehničnim 
varstvom na delovnem mestu; 
predvsem s tem, da bi pletilje 
dobile primerno delovno obutev. 
Za tako rešitev se zavzenda tudi 
okrajni zavod za socialno zava
rovanje v Ljubljani, ki ga bre
menijo stroški za prekvalifika
cijo in zdravljenje obolelih ple
tilj. »Rašica« in omenjeni zavod 
sta že iskala proizvajalca, ki bi 
bil pripravljen izdelati ustrezno

in obenem dovolj lično delovno 
obutev po meri. Tovarna krzna, 
konfekcije in lahke obutve v 
Šmartnem pri Litiji je doslej 
edina pokazala razumevanje za 
»Rašico« in njej podobne proble* 
me. Vendar je za zdaj pri tein 
tudi ostalo.

Tako pletilje v »Rašici« prav
zaprav preživljajo hude dni, v 
podjetju vedo za »njihov« pr°' 
blem, pa jim ne morejo poma
gati. Tisti, ki naj bi jim potna' 
gali, obljub niso izpolnili. Nji' 
hovo zdravstveno stanje pa se 
iz dneva v dan poslabšuje.

Ostane samo še vprašanje; 
če se bodo v »Rašici« sprijaznil) 
s temi, na videz nerešljivim1 
problemi. Tako okoli vogale1) 
namreč lahko izveš tudi to, da b* 
omenjene težave vsemu na' 
vkljub morda že rešili, če jim 
v dosedanjem razdobju za volj0 
drugih preglavic ne bi zmanjk°' 
valo časa za »manjše« probleme’ 
Če to drži (trditve žal ni m°|°' 
če preveriti) pripoved o pletilj80 
iz »Rašice« znova opozarja 1,8 
zanemarjeno skrb za higienske 
tehnično varstvo proizvajalce^ 
v delovnih organizacijah, ki 
omenjenem primeru ne potre' 
buje nobenega dodatnega k0- 
mentarja. -raO
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frEKAJ IZKUŠENJ OB RAZPRAVAH IN IZDELAVI TEMELJNEGA ZAKONA DELOVNE ORGANIZACIJE

SLABOSTI STATUTOV:
POSPLOŠENOST IN OHLAPNOST

V nekaterih statutih se kažejo slabosti dosedanje prakse, ki se izraža v zelo načelnih, posplošenih 
določilih. Premalo jasno so razmejene pristojnosti, obveze, načela, delitve in nagrajevanja. Statut mora 

biti temeljna osnova bodočih pravilnikov, samoupravnih aktov in odnosov v delovni orgcmizaciji

V zadnjem času lahko opazi
jo, da akcija za izdelavo statu
tov le napreduje. Čeprav marsi
kje še niso pojasnjena osnovna 
izhodišča, čeprav marsikje še ne 
Vedo natančno, kako bi delo or
ganizirali, so le v večini prime
rov začutili, da je treba začeti. '

Kot na vsakem začetku, se 
tudi v tej akciji pojavljajo ne
kateri ugovori, pomisleki, tudi 
Pri tej akciji ne manjka opor
tunizma, ubiranja najlažjih po
ti, kako bi z malo truda zado
stili tudi tej družbeni zahtevi. V 
resnici pa izdelava statuta ni le 
družbena zahteva, ampak spo
znanje r.<.prednih sil ,da je treba 
tudi v delovnih organizacijah 
Posodobiti notranjo zakonodajo 
in jo uskladiti z razvojem pod
jetja. Ker je delo pri izdelavi 
statuta zahtevno, marsikje odla
šajo in si tudi izmišljajo obilo 
izgovorov.

Tako slišimo, da naj bo sta
tut delovne organizacije zelo 
okviren, da bo nudil dovolj »ma- 
neverskega prostora« za izdela
vo pravilnikov in izdajo drugih 
samoupravnih aktov. Če pa bo 
nadroben, pravijo zagovorniki 
ohlapnosti, bo v nasprotju z raz
ličnimi akcijami in stali bomo 
v dilemi, ali naj akcijo izvede
mo, ali pa delamo proti določi
lom statuta.

Temu ugovoru bi se lahko iz
ognili z retoričnim izgovorom, 
naj bo resnica nekje na sredi. 
Ne preohlapen, ne prenadroben 
statut. V resnici pa gre za glob
lje spoznanje. Statut naj bo te
meljni kamen vseh nadaljnjih 
pravilnikov, samoupravnih ak
tov, v statutu morajo biti zako
ličena temeljna načela nadalj
njega gospodarjenja, upravlja
nja in delitve. Tako da bodoči 
pravilniki ne bodo mogli obiti 
temeljnih načel starta, ne bodo 
mogli vsebovati principov in 
načel, ki niso v skladu s temelj
nim aktom in hotenji proizva
jalcev. Povsem jasno je, da bo» 
mo nekatere pravilnike pogoste- 
ze menjavali kot sam statut, in 
da mora biti ravno zato statut 
toliko bolj pretehtan in domiš
ljen.

Ob izdelavi statuta pa ne gre 
Preprosto zato, da pač sestavi
mo zbir določil, ki so v general
nem soglasju z Ustavo in dru
gimi predpisi, ki zajemajo go
spodarjenje v delovnih organi
zacijah. Pri izdelavi gre pred
vsem zato, da v razpravah raz
čiščujemo nekatere sporne, za
ostale probleme notranjih odno
sov gospodarjenja in delitve. Ni 
na mestu, če na primer o eko
nomskih enotah napišemo nekaj 
splošnih določil o neposrednem 
Opravljanju, ampak je treba to 
Priložnost izkoristiti za kritičen 
Pogovor, do kam smo z decen
tralizacijo upravljanja prišli, 
kakšni problemi so se pojavili, 
katere ovire je treba odstraniti, 
da bomo od papirnatega, zelo 
deklarativnega in posplošenega 
samoupravljanja prešli na de
jansko upravljanje s stvarmi, 
^oleg že nadrobneje razmejenih 
Pravic in pristojnosti ne more
jo ob tej priliki obiti celotne- 
§a sistema nagrajevanja. V do
sedanji praksi namreč opažamo, 
da v pravilnikih o delitvi sicer 
de manjka socialističnih načel, 
Ivanjka pa socialistične prakse. 
p°grešamo doslednejših princi
pov nagrajevanja, pristojnosti 
lr) odgovornosti, ki bodo pomak
ali razvoj naprej.

Skoraj v nobenem osnutku 
statuta ni izpuščeno temeljno 
dačelo, da delovno organizacijo 
deposredno upravljajo proizva- 
Jalci. Dodano je še: preko zbo- 
^ delovnega kolektiva, preko 
referendumov, medtem ko v na
daljnjih določilih ne zasledimo 
P°drobnejših načel, kako bomo 
d®Posredno upravljanje izvajali, 
kakšne so pravice neposrednih 
Proizvajalcev, kako 'bodo uve- 

a vi j ali možnosti neposrednega 
uPravljanja. Zatorej, kot smo že 
penili, ni dovolj, da statut vse- 
duje zveneča temeljna načela, 
rnpak morajo nadaljnja določi- 

J* načela obdelati tudi nadrob- 
efše; kdo, kdaj, kako, komu je

odgovoren, kdaj samostojno od
loča, kdaj daje soglasje, kdaj sa
mo predloge itd. Iz načel statu
ta morajo biti razvidni osnovni 
obrisi nadaljnjih odnosov in 
pravic.

Zato tudi ni na mestu ugo
vor, saj imamo novo Ustavo, po
zitivno zakonodajo, ki močno 
ščiti proizvajalca, imamo dobro 
prakso, statut pa bo samo »pa
pirnata vojska«, ki mnogo sta
ne. Tako široko, liberalno poj
movanje našega razvoja in na
daljnje prakse ni nič drugega 
kot potuha, želja, da bi se iz
ognili zahtevnemu delu, da bi 
bilo o pravicah in dolžnostih 
čim manj zapisanega. Kajti, na
vsezadnje je veliko lažje poslo
vati, če ni razmejitev, če ni pri
stojnosti, odgovornosti, če ni 
načel in jasnih hotenj. Marsi
kateri spor se brez tega zaostri, 
različno razlaga, kar vse ne bi 
bilo potrebno, če bi bila določi
la v pravilnikih jasnejša.

Če bodo na primer načela 
samoupravljanja, pristojnosti 
ekonomskih enot, njihov eko
nomski izračun v statutu zelo 
posplošeno obravnavana, potem 
to ne bo sililo služb v podjetju,

da temu ustrezno tudi izdelajo 
obračune in merila nagrajeva
nja. Prav ob merilih nagrajeva
nja, gospodarnosti in ekonomič
nosti pa se vsiljuje še eno spo
znanje. Ta akcija namreč ne 
sme biti enkratna. Ravno načela 
nagrajevanja, udeležba pri 
ustvarjenem dohodku, iskanje 
notranjih rezerv so stalna, vsa
kodnevna naloga delovnih orga
nizacij. Zato bi'bilo zelo korist
no, če bi ravno ob razpravah ob 
statutih dozorelo spoznanje, da 
mora skoraj vsako srednje in 
večje podjetje v svojem okviru 
organizirati službo, ki bo sprem
ljala, proučevala načela delitve, 
ki bo na osnovi študij dajala 
pripombe in predloge, kako stal
no izboljševati, kako merila na
grajevanja čimbolj prilagajati 
rezultatom, ki jih doseže posa
meznik, skupina in celotna de
lovna organizacija. Tudi tukaj 
niso dovolj samo načela, temveč 
nadrobnejši, pretehtani izraču
ni, rezultat dosedanjih študij in 
prakse, ki pa jih pogumno zavr
žemo, če smo se dokopali do 
boljših in vzpodbudne j ših meril 
nagrajevanja. Povsem jasno je, 
da z razvojem tehnike, s študi

jem organizacije proizvodnje in 
delovnih operacij, rastejo nova 
spoznanja, porajajo se novi od
nosi, nova vrednotenja, kar vse 
zahteva, da jih budno spremlja
mo, proučujemo in spreminja
mo, če nočemo, da bomo v raz
voju zaostali.

Vsa ta in še druga spozna
nja nedvomno narekujejo, da se 
izdelave statuta ni mogoče lotiti 
kabinetsko, da statut ne pomeni 
samo nekaj spretno podvzetih 
formulacij, da je sicer teze in 
osnove mogoče izdelati v ožjem 
krogu, da pa mora razprava o 
statutu zajeti celotni delovni ko
lektiv, da je treba po posamez
nih področjih organizirati raz
prave, da je treba ob tem raz
čiščevati nejasnosti in slabo 
prakso. Statuta zato ni mogoče 
pojmovati kot bolj ali manj 
spreten zapis določil in splošnih 
načel, ampak mora biti v svo
jem bistvu družbeni in delovni 
dogovor vseh proizvajalcev, v 
njem morajo biti jasno izražene 
želje in hotenja, kako bomo s 
kritičnim, bolj zahtevnim delom 
dosedanje izkušnje in slabosti 
spreminjali v ustvarjalno pra
kso.

NE BOJTE SE 
TIPSKEGA PROJEKTA

2e pri stroških za projektiranje 60-stanovanjske štirinadstropne stavbe 
je mogoče prihraniti dve stanovanji

V trinajstih srbskih mestih 
ter na Jesenicah, v Cerknici, Si
sku in Ivancu, v Mostaru, Bije- 

■ ljini in Samcu zidajo letos dvo-, 
tri- in štirinadstropne stavbe po 
tipskih projektih Zavoda za po
speševanje komunalne dejavnosti 
Srbije. Letošnjo pomlad je ta 
zavod ponudil na trgu sedem
najst svojih tipskih projektov.

Odziv kupcev je bil ugoden. 
V kratkem času je zavod prodal 
37 projektov majhnim in srednje 
velikim mestom Srbije, Hrvat- 
ske, Slovenije ter Bosne in 
Hercegovine. Zlasti takim nase- 

, ljem so bili pravzaprav tudi na
menjeni ti načrti za stavbe s 
skromnimi, vendar komfortnimi 
stanovanji.

»KRALJICI PECI« — NAJ
MANJŠA

Graditev stanovanj je dražja 
iz leta v leto, bolj in bolj zahte
va javnost cenena stanovanja. 
Nestrokovnjak pričakuje od gra
ditelja, da bo našel nekakšen 
kamen modrosti, preprosto 
vzmet, pod katere učinkom bi se 
cene znižale in bi se naglo raz
širil krog tistih, ki morejo priti 
do stanovanja. Strokovnjak bo 
seveda takoj potrdil, da :akšne 
vzmeti ni. Cena stanovanja je 
odvisna od tisoč reči, človek si 
lahko obeta rezultat šele potem, 
ko je vsaka izmed njih ocenjena 
s strogim merilom ekonomično
sti. Obloga kuhinje in kopalnice 
s keramičnimi ploščicami utegne 
podražiti vsak kvadratni meter 
stanovanjske površine za štiri do 
pet tisoč dinarjev. Vprašajte ti
stega, ki naj bi dobil stanovanje 
v skromnejši trinadstropni stav
bi brez centralne kurjave, ali bi 
rad imel v vsaki sobi železno 
peč. Odgovor z malo izjemami: 
»Vsekakor!« Zaradi peči v vsa
ki sobi se podraži kvadratni me
ter stanovanjske površine za 
1300 din. Arhitekt Vjerko Ani- 
čin, ki je pripravil ta mali ra
čun, je dejal, da ogreva svoje 
dvosobno stanovanje z eno samo 
»kraljico peči«, in sicer z naj
manjšo ...

Ce bi iz te množice činiteljev, 
ki je od njih odvisna cena sta
novanja, izbrali nekatere kot 
pomembnejše, bi se projektira- 

1 nje znašlo pred najožjim izbo
rom. Velika mesta imajo solid
ne, razvite projektantske orga

nizacije, od katerih dobijo vse, 
česar si želijo (vprašanje je se
veda, ali je vedno tudi dobro ti
sto, kar hočejo imeti). Majhna 
mesta so pogosto v zadregi, za 
načrt morajo odšteti visoko vso
to, ki pa jim ne jamči za to, da 
bodo tudi dobila, kar potrebuje
jo. Na njihove težave je mislil 
Zavod za pospeševanje komu
nalnih dejavnosti Srbije, ko je 
sklenil izdelati zbirko sicer 
skromnih, vendar premišljeno 
zasnovanih tipskih projektov, 
primernih za množično graditev 
stanovanj.

MAJHNA VRATA ZA SAMCE
Natečaja, ki ga je zavod raz

pisal predlanskim, so se udele
žili projektanti s približno 30 
deli, med katerimi je zavod iz
bral 17 najprimernejših. Te so 
potem spreminjali in dopolnje
vali več mesecev, da bi jih kar 
najbolj prilagodili željam, potre
bam in možnostim.

Zavod se je odločil za dvo-, 
tri- in štirinadstropne stavbe, 
ker so najbolj ekonomične. V 
višjih stanovanjskih hišah sta v 
glavnem potrebna centralna 
kurjava in dvigalo, kar znatno 
podraži kvadratni meter stano
vanjske površine. Vsak izmed 
načrtov predvideva na podstreš
ju pralnico in sušilnico za peri
lo, preostali prostor pa je izko
riščen za samske sobe (z majh
nim sanitarnim vozlom) ali gar
sonjere. Tako so samcem zago
tovljena majhna vrata za vstop 
v našo stanovanjsko graditev, 
vendar je tudi to že nekaj, saj 
skoraj nihče ne zida posebnih 
samskih stanovanjskih poslopij 
hotelskega tipa.

Načrti so zasnovani na upo
rabi klasičnega gradbenega ma
teriala, da so sprejemljivi v čim 
širšem obsegu, vendar pa so 
takšni, da je mogoče marsikaj 
(pod, notranja obloga ipd.) spre
minjati in prilagajati krajevnim 
potrebam in lokalnim virom 
materiala.

ŽIRIJA IN KUPCI — SOGLAS
JE

Praktična preizkušnja načr
tov se je začela letos, zato še ni 
dokončana nobena stavba, če
prav jih je precej v gradnji. Ti

sto, kar so kupci izbrali, pove 
marsikaj. Največ zanimanja je 
bilo za tri načrte, in sicer za dve 
dvonadstropni in eno štirinad
stropno stavbo. Med temi je 
načrt M-6 (delo arhitektov Kut,- 
lašiča in Nikoliča), ki mu je oce
njevalna komisija podelila prvo 
nagrado. To je dvonadstropna 
stavba z 12 stanovanji. Po sploš
nem mnenju so ta načrt sprejeli 
tako ugodno med drugim tudi 
zato, ker je v stanovanjih maj
hen jedilni kot, povezan z dnev
no sobo, in zaradi ekonomičnega 
ogrevanja.

Strokovnjaki omenjenega za
voda so ugotovili, da ni zanima
nja za stanovanja, ki imajo pre
hodno dnevno sobo; vsi intere
senti so želeli načrte za stanova
nja, v katerih se pride v vse 
prostore naravnost iz predsobe.

Pri nas je precej predsodkov 
in pomislekov proti tipskim pro
jektom. Ljudje se v glavnem 
(povsem neutemeljeno) bojijo 
uniformiranosti, zato naročajo in 
drago plačujejo posamičn^rjpčr- 
te, ki so pogosto nezadovoljivo 
proučeni in premalo ekonomični. 
Nekaj tipskih projektov je mo
goče — povsem brez bojazni, da 
bi nastal vtis enoličnosti —- 
skladno sestaviti tudi v večjo 
urbanistično celoto. Mesto Le- 
skovac je kupilo pri tem srb
skem zavodu šest projektov za 
množično graditev stanovanj v 
naseljih. Tipski projekti bi se 
morali uveljaviti v širšem obse
gu kot doslej že zaradi prihran
ka pri projektantskih stroških. 
Tak projekt stane približno de
setino tiste cene, ki jo je ireba 
plačati za posebej naročene na
črte, za štirinadstropno stavbo s 
stanovanji na primer 480.000 din 
(primerjava: poseben projekt
okoli pet milijonov), ta razlika 
pa pomeni dve stanovanji!

Pri zidavi po posebnem načr
tu je treba vselej čakati, da bo 
projektant poslal to ali ono po
drobnost, kar zavlačuje gradi
tev. Tipski projekt je izdelan v 
celoti (vsebuje tudi načrte za 
vodovod, kanalizacijo, električno 
mrežo itd.), tako da lahko dela 
gradbeno podjetje neprekinjeno 
in brez zastoja. Rezultat: stavba 
je prej dograjena, stanovalci se 
prej vselijo, graditev je za nekaj 
odstotkov cenejša, ljudje in stro
ji lahko prej poprimejo na no
vem gradbišču.

Z. SIMIČ

UTRINKI Z ZAGREBŠKEGA VELESEJMA

PREGLED ZDRUŽENIH
PROIZVAJALCEV

Z razstavo proizvodov avtomatizirane in ve- 
likoserijske proizvodnje domača podjetja na 
letošnjem jesenskem velesejmu v Zagrebu 
praktično dokazujejo prednosti integracije, 

kooperacije in specializacije

1 Če bi iskali bistveno obeležje letošnjega velesejma v 
Zagrebu, bi ga vsekakor našli v dejstvu •<— vsaj glede na
stopa domačih proizvajalcev — da vsak četrti izmed skoraj 
1200 naših razstavljavcev dela bodisi v kooperaciji, bodisi 
v tej ali oni drugi obliki poslovnega sodelovanja. Proiz
vajalci, ki sodelujejo pri proizvodnji posameznih izdelkov, 
so sicer tudi že doslej nastopali na zagrebškem velesejmu, 
vendar jih je to pot znatno več kot prejšnja leta. Pomena 
te značilnosti pa ne gre iskati zgolj v dejstvu, da se je 
močno zvišalo število domačih združenih proizvajalcev in 
kooperantov, marveč predvsem v tistem, kar so razstavili 
na svojih stojnicah.

PREVLADUJEJO PROIZVODI ZA IZVOZ

Jugoslovansko gospodarstvo zastopa na jesenskem vele
sejmu skupno 1174 razstavljavcev na površini nad 92.000 
kvadratnih metrov. Ta podatek dokazuje, da je sedanji 
nastop domačih podjetij v zagrebških paviljonih doslej 
največji in najpomembnejši prikaz dosežkov jugoslovan
skega gospodarstva. Zato se ponuja vsakemu izmed 1,5 
milijona obiskovalcev, kolikor jih pričakujejo do zaključ
ka prireditve, zares izredna priložnost, da se seznani s se
danjimi dosežki našega gospodarstva, hkrati pa tudi z 
njegovimi potencialnimi možnostmi.

Ukrepi, ki smo jih uveljavljali zadnje čase, da bi po
večali izvoz in zagotovili domačim proizvodom prostor na 
tujem trgu, so dali — tako kaže — zadovoljive rezultate. 
Na prostoru za domače razstavljavce skorajda ni stojnice, 
ki bi ne imela vsaj enega proizvoda za izvoz. Ker takšna 
proizvodna in poslovna orientacija ne dovoljuje več tako 
imenovane kramarske proizvodnje, razdrobljenih zmoglji- - 
vosti in nezadostne izkoriščenosti poslovnih sredstev, zna
ten del nastopajočih proizvajalcev uspešno uveljavlja in
tegracijo s sorodnimi podjetji, v njihovi proizvodnji pa 
prihajajo bolj in bolj do izraza kooperacija, specializacija 
in avtomatizacija. To najbolje potrjuje okoli petdeset po
slovnih združenj in integriranih skupnosti, ki združujejo 
nad 200 tovarn, katčrih skupni nastop na letošnjem vele
sejmu je zanesljiv dokaz, da se je v letu dni znatno raz
vilo medsebojno sodelovanje. Razstavljeni proizvodi kot 
sad takšnega načina proizvodnje, ki ima v nekaterih pri
merih splošno jugoslovanski značaj, kažejo, da se ta po
slovna in proizvodna smer čedalje manj zaustavlja na 
republiških mejah.

AVTOMATIZACIJA ZAVZEMA ČEDALJE ŠIRŠI OBSEG

Iz množice domačih razstavljenih proizvodov je težko 
izbrskati tiste, ki zaslužijo posebno pozornost. Naštejmo 
jih samo nekaj, pa še te kar tako, brez misli na vrstni red 
glede tehtnosti: mariborska »Metalna« je razstavila ma
keto železarne z letno zmogljivostjo 100.000 ton. Po tem 
načrtu zdaj »Metalna« prenavlja obrat v Železarni Vareš, 
tak objekt bo v bližnji prihodnosti zgradila v Indiji. Tudi 
letos je »14. oktobar« iz Kruševca razstavil svoje traktorje 
goseničarje, ki jih z velikim, uspehom izvaža v Afriko in 
Južno Ameriko. Pričakujejo, da bo vrednost letošnjega 
izvoza dosegla pet milijard dinarjev. Proizvodi »14. okto
bra« so prav tako rezultat večstranske kooperacije z dru
gimi podjetji v državi. Poslovno združenje »Ingra« — v 
njem je kakih deset naših tovarn industrijske opreme, na 
primer »Djuro Djakovič«, »Rade Končar« in druge — ob
iskovalcem nazorno kaže možnosti te skupine za celotno 
graditev industrijskih objektov.

V naši industriji se bolj in bolj uveljavlja avtomati
zacija Tak vtis dobiš po ogledu nekaterih proizvodov, 
razstavljenih na letošnjem velesejmu. Podjetje »Aleksan- 
dar Mamič« je razstavilo avtomat, ki pomije 10.000 ste
klenic na uro, kranjska »Iskra« pa avtomatični gramofon, 
za katerega se zelo zanimajo zlasti v ZDA, kamor bo 
»Iskra« letos izvozila okoli 7000 teh gramofonov. Pozornost 
zbujata aluminijasti vlak podjetja »Janko Gredelj« in av- 
tematski sprejemnik »Tara« (proizvodnja: »Rudi Čaja- 
vec«), pa tudi nastop 40 predstavnikov ladjedelske in
dustrije, morskega in rečnega brodarstva ter pristanišč. 
Razstava morskega in rečnega gospodarstva tudi sicer do
kazuje, da je to ena naših najbolj vitalnih izvoznih pa
nog. Dokaz za to so podatki, da so zgradile naše ladje
delnice v obdobju 1946—62 samo za tuje naročnike prav
cato brodovje s skupno 600.000 BRT.

AFRIKA—AZIJA—JUGOSLAVIJA

Na velesejmu so tudi letos priredili razstavo »Afrika— 
Azija—Jugoslavija« s podatki o gospodarskih in kulturnih 
odnosih naše dežele s skupino neangažiranih afriških in 
azijskih držav. Obiskovalec te razstave se lahko podrobno 
seznani s pomočjo Jugoslavije deželam v razvoju, z gra
ditvijo velikega števila tovarn in hidrocentral ter s po
membnimi melioracijskimi in drugimi deli naših podjetij 
na puščavskih področjih v dežplah teh dveh celin. Pri
kazani so podatki o naših strokovnjakih, ki sodelujejo pri 
projektiranju in graditvi objektov, življenjsko pomemb
nih za gospodarstvo teh dežel. Nad 2500 jugoslovanskih 
strokovnjakov dela v teh državah, na naših univerzah in 
v drugih šolah ter v podjetjih pa se usposablja okoli 2000 
mladih ljudi iz Afrike in Azije.

Dejstvo, da sodeluje na letošnjem jesenskem velesej
mu rekordno število tujih razstavljavcev iz 43 dežel, vse
kakor daje tej sejmski prireditvi posebno obeležje. To je 
dokaz zelo velikega zanimanja drugih dežel za blagovno 
menjavo z Jugoslavijo, hkrati pa tudi, da se je zagrebški 
velesejem uvrstil med najpomembnejše v Evropi.

S. M.
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KALEJDOSKOP

TRETJI POSKUS
Presneti gostinci, malo preveč so si nas privoščili. 

Preden so uvedli postrežnino, so se ustili, da bomo kul- 
turneje in hitreje postreženi in da nam natakarji ne bodo 
več izsiljevali napitnino z oklevajočim brskanjem po že
pih, kjer imajo drobiž.

In kako je zdaj?
Obvezno dajemo postrežnino.
Neobvezno, toda z istimi metodami kakor nekdaj, pa 

nam natakarji izsiljujejo še napitnino.
Postrežba pa je ostala takšna kakor nekdaj...
Prideš, na primer, v motel na sadni sok. Na vrtu sedi 

pet gostov, v restavraciji pet, natakarjev in natakaric pa 
je prav tako pet. Čeprav nisi neviden človek, se nihče ne 
zmeni zate. V poletni vročini te po četrturnem čakanju 
mine potrpljenje in odideš v točilnico. Kar je res, je res, 
točajka te ne spregleda. Ne veš natanko, ali zato, ker ji 
gledaš iz oči v oči, ali pa zato, ker je drugačne sorte ka
kor njeni stanovski tovariši. Naj bo že kakorkoli, naro
čeno pijačo takoj dobiš. Dva giba in točajka postavi predte 
stekleničko in kozarec. Račun pa ti potem zagreni užitek, 
kajti k že tako »zaokroženi« ceni računa še postrežnino.

Oseminsedemdeset dinarjev za stekleničko sadnega 
soka, ki si moral sam ponj. In še debele četrt ure čaka
nja in napenjanja živcev... Priznajte, da to niti po ju
goslovanskih merilih ni solidna in kulturna postrežba, 
za katero bi gost rad odštel deset odstotkov več kot znaša 
račun.

Ne kaže pa vreči puške v koruzo. Če imamo že dve 
dodatni dejstvi v gostinstvu, zakaj ne bi poskusili še s 
tretjo? Na primer s čakalnino. Ta seveda ne bi kanila v 
žepe gostincev, ampak v žepe gostov, če bi bili slabo po
streženi.

Naj mm povem, kako si stvar zamišljam:
Na vse mize bi iz varnostnih razlogov čvrsto mon

tirali štoperice. Gostje naj bi s štopanjem ugotavljali, ko
liko časa so čakali na natakarja in koliko časa na naročeno 
pijačo ali jed. Če bi natakar presegel normativ, ki bi ga 
kakopak gostinci določili skupaj z gosti, naj bi za vsako 
minuto zamude plačal en sam samcat dinar.

Mislim, da bi imela ta tretja dodatna dajatev v go
stinstvu čudovit učinek. Vsekakor pa večjega kakor ga 
imata postrežnina in napitnina. Vsaj dotlej, dokler ne 
bi gostinci v obrambo svojih lastnih interesov uvedli 
četrte dodatne dajatve ...

Takrat pa nam ne bo preostalo drugega, kakor da še 
v gostinstvu uvedemo — samopostrežbo. Drugače bo 
zmanjkalo gostov.

Nekaj pred osmo zvečer je potnik na piranski avto
busni postaji precej razočarano primerjal čas na svoji uri 
z voznim redom. Zadnji avtobus za Ljubljano mu je od
peljal pred minuto, kvečjemu pred 'dvema. Zadnji žarek 
upanja v piranskem večeru pa so besede domačina, češ, 
ujela bosta avtobus v Kopru.

Tako okoli osme zvečer drvi proti Kopru DKW 1000 S 
z domačinom in potnikom. Malce preko dovoljene hitro
sti, pa to bi bržčas spregledala tudi prometna.

In deset čez osem potnik veselo ugotovi ob voznem 
redu na koprski avtobusni postaji, da je do odhoda avto-

NOVI STROJI
V Zavodu, kjer vsako jutro 

in tudi čez dan spuščajo v eter 
glasbo in tudi nekaj govoričijo, 
so kupili čisto nov Buli stroj, 
za katerega pravijo, da je vre
den toliko zlata, kot je težak, 
človek bi tega ne verjel in tudi 
če noče, naj ne verjame. Glav
no je, da imajo tam v Zavodu 
nov stroj, ki jim bo, kot pravijo, 
nadomestil nekaj sto admini
stratork.

Otvoritev je bila na moč slo
vesna, med stranicami vrat so 
napeli tanko vrvico, ki se je pri
jetno lesketala, in nekdo od vo
dilnih je po slavnostnem govoru 
dolgih korakov stopil proti tej 
vrvici in škarje so napravile 
»škrt« in hov stroj, ki ga ime
nujejo Buli in dela po sistemu 
luknjanih kartic, je stekel'. Ad
ministratorke, ki so v dolgi 
vrsti stale ob stroju in ki jim po 
prvem poteče pogodba o delov
nem razmerju, so razdraženo 
gledale ta stroj in ena med nji
mi je rekla:

»No, zdaj pa naj pokaže ta 
stroj, če nas bo res lahko nado
mestil. No, naj pokaže, koliko 
naročnikov imamo.«

Majhen Francoz, ki je prišel 
skupaj s tem strojem, kot da bi 
bil njegov sestavni del, je željo 
takoj, ko so mu jo prevedli, na 
komandni plošči uravnal, pre
maknil neke ročice, povprašal za 
neko številko, udaril na gumb. 
Zadrdrala je mašina, da so pre
senečene (odpuščene) admini
stratorke zacvilile in odskočile. 
Mali Francoz pa je že odčital 
številko, ki se je res točno uje
mala s tisto v kartoteki.

»To pa že ne bo držalo,« so 
rekle jezno administratorke, 
»no, koliko imamo pa dolžnikov. 
Naj ge to pokaže.« Ponovil se je 
prejšnji postopek, zadrdral je 
novi Buli, zasmejal se je mali 
Francoz in potlej povedal šte
vilko.

Potlej so še izvedeli, koliko 
bodo imeli naročnikov čez me
sec, leto, desetletje, izvedeli so, 
koliko jim bodo vsi ti naročniki 
dolžni (seveda, če ostane naroč
nina ista, kar pa ni gotovo), to
rej v eni uri so izvedeli vse, za 
kar bi sicer potrebovali dolga 
leta, kar bi računali desetletje.

/Vtis CILJ: 

VSAKOMUR S[/0J£T

Ko že niso vedeli več, kako bi 
si pomagali in ko se je mali 
Francoz na komandni plošči še 
vedno ljubeznivo smehljal, te
daj je direktor, da bi pač rešil 
zadrego, naročil:.

»Torej, če živim še sto let in 
moji otroci, ki so zdaj stari to
liko in toliko ... in žena, ki je 
leto mlajša od mene ... koliko 
bomo čez sto let imeli vsi let.«

Vedel je sicer, da je to vpra
šanje bedasto, toda kaj je hotel, 
stroj je bil tu, vreden toliko zla
ta, kolikor je težak, in zdaj, ko 
ga že imajo, ga je pač treba do 
dobra izkoristiti.

Mali Francoz pa je medtem 
že odčital številko.

»Hudiča,« je rekel direktor 
in krenil z malim Francozom 
(sestavnim delom Bulla) na pivo.

V sosednjem podjetju, ki si
cer z Zavodom ni imelo niče
sar skupnega, so kaj kmalu iz
vedeli; kakšno čudo da imajo

tam. Tudi to so izvedeli, da je 
to čudo vredno toliko zlata, ko
likor je težko, toda kdo bi gle
dal na ceno, če je pa tako prak
tično. Kupili so ta novi Buli, ki 
dela po sistemu luknjanih kar
tic, in seveda z njim tudi male
ga Francoza. Tisto so potlej na
pravili tudi pri konkurenčnem 
podjetju, kupili so ga zatem še 
pri Grosistu na desetletno od
plačevanje, in pri Detajlistu na 
stoletno odplačevanje... Nikjer 
sicer niso vedeli, kako in od kod 
bodo črpali sredstva, toda kaj 
bi, stroj vendar morajo imeti, 
ko ga pa imajo tudi tam in tam.

Na cesti pa so ostale vse ad
ministratorke in vrag vedi, kam 
bi z njimi.

Kdo ve, kaj bi se zgodilo, da 
ni nekega dne skupaj z Bullom, 
seveda takim, ki je vreden toli
ko zlata, kolikor je težak, prišel 
tudi nek naš človek. Ogledal si 
je mehanizacijo v vseh 153 pod
jetjih v okraju, vpeljal, svojega 
154. Bulla (v čisto majhnem

podjetju, in ko je že vsem izra
čunal, koliko dni, minut, sekund, 
desetink, stotink, tisočink se
kunde so že živeli in koliko j ib 
še kanijo, je vprašal: »Kako pa
da imate pri vas toliko strojev?«

»Potrebni so nam,« so hiteli 
delavci, ki so že peti mesec do
bivali šestdesetodstotne plače, 
ker so pač štedili za ta prepo
trebni stroj. »Vem, vem, da so 
vam potrebni. Toda zakaj jih 
imate toliko? Tega pa ne razu
mem. Zakaj ga imate na primer 
pri vas?«

»Ja, zato, ker ga imajo tudi 
pri sosedu. In če ga imajo pri 
sosedu, potlej ga moramo imeti 
tudi pri nas.«

»A, tako. V Franciji, veste, 
prijatelji, pa ga v enem podjetju 
ali v stotih nimajo zaradi tega, 
ker ga imajo v enem podjetju v 
Centru.* »A?« so zavzdihnili de
lavci, ki so že peti mesec pre
jemali šestdesetodstotne plače, 
ker so pač štedili za stroj, ki je 
vreden toliko zlata, kot je težak, 
»a, tako da je v Franciji?«

busa še natanko 20 minut časa. Zahvali se domačinu, ker j 
mu je pomagal iz zadrege, se poslovi z njim in kot dober g 

I državljan, da pač ne bi preveč obremenjeval sprevodnika j
v avtobusu, hoče kupiti vozovnico že pri blagajni.

— Eno do Ljubljane. Z rezervacijo. g
— Ne vozi. 1
— Kako ne vozi? . g
— Od prvega, ker je konec sezone. jj
— Zakaj pa potem na voznem redu še piše, da vozi? g 
— Tovariš, ki bi moral spremeniti podatke v voznem j 

1 redu, je na dopustu.
|   Pa ne more tega nihče drug spremeniti? =

_ Ne more, ker ima samo ta'tovariš ključ od vitrine g
I z voznim redom. 1
| —Pa zakaj, hudiča, potem tudi v Piranu ni nihče |
1 popravil voznega reda? . 1

— Ni mogel, ker pa ima isti tovariš ključe tudi za n
1 vitrino v Piranu. . , . 1

Tako potniku ni preostalo drugega, kot poiskati si g 
1 prenočišče v Kopru — ali pa, če je hotel za vsako =
1 ceno priti v Ljubljano, odločiti'se za varianto: z avtobu- g
1 som do Divače in potem počakati na ekspres iz Pariza.

| H KRONIKI TEDNA SO PRISPEVALI:
| 1. Motel v Mednem — MARIOLA KOBAL
1 2. Avtobusna postaja v Kopru — B. SAMARIN g
1 1 
Im... .

Turist — bodi tujec, bodi do
mačin — bo morda takoj opazil 
nekatere očitne spremembe na 
bolje v mestecu na jadran
ski obali, kjer so zgradili hotel, 
motel ali camping, tam, kjer je 
bila lani še pušča.

Če pa gre za tako veliko me
sto, kakor je Reka, turist takš
nih sprememb, zlasti če samo 

^ potuj e skozi mesto, sploh ne 
opazi.

Tako pride turist do povsem 
napačnega mnenja, da v vsakem 
mestecu delajo in grade, Reka 

''pžrfcočiva na lovorikah in tradi
cijah.

Zato so se tudi na Reki našli 
iniciativni ljudje in sklenili tu
ristu dokazati, da tudi v tem 
mestu ne drže rok križem.

To sem spoznaval v etapah.
Brž ko sem prispel na Reko, 

sem odhitel na avtobusno po
stajo, da bi >upil vozo.mico do 
Pulja. Moral sem malo poča
kati, potlej pa sem jo dobil in 
odšel na avtobusno postajo, ime
novano Žabica, kjer sem si ho
tel, v restavraciji privoščiti vr
ček mrzlega piva. Toda piva ni 
liilo. Restavracijo so pleskali in 
obnavljali. Najprej sem godr
njal sam pri sebi: »Mar niso 
našli primernejšega časa za ob
novo restavracije, kakor prav 
zdaj sredi sezone. Potlej pa sem 
naivno pomislil: morda je to di
skretno opozorilo turistom, naj 
ne pridrve vsi v glavni sezoni.

Odšel sem ob obali, da bi 
dobil pivo v kakem lokalu, ki 
ga ne obnavljajo. Spotoma sem 
ogledoval ladje, turistke in ga
lebe. Tako v prvi etapi sploh ni
sem opazil, kaj vse se dogaja na 
Žabici.

Videl sem vse: od tujih tan
kerjev in naše ekspresne ladje 
»Jadran« do barke strahu m 
trepeta vseh rib na tem območ
ju, reškega igralca Dragana 
Bednarskega. Njegova barka je

zasidrana v Rječini. V nepo
sredni bližini gledališkega po
slopja, da bi njen lastnik lahko 
izkoristil tudi odmore in v ko
stumu in pod šminko napravil 
majhen pokol med prebivalci 
morskih globin.

In tako je med sprehodom 
in modrovanjem prišel čas, da 
nadaljujem potovanje v Pulj, in 
spet sem krenil proti Žabici.

Najprej sem vzel prtljago iz 
garderobe, potlej .pa mi je za
dišalo pivo. Toda pravočasno 
sem se spomnil, da restavracijo 
popravljajo in ustavil sem se 
pred napisom, ki pravi, da od
haja od tod avtobus Reka—Ra- 
ša—Pulj.

Začudil sem se: bil sem edi
ni potnik, ki je stal pred tem 
napisom. Hm, sem pomislil. Po
hitel sem, da bi čimprej dobil 
vozovnico, zdaj pa kaže, da bom 
sam sedel v avtobusu.

Morda pa ni tako, sem pomi
slil, kajti naši ljudje radi pri
hajajo v zadnjem trenutku. Mi 
zmerom godrnjamo, če drugi za
mujajo, nam pa je zelo ljubo, 
da sami prihajamo prepozno.

Potlej sem se ozrl po vsem 
pločniku. Tudi ob ploščicah, ki 
označuj e jb druge proge, ni bilo 
nobenega potnika.

To me je tako presenetilo, da 
sem potreboval še pol minute 
preden sem spoznal, v čem je 
bistvo problema.

Na cestišču, kjer naj bi se 
ustavljali avtobusi, so z veliki
mi kladivi tolkli debelo kame
nje.

Tako se mi je naposled po
svetilo v glavi, da avtobusna 
postaja na Reki izkorišča višek 
sezone, da bi lahko čimveč ljudi 
na lastne oči videlo, kako veliko 
skrb posvečajo čimvečji udob
nosti potnikov in čim boljšemu 
odvijanju avtobusnega pro
meta.

»Vsa čast,« sem dejal sam pri 
sebi, potem pa sem se takoj 
vprašal: »kako pa pridem do 
svojega avtobusa, ki sodeč po 
vsem, vendarle ne bo prazen.«

Bili sta dve možnosti: obiti 
to delovno mesto v smeri Gor
ski Kotor ali pa ga obiti v smeri 
Sinje morje.

Odločil sem se za smer Gor
ski Kotor. Deloma je bilo tre
ba uporabiti izredno prometno 
cesto polno avtomobilov, avto
busov, trolejbusov, sanitetnih 
avtomobilov, motociklov, bicik- 
lov itd. Vsakdo, kdor je vsaj 
enkrat spoznal Reko, pa ve, ta 
potok vozil vsak hip ustavi slo
veča železniška zapornica v ne
posredni bližini in da tak zastoj 
lahko traja tudi po 10 minut, za 
ta čas pa sta slehernemu pešcu 
zagotovljena bodočnost in glo
boka starost.

Toda tokrat se zapornica kot 
nalašč kar ni hotela spustiti in 
zato sem se odločil za ovinek v 
smeri Sinje Morje.

Tudi v tej smeri drve vozila, 
le da jih je nekaj manj.

Naposled sem se znašel na 
progi za avtobuse, kjer ni bilo 
nobenih kožipotov, marveč samo 
na tisoče ljudi s kovčki, ki so 
si v iskanju svojega avtobusa 
medsebojno prerivali.

Ljudje so v tej gneči stopali 
tudi na kurja očesa, toda čudno 
je bilo, da nisi mogel slišati no
bene psovke. Bilo bi pretirano 
optimistično trditev, da so se 
naši ljudje odpovedali psovkam. 
Za zmerjanje kratko malo ni 
bilo časa, ker so se odvijali 
takšnile dvogovori:

Ali morda veste, kje stoji 
avtobus za Crikvenico?

Ne vem, morda pa je vam 
znano, kje stoji avtobus proti 
Zadru?

Nemočen sem se prerival v 
tej množici, zastavljal podobna

vprašanja in dajal podobne od
govore, dokler nisem naposled 
na nekem avtobusu opazil ča
robnega imena Pulj, vstopil, se
del na svoj rezervirani sedež, se 
blaženo oddahnil in se sprostil 
do mere, ki jo dopuščajo spo* 
dobnost, etika in etiketa.

Tedaj je prišla neka dama in 
me vprašala, kakšno pravico 
imam sedeti na njenem sedežu 
Pokazal sem ji vozovnico, ua 
kateri je bilo črno na belem m- 
čeno, da imam rezerviran sedež 
številko 13. Dama je privlekla 
iz torbice vozovnico z rezerva
cijo istega sedeža št. 13 (pa 1,6 
recite, kako naj bi še tako za
grizeni materialist zašel na kri
va pota občasnega praznoverja!)’

Zahtevala sva arbitražno in' 
tervencijo sprevodnika. Spre' 
vodnik je pazljivo in strokov" 
njaško pregledal obe rezervacij > 
potlej pa mi je ob iskrenem fjj1 
tihem sočutju sporočil: tovariš- 
vaša rezervacija je povsem 
redu. Toda ta rezervacija ne ve' 
lja za ta avtobus. To je Pr0® 
Zagreb—Reka—Pulj. Vaša pa ^ 
glasi na progo Reka—Raša-^ 
Pulj.

Naglo sem pobral šila in *** 
pita in vprašal:

»Kje pa stoji ta avtobus** 
»Zal ne stoji več, marveSi? 

že odpeljal. Odpeljal je 
minutami, pa si zaradi tegf» 
treba več beliti glave. Vsa P®\ 
drže v Pulj, če niste avtor k 
kega slabega filma. Nasviden 
in srečno nadaljujte potovanj 

Da bi se ognil vsakemu 
daljnjemu nesporazumu, sem 
odpeljal na železniško post« 
da bi se odpeljal z vlakom- 

MIRKO TRISLER
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Skopski kolektivi v naseljih pod šotori

Delovna organizacija
— delo in domRušilna stihija narave je vsilila 

skopskim kolektivom nenavadno življe
nje. Okoli svojih ustanov zbrani ljudje 
so organizirali delo v naseljih iz šoto
rov, kar pomeni, da so tik zraven de
lovnih mest tudi pravcata družinska na
selja. Tu ljudje živijo, delajo, se hra
nijo in spijo.

Na območju skopskih klinik, tik zra
ven improviziranih oddelkov bolnišnice 
so zavite, pogosto tudi okrogle »ulice«, 
kjer so naseljeni razen delavcev tudi 
njihovi družinski člani. Zato ni, prav nič 
lahko najti tega ali onega zdravnika, 
oddelek ali karkoli drugega. Ko smo 
iskali ljudi, ki bi nam postregli s po
datki o stanju in načrtih ter" o prizade
vanju, da bi življenje , in delo čimprej 
ubralo normalno pot, smo naleteli na 
sestanke pod vedrim nebom in v šo
torih.

Nenavadno zborovanje pred medi
cinsko šolo. »Prav zdaj spreminjamo 
učni načrt in program, da bi učenkam 
omogočili šolanje v skrajšanem šolskem 
letu,« je povedala Cveta Hadživasileva, 
ki vodi in organizira pouk v šolskem 
centru za medicinske sestre, babice, 
bolničarke in otroške negovalke.

Šolsko poslopje, ob katerem so raz- 
porejeni šotori, je ob potresni katastrofi 
odpovedalo gostoljubnost mladini, ki se 
je odločila za delo v teh človekoljubnih 
poklicih. Okoli štiristo učenk je tako 
izgubilo šolski krov.

V takih trenutkih ponudena roka so
lidarnosti ostane v spominu. Tudi ta 
kolektiv je ganila pozornost šole za me
dicinske sestre pri vinogradski bolniš
nici v Zagrebu, ki jim je sporočila, da 
je namenila pet odstotkov svojih pre
jemkov kot svoj prispevek tej šoli.

V prizadevanju, da bi šolskemu cen
tru omogočili začetek dela in pouka, 
pričakujejo člani tega požrtvovalnega 
kolektiva odgovore iz 15 šol in mnogo 
več zdravstvenih ustanov, da bi si za
gotovili predvsem pločevinaste ali le
sene barake, šolska učila in inventar.

Tovarišica Cveta je med potresom 
izgubila sestro in nečakinjo. Nesreča je 
hudo prizadela vso družino. Lfaeho za 
svojo bolest je našla Cveta v napornem 
delu, da bi skupno s sodelavci zago
tovila šolanje drugim otrokom v teh 
težavnih, nenormalnih razmerah.

Majhni bolniki 
in velik kolektiv

Blizu tega šolskega naselja je ko
lektiv otroške klinike, ki ima okoli 
šestdeset malih bolnikov. Nekaj so jih 
spravili v barako, drugi so pod šoto
rom.

Kako je bilo z njimi med potresom?
Dežurni zdravnik je bil Georgi 

Grozdanov s skupino medicinskih se
ster in otroških negovalk. Kljub ne
nehni nevarnosti jim je uspelo — kas
neje ob pomoči drugih članov kolektiva 
— znositi 140 otrok iz poslopja, ki je 
tako poškodovano, da ga bodo morali 
delno podreti.

Prizadevanje teh ljudi je zdaj usmer
jeno k skupnemu cilju: stavbo čimprej 
usposobiti za normalno delo. To je ra
zen skrbi za zdravljenje malčkov nji
hova najvažnejša naloga.

Upravni odbor, sindikalna podruž
nica in svet klinike si prizadevajo, da bi 
v sedanjem položaju zagotovili kar naj
boljše pogoje za delo. Videl sem, kako 
so zdravniki, glavna sestra, negovalke 
in bolničarji hiteli nositi iz poškodova
nega poslopja postelje, posteljnino in 
aparate, da bi mogli zidarji v čim kraj
šem času opraviti svoje delo.

Kljub temu pa jim je jasno: klinika 
ne bo mogla tako kmalu delovati z 
zmogljivostjo 140 bolniških postelj, ko
likor jih je imela pred potresom. To 
vedo vsi, zato so se dogovorili: sedanje 
težave bomo premagovali tako, da bo 
kar najmanj bolelo. Nekaj članov ko

lektiva bo šlo v pokoj, drugi se bodo 
zaposlili v bližnjih mestih, posamezniki 
pa bodo spremenili poklic. To je nji
hov skupni dogovor. Ker je temu tako, 
bodo laže prenesli spremembo.

Nekaj je treba povedati tudi o raz
položenju in vzdušju v teh nenormal
nih razmerah, o prizadevanju, da bi 
premagali težave, ki so posledica rušil
ne moči potresa. Čeprav se zdi skorajda 
neverjetno, je res, da je razvedrilo v 
takih trenutkih nujna potreba. Zato ves 
dan in vsepovsod slišiš glasbo, na na
vadne in na transistorske sprejemnike 
naletiš - na vsakem koraku. Televizijski 
spored ima — o tem sem prepričan — 
v teh naseljih iz šotorov največ gle
dalcev. Bil sem na popoldanski prire
ditvi društva »Taneč«, videl sem balet 
in filharmonični koncert za . bolnike, 
bolniško osebje in za vse druge, ki ži
vijo na območju bolnišnice. Prišlo je 
mnogo ljudi, ki so izvajalce toplo po
zdravili ter se jim zahvalili za soliden 
program in izkazano pozornost.

Operne arije 
v senci jablan

Sara j, znana in priljubljena izletni
ška točka Skopjancev, je sprejel nek
danje izletnike kot svoje prebivalce. 
Med njimi so tudi člani narodnega gle
dališča, filharmonije, »Tanča«, baleta 
in opere, skratka tisti, ki jim je potres 
razdejal ali poškodoval ustanove in do
move, tako da nimajo ne prostora za 
delo ne stanovanja.

Poslovni vrvež, nenehno gibanje in 
življenjski utrip, ki so sestavni deli 
vsakdanjega življenja gledališč, so 
ljudje prinesli tudi v svoje novo biva
lišče. To začutiš takoj, saj slišiš že na 
poti proti naselju arijo opernega pevca, 
ki se ob spremljavi klavirja marljivo 
vadi v hladni senci pod jablanami.

Mar gre tudi tako?
To je resnica, sam sem jo videl in 

doživel, vendar pa je to le drobec velike 
resnice o prizadevanju in stvaritvah teh 
ljudi, ki se trudijo in želijo, da bi v 
teh težkih časih zagotovili prebivalcem 
svojega mesta vsaj del prejšnjega živ
ljenja.

Igralci, pevci, člani filharmonije in 
baleta so se zbrali kmalu po katastrofi. 
Spletli so gnezdo in razpeli šotore, že 
15. avgusta so se začele prireditve na 
prostem. Vsi skupaj za vse v vseh na
seljih. Ni šlo brez težav. Tudi zdaj jih 
je še dovolj: prevoz in sestava potujo
čega odra, prehlajena grla pa glasbila, 
na katerih zaradi temperaturnih razlik 
pokajo strune.

Kljub temu se vrstijo prireditve in 
predstave. Skorajda ne mine dan brez 
njih. To je zadosten dokaz visoke mo
rale, to so čutili vsi gledalci na pred
stavah po katastrofalnem potresu, se 
pravi, vsi prebivalci Skopja. Se nikoli 
ni bilo slišati o prireditvah bolj mno
žičnih, preprostejših in bolj enodušnih 
ocen. To je veliko priznanje kolekti
vom za prizadevnost pri oživljanju kul
turnega življenja v porušenem Skopju.

Med temi ljudmi ni nikogar, ki ne 
bi pohvalno govoril o velikodušni po
moči in tovariškem sočutju _ delovnih 
kolektivov narodnega gledališča iz Niša, 
srbskega narodnega gledališča in Steri- 
jinega pozorja iz Novega Sada. Vsako 
izmed njih je poslalo skopskim poklic
nim tovarišem po eno barako, niško 
"gledališče pa še tovornjak in avtobus.

Mnoga gledališča so ponudila skop
skim ansamblom zelo ugodne pogoje 
za gostovanja. Vse to omenjajo skopski 
gledališčniki s posebnim poudarkom.

Prizadevanje sindikalnih organizacij 
in uprav, da bi se ohranili izkazana 
morala in izpričana zavest, je obrodilo 
sadove. Izjem praktično ni, komaj kak 
posameznik je skušal najti zaposlitev 
drugod, vendar zaman, naletel je na za
prta vrata.

V Skopju zdaj ni odrov, če izvza
memo potujočega za predstave na pro
stem. Vsi ti ansambli so izgubili do
move, vendar je že znano, da bodo v 
bližnji prihodnosti dobili več odrov: v 
baletni šoli. v montažni stavbi in še 
kje. Priprave, ki so se že začele, so 
tem ljudem velika spodbuda.

Vsepovsod pa naletiš na stvarnost in 
resnico, ki je skupna vsem Skopjan- 
cem: kdaj se bodo preselili v prostore, 
boljše od šotorov?

RADOMIR KRSTIČ

O

Od skopske katastrofe minevajo tedni. A ta rana še vedno skeli tako 
kot tistega usodnega dne. Ne, take rane se ne zacelijo v tednih, morda 
mesecih, niti v letih ne. Zanje so potrebna desetletja. In če se sploh lahko 
kdaj povsem zacelijo!

Toda lahko rečemo, da nam je to bolečino vendarle uspelo omiliti. 
Omilila jo je tista nesebična pomoč delovnih kolektivov, individualna po
moč in pripravljenost, vseh državljanov pomagati Skopju in njegovim 
Prebivalcem, ki je ostala nespremenjena od prvega trenutka, ko se je 
razvedela vest o katastrofi, pa vse do danes. Omilila jo je zavest, da smo 
v tej težki preizkušnji vnovič izpričali visoko stopnjo socialističnega hu
manizma. In lahko smo ponosni, da smo to preizkušnjo dobro prestali. 
Ali kot je o tem dejal predsednik Zveznega izvršnega sveta Peter Stam
bolič v svojem ekspozeju na zadnjem zasedanju Zvezne skupščine: 
*... Naši državljani so pokazali bratske občutke in pripravljenost, da po
magajo Skopju. Politična enotnost, pripravljenost na osebne in material
ne žptve, hitra in učinkovita pomoč ter popolno sočustvovanje vseh naših 
državljanov s prizadetim mestom priča o tem. Nobena organizirana akcija , 
iz centra, pa naj bi bila še tako dobro zamišljena, ne bi mogla nadokna
diti pobude komun, delovnih in družbenih organizacij, republik in drugih 
številnih samoupravnih organov, ki so od prvega trenutka s svojimi skle
pi in svojimi sredstvi sprožili številne človeške in materialne faktorje, da 
se nesreča ublaži, da se opogumi, da se začne boj za obnovo Skopja...«

Skopje pa je treba vnovič vrniti v življenje. Dosedanji ukrepi, po
bude in žrtve delovnih kolektivov in državljanov so lajšali bolečine. Zdaj 
pa bo treba te rane tudi zaceliti! Obnoviti je treba mesto, ki je prispevalo 
skoraj 40 odstotkov celotne makedonske proizvodnje. Obnoviti industrijo, 
trgovine, gostinstvo, turizem, obrt, zdravstvo, prosveto ... Približno 60.000 
Prebivalcev Skopja živi zdaj pod šotori v parkih, okoliških gozdovih, živi 
v improviziranih, več kot zasilnih prebivališčih. Bliža pa se zima in hiteti 
je treba.

Dosedanje analize izpričujejo, da bo vrnitev Skopja v normalno živ
ljenje terjala več let intenzivne izgradnje, toda vsaj najpomembnejše 
probleme naj bi rešili v prihodnjih petih letih. In čeprav te analize še 
ne /posredujejo dokončnih podatkov, kolikšna družbena sredstva bodo 
potrebna za obnovo Skopja, pa vendarle lahko rečemo: ogromna. In če
prav bo večino finančnih sredstev za obnovo porušenega,mesta zago
tovila 'federacija, je vendarle potrebna pomoč nas vseh. Kajti kdo drug

LJUDSKO POSOJILO
je akcija socialističnega humanizma

bo vrnil mesto v življenje, če ne mi sami, mi vsi skupaj in z združenimi 
močmi in skupnim samoodpovedovanjem. Zato je tudi Zvezna skupščina 
na svojem zadnjem zasedanju izglasovala vrsto ukrepov, ki naj bi v pri
hodnjem obdobju zagotavljali dovolj trdno materialno osnovo za izgrad
njo novega Skopja. Tako je sprejela zakon o ustanoviti sklada za obnovo 
in izgradnjo Skopja, zakon o stopnjah prispevkov sklada za obnovo in 
izgradnjo Skopja ter slednjič zakon o razpisu ljudskega posojila za ob
novo porušenega mesta, v višini 30 milijard dinarjev.

V prihodnjem tednu, natančneje 25. septembra, bodo tako začele po
sebne komisije zbirati podpisnike tega posojila, ki ga lahko vplačajo dr
žavljani v največ šestih mesečnih obrokih najkasneje do 10. marca pri
hodnjega leta in delovne organizacije iz svojih prostih denarnih sredstev 
najkasneje do zadnjega marca prihodnjega leta. Posojilo je vezano na 
sedemletni odplačilni rok in na 6.% obresti. Tako zbrana sredstva pa 
naj bi v celoti služila za gradnjo montažnih hiš in nastanitev skopskega 
prebivalstva. To pa je hkrati tudi edini izhod, da zberemo letos nujno 
potrebna sredstva za izgradnjo stanovanj v porušenem mestu, saj so le
tošnja sredstva in rezerve federacije izčrpane — samo za gradnjo mon
tažnih hiš je federacija prispevala 30 milijard dinarjev — stanovanjski 
problem prebivalstva Skopja pa terja takojšnjo rešitev.

Po predvidevanjih naj bi v naši republiki zbrali približno pet mi
lijard in 100 milijonov dinarjev ljudskega posojila. Vsota je resda velika, 
toda še vedno ne tolikšna, da je ne bi zmogli in morda celo ne presegli. 
Realizacija pa je seveda odvisna v mnogočem od tega, kako bodo samo
upravni organi v delovnih organizacijah doumeli potrebo po tej na široko 
zasnovani družbeni akciji in kako bodo doumeli njeno'globoko humani
stično vsebino. Toda sodeč po dosedanjih spontanih ukrepih, kako za
gotoviti v čim večji možni meri pomoč prizadetemu mestu in njegovemu 
prebivalstvu, to svojo novo obveznost tudi v celoti izpolnili. A ob tem 
naj jih opozorimo še na novo nalogo: skupaj z družbeno političnimi or
ganizacijami, predvsem s sindikati naj zaposlenim proizvajalcem prika- i 
žejo potrebe, ki so narekovale razpis tega posojila, jih opozore na veliko 
humanost te akcije, da se bo tako res sleherni član kolektiva samostojno 
in v skladu s svojimi možnostmi odločil za podpis posojila in tako za
vestno izpolnil svojo moralno in družbeno dolžnost.

In slednjič: obnova Skopja, ki pa v marsičem hkrati pomeni obnovo 
celotnega jugoslovanskega gospodarstva, nas mora nujno vzpodbuditi k 
nadaljnjemu povečevanju produktivnosti dela in sploh naraščanju vse 
proizvodnje. Najemanje tujih kreditov — čeprav pod najbolj ugodnimi 
pogoji — neizbežno povečan uvoz reprodukcijskega materiala — vse to 
bo neiz! no vplivalo na našo plačilno bilanco. Zato se bo treba v naši 
prodajni politiki še veliko bolj usmeriti na tuja tržišča. Vse to pa so 
naloge, o katerih bodo morali samoupravni organi v delovnih organi
zacijah že zdaj veliko bolj intenzivno razmišljati. Tako velike naloge si 
namreč moramo naložiti le s polno mero družbene odgovornosti. Ali — 
kot je dejal tov. Stambolič v zaključnem delu svojega ekspozeja:

»Tako obsežne naloge v takšni obliki, koncentrirane na enem kraju 
in v tako kratkem roku, do zdaj nismo imeli. Torej si zastavljamo zdaj 
proizvodno-tehnično in organizacijsko nalogo in od njene rešitve je od
visna naglica reševanja perečih problemov precejšnjega dela skopskega 
Prebivalstva pred prihajajočo zimo. Ta naloga ima svojo humano plat, 
Po drugi strani pa je lahko dragocena preizkušnja za nadaljnjo gradnjo 
stanovanj pri nas, za industrializacijo gradnje stanovanj v naši državi, 
za hitrejše reševanje stanovanjskega problema v celoti. Takšni cilji za
služijo maksimalno angažiranje umskih in materialnih potencialov našega 
gospodarstva. Zaradi tega menim, da lahko z vso pravico apeliramo na 
Podjetja in druge organizacije, naj se maksimalno zavzamejo, da to na
logo obvladajo, da izpolnijo prevzete obveznosti, medsebojno sodelujejo, 
nudijo druga drugi nujno potrebno tehnično pomoč in izmenjajo iz
kušnje ...«
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^ dnevnem redu: statuti
■ SLOVENSKE KONJICE:

Konkretna dejanja...
Komisija za pomoč pri izdelavi statutov delovnih or

ganizacij pri občinskem sindikalnem svetu v Slovenskih 
Konjicah je pred kratkim obravnavala naloge, ki čakajo 
njo in komisije v podjetjih v prihodnjih mesecih. Njenega 
predsednika Ivana Umnika, ki je hkrati podpredsednik 
sindikalnega sveta, smo naprosili za kratek razgovor o de
lovnih načrtih komisije v letošnjih jesenskih mesecih. 
Prošnji se je rad odzval in o tem povedal naslednje:

»Ko smo pred kratkim analizirali posebno anketo o 
tem, kaj so v delovnih organizacijah že napravili za nove 
statute, smo na splošno ugotovili, da nam to delo še ni 
povsod dovolj steklo. To najbolje potrjuje dejstvo, da v 
posameznih, sicer le redkih podjetjih še niti niso postavili 
komisij, ki bi pripravile in izdelale osnutek statuta. Da 
ni bilo več napravljenega, je delno opravičilo v tem, da 
v času dopustov tako in podobno delo teče nekoliko po
časneje.

Vse te in podobne okoliščine so nas spodbudile, da smo 
si za prihodnje mesece zastavili dokaj široke in konkretne 
naloge, s katerimi nameravamo nadoknaditi zamujeno. 
Tako bomo v začetku septembra sklicali širše posveto
vanje vseh predsednikov in članov komisij, na katerem se 
bomo podrobneje pogovorili o bodočem delu pri sestav
ljanju statutov v podjetjih. Sicer ne nameravamo dati 
komisijam v delovnih organizacijah nobenih receptov, 
opozorili bi jih radi na temeljne določbe, ki jih bodo sta
tuti morali vsebovati.

Nadalje je komisija predlagala, naj bi v septembru 
zasedal tudi občinski zbor delovnih skupnosti, ki bi ob
ravnaval priprave in naloge pri sestavljanju statutov. 
Tudi občinski komite ZKS preko svoje ideološke komisije 
pripravlja ustrezno gradivo za svojo sejo, na kateri bodo 
razpravljali o političnih nalogah te organizacije pri tem 
delu. Sploh pa nameravamo doseči, da bi prav v tem me
secu komisije aktivno začele delati v vseh delovnih orga
nizacijah, saj je to ena naših osrednjih nalog. Na seji 
naše komisije smo razpravljali tudi o tem, da bi za člane 
komisij iz podjetij sklicali krajši seminar. Te zamisli sicer 
nismo ovrgli, vendar pa bomo to storili verjetno šele ok
tobra. Če smo se odločili za september, ko naj komisije 
temeljito zagrabijo za delo, potem bo lahko seminar v 
oktobru praktičnega značaja, saj bo vsak udeleženec pri
šel tja z izkušnjami, problemi in vprašanji. S tem pa se 
bomo izognili teoretičnim razlagam in bomo obravnavali 
konkretne naloge,« je končal naš razgovor tov. Umnik.

V. L.
■ RUDNIK, VELENJE:

Pred referendumom
V rudniku lignita v Velenju so te dni dokončno izde

lali osnutek statuta svoje delovne organizacije. Statut so 
tiskali v brošuri, ki jo bo dobil vsak član delovnega ko
lektiva. O osnutku so razpravljala že vodstva sindikatov, 
Zveze komunistov in Zveze mladine. Ker bodo o statutu 
odločali z referendumom kolektiva, bodo pred tem orga
nizirali posebne seminarje, na katerih bodo ves kolektiv 
podrobno seznanili s statutarnimi določbami in potem o 
njih obširno razpravljali. Razprava na omenjenih semi
narjih bo služila sestavljavcem pri dokončni redakciji sta
tuta delovne organizacije Rudnika lignita v Velenju.

V. V.
® SLOVENSKE KONJICE:

Se zadnji pregled ribiških mrež, preden jih bodo spet spustili v g lobine

Medsebojna pomoč
Občinski sindikalni svet v Slovenskih Konjicah je 1

g imel pred kratkim posvetovanje predsednikov komisij za {j
j§ izdelavo statutov v delovnih organizacijah. Ob tej prilož- j§
g nosti je povabil tudi člana te komisije iz rudnika Velenje J
g tovariša Delopsta, ki je navzočim v razumljivih in pre- jj
g prostih besedah obrazložil osnovne dele statuta. Pri tem g
1 je obravnaval dva primera, in sicer prvega za večje pod- 1
1 jetje, drugega pa za manjše delovne organizacije oziroma jj
g za zavode. V razpravi, ki je sledila razlaganju, so pred- g
jj stavniki komisij postavili več vprašanj in- se pogovorili jj
jj o nekaterih nalogah za delo v prihodnjih mesecih. Pred- 1
jj stavniki trgovinskih podjetij so menili, da bi bilo zelo Jj
jj primerno, če bi se zbrali člani komisij iz te panoge in po- jj
1 drobneje obravnavali svoje osnutke. 7m podobno obliko so 1
g bili že predstavniki zdravstvenega doma, lekarne in šol. jj
H Vsi ti so menili, da bi tako lahko pomagali drug drugemu, B
g saj je skoraj nemogoče misliti, da bi lahko v enem pod- 1
jj jetju ali zavodu izdelali statut brez medsebojne izmenjave g
jj mnenj. To je nedvomno mnogo več vredno kot prepisova- M
g nje statuta. Seveda pa bodo ob takšni akciji morali sode- g
jj lovati in pomagati tudi drugi organi, na primer zbornice M
1 in drugi. V: L.
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• AGROKOMBINAT 
MARIBOR:

Letos že več kot 
300 milijonov dinarjev 

škode zaradi 
vremenskih ujm

Letošnje izredno neugodno 
vreme je precej prizadelo tudi 
kulture mariborskega Agro
kombinata. Zlasti dosti škode 
je naredila zimska pozeba v sa
dovnjakih, vinogradih in na po
ljedelskih kulturah. Po ocenah 
strokovnjakov znaša skupna 
škoda več ko 150 milijonov din. 
Največ škode je bilo takrat v 
sadovnjakih, saj so jo ocenili 
na 99 milijonov, vinogradništvu 
s 34 milijoni ter v poljedelstvu 
,20 milijonov.

V preteklih dneh pa je na
redilo na kulturah mariborske
ga Agrokombinata precej ško
de močno neurje s točo. Po se
danjih ocenah, ki pa niso do
končne; je največ škode v 
sadovnjakih, vinogradih, silaž- 
ni koruzi, pa tudi na gospodar
skih zgradbah in objektih druž
benega standarda. V Agrokom
binatu pravijo, da jim je neurje 
s točo v ekonomskih enotah 
Kamnica, Košaki, Meljski hrib- 
Malečnik, Pesnica, Jarenina in 
Velka naredilo za 180 milijonov 
dinarjev škode. V teh ekonom
skih enotah so precej poškodo
vani tudi objekti družb, stan
darda in gospodarske zgradbe, 
saj je neurje odkrivalo strehe, 
tako da ocenjujejo škodo na 
teh objektih na 12 do 15 mili
jonov dinarjev.

Ker je neurje s točo nare
dilo največ škode v sadovnja
kih in vinogradih, se bodo 
posledice v teh dveh panogah 
poznale ne samo letos, ampak 
tudi v naslednjih. To še posebej 
velja za mlade nasade, v kate
rih so številna drevesa polom
ljena ali celo izruvana. Neurje 
je samo v ekonomski enoti 
Velka uničilo več kot 500 dre

ves, medtem ko je v posamez
nih sadovnjakih na tleh več 
kot 50 odstotkov sadja.

Po sedanjih ocenah znaša 
torej škoda, ki so jo povzročile 
mariborskemu kombinatu letos 
izredno neugodne vremenske 
razmere, več ko 300 milijonov 
dinarjev.

-ran-
® CERKNICA

Izboljšana 
obrtna dejavnost

Obrtna dejavnost v cerkni
ški občini zadnja leta ni zabe
ležila posebnega napredka. Za 
izboljšanje položaja so se lani 
nekatere obrtne .dejavnosti zdru
žile v obrtni center. Prvi uspe
hi so se pokazali v letošnjem 
prvem polletju, ko je center 
dosegel 163 milijonov brutopro- 
dukta, kar je 30 % več kot lani 
v istem času.

Tudi osebni dohodki so se 
dvignili za 30 %, skladi pa so 
se podvojili. Ker je bil narodni 

.dohodek dosežen z manj delav
ci, kaže, da se je storilnost po
večala za 34 %.

(mad)

Prodajni servis

• SLOVENSKE KONJICE:

Prosvetnih delavcev 
je malo

Medtem ko je pred nekaj leti 
na območju konjiške občine 
primanjkovalo več ko 20 pro
svetnih delavcev, se je število 
v tem šolskem letu že precej 
znižalo. Po sedanjih podatkih 
bo učiteljev s srednješolsko iz
obrazbo že kmalu dovolj, manj
ka pa- še predmetnih učiteljev 
z višjo izobrazbo. Zaradi tega 
je občinska skupščina v tem 
letu razpisala okoli 20 štipendij, 
od teh vvečino za študij na višji 
pedagoški akademiji in na ne
katerih drugih višjih šolah. V 
občini je bilo v tem letu tudi 
nekaj premestitev prosvetnih 
delavcev, nekateri pa so odšli 
na šole izven občinskega ob
močja. Med tistimi, ki so se od
selili, je bil tudi šolski upravi
telj na naj višje ležeči šoli v 
občini, to je v Rakovcu na Po
horju. Tovariš Jonak je bil v 
tem kraju upravitelj polnih 10 
let, kar je menda rekord za vi
šinske šole. Znano je namreč,

LJUBLJANA — MARIBOR 

OGLEJTE SI MODNE NOVOSTI ZA JESENSKE DNI

da zlasti mladi učitelji zelo radi 
zapuščajo šole v odročnih Wa' 
jih že po nekaj letih službe' 
vanja. V. I*

• SLOVENSKE KONJICE«
Združevanje šol

Pristojni organi v konjih* 
občini obravnavajo predlog ” 
priključitvi nekaterih manjšj8 
šol k večjim. Izoblikovan je < 
konkreten predlog, na podla® 
katerega naj bi se šola v Tep8' 
n ju priključila I. osnovni šoli * 
Slovenskih Konjicah, šola 
Zbelovem pa osnovni šoli v L0'. 
čah. Ti dve šoli sta že do sed" 
poučevali učence večinoma * 
do 4. razreda, druge razrede ob' 
veznega šolanja pa so že do se' 
daj obiskovali na šolah, h 
terim naj bi se sedaj priklju' 
čili. Ta predlog je že predi®' 
žen občinski skupščini, ki 
na prvi seji o njem razprav,' 
ljala in dokončno sklepala. 
tem bi se število osnovnih =° 
znižalo od sedanjih 15 na 13- 

V. L.
• STEKLARNA HRASTNIK

Letni plan izvoza 
verjetno ne bo dosežen

Hrastniški steklarji so PrejL 
videni fizični obseg proizv°° 
nje za prvih osem mesecev * . 
tos presegli za 1,9%; v 
primerjavi pa so plan financ11 
realizacije presegli za 1,2 %•

Izvozna naloga za to obdop 
je je bila izpolnjena sam0 ^ 
91,5 %, največ zaradi težav, 
so jih imeli v zvezi s porna™, 
kanjem železniških vagonov 
slabe kvalitete kremenčeve® 
peska. V septembru bodo sprg< 
čo normalizacije kvalitete kj 
menčevega peska — kot rac 
najo — mesečni plan izv°\ 
dosegli; do konca leta pa 'jj 
vsej verjetnosti ne bodo m0®^ 
nadomestiti izpada pri izv0'^’ 
nastalega v prejšnjih mesec 
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EE in statut
V zadnjem »Glasu« smo že 

obravnavali problem in razči
stili mišljenja o vlogi central
nih organov samoupravljanja 
v kolektivu. Danes bi sprego
vorili tudi o delavskih svetih 
EE. Ce smo EE formirali zato, 
ker menimo, da bomo s tem 
dosegli boljše uspehe v gospo
darjenju, potem je vsekakor 
prav, da organi samoupravlja
nja v EE resnično postanejo 
samostojnejši ter iščejo naj
boljše oblike dela,

Pri dosedanjem delu samo
upravnih organov v EE se si
cer še ni pojavilo kakšno na
sprotje, vendar se nam kaj 
hitro lahko pojavi takrat, ko 
bomo prišli do delitve sredstev 
med EE. Taka delitev pa bo 
zakonih ekonomike v kolektivu 
vsaj navidezno ustvarjala ne
katera nesorazmerja med sa
mimi EE. To govorim zaradi

tega, ker menim, da samo s for
malno postavljenim poslovni
kom za delo EE ni mogoče re
ševati vseh spornih vprašanj, 
ki so odraz nujnosti v pošlo; 
vanju. Premalo razmišljamo, 
kako bomo našli pravilna so
razmerja v proizvodnih EE.

Samo formalno ocenjevanje 
višine proizvodnje po EE — 
količinsko in finančno — ni 
dobro, ker pri tem' pozabljamo 
primerjati organski sestav pro
izvajalnih sredstev. Z revalo
rizacijo smo dobili dejanske po
datke o naših strojih. Zato me
nim, da jih lahko tudi pri dolo
čanju ekonomičnosti proizvod
nje v EE s pridom uporabimo. 
Jasno je, da se zaradi različ
nosti proizvodnje in velikosti 
serij pojavlja vprašanje dejan
ske proizvodnje po posameznih 
EE. Ta ustvarja tudi finančni 
rezultat na višino proizvodnje. 
Ker so nam pa prav ti podatki 
za enkrat vse, se obenem s tem 
postavlja vprašanje, če visoka 
proizvodnja po ppc iz leta 1955 
ustvarja resnično visoke pre
sežke. j

Pri tem sedaj upoštevajmo 
zakone ekonomike, ki pravijo,

da je pri veliki proizvodnji lah
ko tudi zelo majhen presežek. 
Zakaj? Zato, ker proizvajalec 
ne upošteva organskega sestava 
proizvajalnih sredstev ter de
leža, ki ga mora odvajati. Z 
drugimi besedami, sodobna pro
izvajalna sredstva lahko ustvar
jajo zelo malo čistega presežka.

Menim, da je dolžnost vseh 
družbeno političnih organizacij 
in organov samoupravljanja, 
zahtevati od nekaterih služb, 
da te pokazatelje dobimo. To 
pa zaradi tega, ker hočemo 
poznati dejansko stanje. Kajti 
tako bodo EE lahko videle jas
no sliko, ki jim bo pokazala 
takšno stanje, kakršno je v res
nici.

EE bodo iskale boljše oblike 
svojega dela oziroma bodo ho
tele svojo organizacijo dela 
čimbolj izpopolniti. Dobro se 
zavedajo, da lahko samo z do
bro tehnologijo in organizacijo 
dela dosežejo boljše poslovne 
uspehe. Torej se bodo morale 
naše strokovne službe aktivno 
vključiti v resnično študijsko 
skupino, ki bo po posameznih 
EE skrbela za čimbolj sodobno 
proizvodnjo. Ko smo poudarili,

da bomo le z dobro organiza
cijo proizvodnje lahko nekaj 
dosegli, spregovorimo tudi o 
tem, kako bomo uvedli delitve
ni sistem.

Določiti moramo ekonomske 
pokazatelje ter splošna dolo
čila, ob kakšnih pogojih upo
števamo uspehe EE oz. uspehe 
splošnega značaja, ki bistveno 
vplivajo na proizvodnjo. Jasno 
je, da bodo posamezne EE po
stavljale zahteve po večjih 
osebnih dohodkih. To bomo 
uresničili šele tedaj, ko bomo 
upoštevali vse realne možnosti 
za določanje višine proizvodnje.

O teh vprašanjih bo moral 
jasno spregovoriti statut naše 
gospodarske organizacije, ki bo 
moral postaviti jasna stališča 
za delo v prihodnosti. Ne gre 

1 za t°, da bomo z izdelavo sta
tuta naše tovarne opustili se
danjo obliko dela v EE, tem
več moramo te oblike vsebin
sko obogatiti in okrepiti. Ne
dvomno pa je res, da je v ko
lektivu vrsta problemov, ki jih 
bodo morale EE reševati.

Slavko Vrzel

proga
9^° Modu.*/JiieitjvvM. 'iiAinukdi (utdjktj

Spodbuda 
za kvalitetno delo

Na zadnjem zasedanju de
lavskega sveta Železniškega 
transportnega podjetja Ljublja
na so razpravljali o novem pra
vilniku za doseganje večje kva
litete dela in ga tudi sprejeli.

Z novim pravilnikom ima 
podjetje namen še bolj spod
buditi delavce vseh sekcij za 
opravljanje kvalitetnega dela, 
ker je prejšnji razširjen še z 
novimi merili v skladu s pra
vilnikoma 72 in 93. V podjetju 
menijo, da je le z dobro kvali
teto dela lahko doseči večje in 
boljše uspehe. Zlasti pa je kva
liteta dela pomembna za želez
niška transportna podjetja, saj 
je od kvalitete često odvisno 
varno in dobro potovanje ljudi 
kot blaga, ki ga železnica pre
važa. Ker je torej kvaliteta de
la izrednega pomena za uspeh 
podjetja, bo ŽTP Ljubljana na

podlagi novega pravilnika 
računavalo z več merili kva-e 
teto dela vseh sekcij. Za b°b j 
delo bodo delavci stimuhr j 
z večjim gibljivim delorn 
prejemanju osebnih dohod* ^ 

Podjetje bo pri ugotavlja

la za vse področne sekcije
in ebračunavanju kvalitete^, 

kakšna je bila sestava v1*'..n*

število zlasti, ali je bila re'
vlakovnega prometa do^/

vkako se je gospodarilo z hi 
zovi, razne materialne škgva' 
še nekatere faktorje, ki vPrLf' 
jo na kvaliteto dela želez0’® 
jev. Zlasti bo podjetje pri Vfe' 
ta vi jan ju kvalitete dela uP°”0- 
valo rednost vlakovnega 
meta, ker meni, da moral0 ^g, 
delavci podjetja skrbeti, eii> 
do vlaki vozili točno po 
redu in da bodo zamude
manjše. Prometna sekcil® j,K® 
morala zato pri delu, ki 
vpliva na povečanje za ,-e' 
paziti na sestavo vlakov, 
vzeme in frekvenco _vl sve' 
medtem ko bodo morali PrLjtfl 
titi vso pozornost tudi PT,aVmf\>b 
dispozicijam in prtljažni s j 
da vlaki ne bodo odb3^ 
postaj z zamudo. Seveda P
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• S PLENUMOV ZK IN ObSS KAMNIK:

Zagotoviti je treba aktivno 
sodelovanje odbornikov

Nedavne seje nekaterih občinskih skupščin, ki so obravnavale 
polletno oziroma sedemmesečno realizacijo družbenih planov, so 
opozorile na zelo pereče vprašanje. Gre za to, kako zagotoviti, da 
bodo odborniki novih občinskih skupščin dejansko sodelovali pri 
oblikovanju politike in reševanju perečih problemov na področju 
gospodarstva in družbenih služb v komuni. Razprave na sejah so 
namreč pokazale, da je bilo marsikje še premalo storjenega v tej 
smeri.

O podobni ugotovitvi sta pred dnevi razpravljala tudi občinski 
komite in občinski sindikalni svet v Kamniku, ko sta na skupni 
plenarni seji proučila najvažnejša vprašanja pri izpolnjevanju 
družbenega plana občine. Povod za to je dala predvsem zadnja 
seja občinske skupščine in razprave na sejah svetov pri občinski 
skupščini, ko so le-ti imeli na dnevnem redu izpolnjevanje gospo
darskih nalog v prvem polletju. Ocena teh razprav kaže, da so bile 
zelo načelne, dotikale so se le nekaterih obrobnih vprašanj, obšle 
pa so bistvene probleme, ki kljub na splošno ugodnemu izpolnjeva
nju planskih obveznosti tarejo nekatere kamniške kolektive. Sem 
sodijo predvsem modernizacija proizvodnje, usklajevanje osebnih 
dohodkov s produktivnostjo, preskrba itd. Samozadovoljstvo od
bornikov zaradi tega, ker je bil polletni plan dosežen, je lahko zelo 
škodljivo.

O tem, kaj storiti, da bi se take in podobne slabosti že v 
začetku odpravile, je bilo na seji obeh političnih vodstev danih 
vrsta predlogov. Menijo, da bi bilo treba predvsem čimprej oživiti 
klub odbornikov, ki je pred leti že obstajal. Z razgovori v klubu 
naj bi se odborniki podrobneje seznanili z najvažnejšimi elementi 
našega gospodarskega sistema, s sistemom delitve dohodka v ko
muni itd. Hkrati pa bi razpravljali o aktualnih družbenih in gospo
darskih vprašanjih v komuni, ki jih na seji skupščine zaradi ob
širnih dnevnih redov marsikdaj ni moč podrobneje obdelati.

Za uspešnejše delo občinske skupščine bo treba zagotoviti tudi 
kar najtesnejši stik med obdobnilci in volivci. Zlasti v delovnih 
kolektivih se bodo morale sindikalne organizacije prizadevati, da 
bodo odborniki večkrat poročali o svojem delu in delu skupščine.

Predlagajo tudi, naj bi uvodne besede na sejah občinske skup
ščine imeli predsedniki posameznih svetov. Ti naj bi tudi odgovar

jali na vprašanja odbornikov. Tako bodo sveti morali biti stalno 
na tekočem z aktualnimi vprašanji na svojem področju, r^e pa kot 
doslej, ko je marsikateri svet dajal poročilo le enkrat letno, na se
jah ljudskega odbora pa je odgovarjal referent.

Zelo pomembna je tudi' pravočasna in dobra priprava gradiva 
za seje. Med člani ObZKS in ObSS je prevladovala ugotovitev, da 
so občinske strokovne službe bile za zadnjo sejo res prizadevne in 
tudi uspele pripraviti dobro gradivo o izpolnjevanju družbenega 
plana. F. S.

9 ZAGORJE:

V skladu zdravstvenega 
zavarovanja izdatki nad dohodki

Zagorska podružnica Komunalnega zavoda za socialno zavaro
vanje Trbovlje je pripravila po sklepu sveta zavarovancev razgo
vor s predstavniki delovnih organizacij, Zdravstvenega doma, druž- 
beno-političnih organizacij, člani skupščine Komunalnega zavoda 
za socialno zavarovanje in nekaterimi drugimi razgovor o finan
ciranju socialnega zavarovanja v zvezi s financiranjem zdravstvene 
službe in dodatnim prispevkom delovnih organizacij za sklad zdrav
stvenega zavarovanja.

Izdatki sklada zdravstvenega zavarovanja presegajo namreč le
tos vplačane dohodke, in to kljub uvedenemu dodatnemu prispev
ku za zdravstveno zavarovanje. Doslej so v Zagorju ob Savi pri
pravili že več razgovorov o tem vprašanju, na katerih so — po
dobno kot na tem zadnjem — ugotovili, da so prispevali k ugo
tovljenemu stanju med drugim tudi naslednji vzroki:

9 osnovni prispevek za sklad zdravstvenega zavarovanja se je, 
letos znižal od 8,3 na 8 %; predvidoma bo letos vplačano okrog 
3 milijone din manj osnovnega prispevka za zdravstveno zavarova
nje;

9 ukinjen je bil dopolnilni prispevek zaradi prekoračitve do
ločenega števila bolnih in ponesrečenih; uveden je bil sicer dodat
ni prispevek za sklad zdravstvenega zavarovanja, na račun katerega 
se bo zbralo tudi manj sredstev kot lani na račun dopolnilnega 
prispevka;

9 letos je uveden tudi manjši prispevek za upokojence, ki jih 
je na območju Zagorja ob Savi precej (lani so plačevali za sklad

zdravstvenega zavarovanja prispevek v višini 16 % od pokojnine, 
letos pa samo pavšalni prispevek 33.000 din letno); letos bo po
družnica KZSZ v Zagorju prejela okrog 8 milijonov din manj pri
spevka za upokojence;

9 za nadomestilo za delovne invalide je bilo v prvem polletju 
porabljeno več ko 8,700.000 din, republiški zavod pa je refundiral 
le pavšalni prispevek, in sicer doslej le 4,970.000 din;

S izdatki za zdravljenje v stacionarnih zdravstvenih zavodih 
so se v prvih šestih mesecih od lanskih 48,600.000 din povečali letos 
na 61,092.000 din, to je za več kot 12,400.000 din.

Ob upoštevanju doslej znanih pokazateljev bo zaključil sklad 
zdravstvenega zavarovanja pri podružnici Zagorje poslovanje v le
tošnjem letu z izgubo, in to tudi v primeru, da bodo še veljale 
dosedanje stopnje dodatnega prispevka, ki ga plačujejo delovne 
organizacije v sklad zdravstvenega zavarovanja. Spričo tega bodo 
nastale številne težave. Osnovni vzrok za to pa je treba iskati v 
dejstvu, da območje zagorske občine industrijsko ni najbolje raz
vito, da je tu precej upokojencev, da so osebni dohodki v po
vprečju sorazmerno nizki in da je zdravstvena služba dobro raz
vita, saj je v Zagorju ob Savi Zdravstveni dom z dvema stacionari- 
jerna in vrsto splošnih in specialnih ambulant. Zmogljivosti obeh 
stacionarijev so v celoti zasedene, precej bolnikov pošiljajo pa dru
gam. Sorazmerno precej je tudi obiskov na domu. Vse to pa obre
menjuje sklad zdravstvenega zavarovanja.

Ker bo o problemih v zvezi s financiranjem v socialnem za
varovanju razpravljala na prvem zasedanju tudi Občinska• skup
ščina Zagorje ob Savi in sprejela nekatere podrobne sklepe, je bilo 
na razgovoru s predstavniki delovnih in družbeno-političnih orga
nizacij, zagorskega Zdravstvenega doma ter članov organov samo
upravljanja socialnega zavarovanja sklenjeno:

_ da ostane v veljavi dosedanja stopnja dodatnega prispevka
za socialno zavarovanje;

_ da je treba spremeniti stopnjo prispevka za invalidsko za
varovanje (1,1 %) spričo dejstva, da je v občini precej rudarjev;

— ukine naj se Zdravstvena postaja Podkum; za enkrat pa se 
naj ne nadaljuje z deli pri urejanju ambulante na Izlakah;

— ugotoviti je potrebno stanje zaposlenih v Zdravstvenem do
mu in Lekarni, hkrati pa naj se prouči organizacija zdravstvene 
službe;

— da je treba invalide, stare več kot 45 let, upokojiti, mlajše pa 
prekvalificirati, hkrati s tem pa — med drugim —

— čimprej ustanoviti Zasavski meobčinski zdravstveni center.
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9 ZASAVJE
S pripravami za prehod 
na 42-umi delovni teden 

ne kaže odlašati
V precejšnjem številu delov

nih organizacij v Zasavju je 
občutiti v zadnjem času vse več 
pobud neposrednih proizvajal
cev, da je treba takoj začeti 
s temeljitimi pripravami za 
prehod na 42-umi delovni te
den.

Ena nalog v zvezi s preho
dom na 42-urni delovni teden 
je, povečati proizvodnjo za 
okrog 14%. Ob upoštevanju 
dejstva, da lani v Zasavju v 
povprečju delovni čas ni bil te
densko izkoriščen več kot nekaj 
nad 41 ur, je mogoče trditi, da 
bo mnogokje že samo boljša 
organizacija dela, ki lahko za
gotovi med drugim racionalnej
še koriščenje delovnega časa in 
večjo produktivnost, omogočila 
prehod na 42-urni delovni te
den.

V mnogih delovnih kolekti
vih v Zasavju so razprave o 
prehodu na 42-urni delovni te
den povezali z akcijo za izde
lavo osnutkov statutov delov
nih organizacij, ob čemer so 
proizvajalci že dali mnogo pred
logov za prehod na 42-urni de
lovni teden. Tudi na polletnih 
delovnih konferencah sindikal
nih podružnic v Zasavju so te 
dni razpravljali o nalogah ko
lektivov v tej zvezi. Iz doseda
njih razprav izhaja, da naj bi 
vse štiri zasavske, občine čim
prej imenovale posebne komi
sije, ki bi obravnavale naloge 
Prehoda na 42-urni delovni te
den ter svetovale in pomagale 
delovnim organizacijam pri iz
delavi potrebnih predhodnih te
meljitih analiz (v petek so na 
seji Občinske skupščine Trbov

lje prvi v Zasavju že imeno
vali to komisijo). V delovnih 
organizacijah v Zasavju pa bo 
treba še naprej pojasnjevati 
med drugim tudi družbeno-elto- 
nomske vidike ustavnega dolo
čila o uvedbi 42-urnega delov
nega tedna, hkrati s tem pa 
vsak ukrep za skrajšanje de
lovnega tedna povezati s priza
devanji za nadaljnje izpopol
njevanje sistemov notranje de
litve.

V Zasavju iz dneva v dan 
bolj odločno poudarjajo, da 
utegne vsako zavlačevanje v 
zvezi z začetkom zbiranja po
datkov v zvezi s prehodom na 
42-urni delovni teden škodo
vati; zlasti še tam, kjer so sami 
proizvajalci že začeli z razpra
vami o tem.
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• IMGRAD, LJUTOMER
Novi gradbeni elementi

Pred kratkim so bili v Lju
tomeru predstavniki licence 
DUFAYLITE iz Anglije. Ogle

dali so si ljutomerski IMGRAD, 
ki izdeluje papirnato satovje 
po njihovi licenci. Bili so zado- 
vojni. ker dosega IMGRAD za
dovoljive rezultate pri izdelavi 
teh novih gradbenih elemen
tov.

To je edino podjetje v naši 
državi, ki izdeluje omenjeno 
satovje. Na letošnjem zagreb
škem velesejmu so tudi prvič 
razstavili svoje izdelke ,in novi 
asortiment. Na velesejmu je 
veliko zanimanje za te nove 
gradbene elemente, saj je to 
novi proizvod, ki ga uporablja
jo tudi pri alupanelkah, lesonit 
panelkah. To so lahki elementi, 
imajo dobro toplotno in zvočno 
izolacijo ter je možna hitra 
montaža.

Novi elementi se uporablja
jo pri montažnih stanovanjskih 
hišah za vmesfte stene, parape- 
te, strope, hladilnice, nadalje 
za weekend hišice in za opremo 
v brodarstvu, gostinstvu, na 
železnicah in podobno.

F. S.

• ŽELEZARNA STORE:

Tudi bife je važen
Razen oddelka, ki pripravlja 

in deli obroke za redne naroč
nike tople in hladne malice, 
imajo v Železarni Store tudi 
tovarniški bife, ki pa že več ko 
deset let dela v majhnem ne
primernem prostoru s površino 
2,5 X 2,5 m, v vratarnici podjet
ja. V njem sta dve prodajalki, 
ki postrežeta članom kolektiva. 
Povprečno kupuje dnevno v bi
feju več ko pet sto zaposlenih 
in ta doseže povprečni mesečni 
promet 1,600.000 dinarjev. Spri
čo neprimernega prostora in 
opreme, da ne govorimo o hi
gienski in kulturni postrežbi in 
o tem, da čakajo ljudje na pro
stem, se postrežba odvija zelo 
počasi. Zaradi čakanja je izgub
ljenih mnogo dragocenih delov
nih ur. O tem so člani kolekti
va že večkrat razpravljali in 
grajali na raznih sestankih eko
nomskih in drugih enot. Ker 
menijo, da bi z vrednostjo za
mujenih ur že zdavnaj postavili 
nov bife, upravičeno pričakuje
jo, da bodo v okviru rekon
strukcije železarne zgradili tudi 
nov sodoben bife in prostor za 
delitev redne malice. J. M.

• KAMNIK

Izvoz v prvem polletju
Da so bila predvidevanja 

kamniških kolektivov glede 
normalizacije izpolnjevanja iz
voznih nalog v drugem tro
mesečju pravilna, kaže poda
tek, da so kolektivi v prvem 
polletju dosegli 49 % letošnjega 
plana izvoza. Pričakujejo pa, 
da se bo ta odstotek v tretjem 
tromesečju dvignil precej preko 
plana. .......
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Podjetje pri obračunavanju 
upoštevalo, ali so zamude na
stale zaradi prehitevanja, čaka
nja na predpisani presledek pri 
Zaporedni odpravi vlakov, čaka
nja na križanje, zaradi čakanja 
vlaka pred uvoznim signalom, 
zaradi prepovedanega uvoza 
dyeh vlakov glede na varnost 
Potnikov itd. Ce pa bo vzrok 
za zamudo višja sila, lahko sek
cija predlaga komisiji, ki bo po 
tem pravilniku obračunavala in 
Ugotavljala kvaliteto dela, da 
take zamude oprosti.

Tako kot za prometno sek
cijo, bo podjetje ugotavljajo na 
°snovi pravilnika tudi kvaliteto 
dela za vse druge sekcije. Za
mude, ki bodo nastale v vlečni 
se-kciji, bo podjetje štelo kot 
nekvalitetno delo takrat, ko bo
do za zamude vzrok: nepravo
časno popravilo voz, zavor in 
Vlečnih vozil, podaljševanje ča
sa opreme lokomotiv, izredne 
°Preme lokomotiv z vodo, gori
lni ali mazivom, čakanje vla- 
*a na pomožni stroj in zaradi 
yseh zamud, ki so nastale po 
krivdi vlečne sekcije. Za vse 
?ruge sekcije bo podjetje obra
čunavalo kvaliteto dela po nji

hovih specifičnih dejavnostih 
in po ključu, ki je enak drugim 
sekcijam.

Pričakovati je, da bo pod
jetje z novim pravilnikom ures
ničilo namen zboljšati kvaliteto 
dela, istočasno pa z nagrajeva
njem ustvariti tak stimulans, 
ki bo delavce podjetja vse bolj 
spodbujal h kvalitetnejšemu in 
kvantitetnej šemu delu.

Člen 7 zvezne ustave - 
eno temeljnih načel 

statuta
Člen 7. zvezne ustave določa: 
»Samo delo in uspehi dela 

določajo materialni in družbeni 
položaj človeka.

Nihče si ne more niti nepo
sredno niti posredno pridobivati 
materialne ali drugačne koristi 
z izkoriščanjem tujega dela.«

Načelo, da izhajajo vse pra
vice in položaj vsakega člana

delovne organizacije iz dela, je 
prav gotovo med osnovnimi na
čeli in je temelj družbenih in 
proizvodnih odnosov, ki se v de
lovni organizaciji konkretizirajo.

— S samoupravljanjem pro
izvajalcev, ki bo preko oblik, za 
katere se bomo odločili, omo
gočilo učinkovito poslovanje de
lovne organizacije, demokratič
no reševanje medsebojnih od
nosov, razvijanje osebnosti pro
izvajalca — upravljavca itd. 
Oblike /upravljanja izhajajo iz 
konkretnih pogojev delovne or
ganizacije kot celote in njenih 
posameznih samoupravnih enot. 
Pri tem pa je potrebno upošte
vati, da mora biti organizacija 
dela in organizacija upravljanja 
takšna, da proizvajalci kar naj
bolj neposredno odločajo ter da 
so razmejitve pravic in odgo
vornosti med vsemi organi in 
oblikami upravljanja čimbolj 
jasne.

— Z delitvijo dohodka po de
lu, tako da bo osebni dohodek 
slehernega proizvajalca odvisen 
od njegove osebne produktivno
sti, od uspeha delovne enote, v 
katero je vključen, in od uspeha

delovne organizacije kot celote. 
Sistem delitve naj bo takšen, 
da bo stimuliral prizadevanja za 
večjo strokovnost fizičnega in 
intelektualnega dela vsakega po
sameznika, tako da bo dosežena 
čimvečja racionalizacija dela, 
boljša uporaba produkcijskih 
sredstev in tehnologije ter eko
nomičnost poslovanja.

— Z enotnostjo pravic in 
dolžnosti. Pravice izhajajo iz 
sprejetih obveznosti. Pravilno 
pojmovanje pravic in dolžnosti 
je tdko, da se tisti — bodisi po
sameznik, bodisi samoupravna 
enota — ki zahteva pravice, za
veda tudi dolžnosti in .odgovor
nosti. V tem smislu pa uprav
ljanje ni le pravica, ampak 
hkrati tudi dolžnost.

Statut naše delovne organi
zacije bo v poglavju o temelj
nih načelih nadalje zajel seveda 
tudi zbir vseh drugih načel, ki 
usmerjajo dejavnost delovne or
ganizacije, nakazujejo smer nje
nega razvoja in njeno perspek
tivo glede razvijanja notranjih 
medsebojnih odnosov.

Metka Mesec

Svoje izvozne obveznosti so 
v prvem polletju presegli v »Ti
tanu« in Tovarnji usnja, med
tem ko je »Stol« zaradi težav z 
železniškimi vagoni nekoliko 
zaostal. Kolektiv »Svilanita« je 
šele v drugem tromesečju za

čel izvažati in je zato izpolnil 
le 29,8 % letnega plana.

Od skupno 331 milijonov de
viznih dinarjev je »Stol« izvo
zil za 157 milijonov, UTOK za 
97, »Titan« za 48 milijonov di
narjev in tako dalje. F. S.

Varčevanje
na nepravem mestu lahko več škodi, 

kakor koristi

Pa vendar zaradi zanemarjanja razsvetljave neodgo
vorno zapravljamo na tisoče delavcem vid, eno naj
dragocenejših dobrin.

ELK0 svetilko za vsak namen 
in za vsak prostor

Koristite brezplačne usluge: nasvete, ponudbe in pro
jekte naših strokovnjakov za razsvetljavo Sporočite 
nam svoje želje In težave. Skupno bomo laže hitro 
rešili vsak problem razsvetljave.
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ODMEVI IZ PESARE
Po gostovanju amaterskega gledališča »Tone Čufar« 
z Jesenic na I. mednarodnem festivalu evropskih 
amaterskih gledaliških in folklornih skupin v Pesari. 
— Prvi odmevi časopisne kritike: »II Rest o del 
Carlino« objavlja kritiko pod naslovom »Izvrstni 
Jugoslovani«

Italijanska organizacija scenskih 
amaterskih gledališč (U. I. G. F.) že vse 
od leta 1947 prireja vsakoletne festi
vale. To so festivali tekmovalnega zna
čaja. Letos bo na takem festivalu na
stopilo kar 27 skupin in prireditev bo 
trajala kar mesec dni in pol. Toda po
leg teti festivalov je začelo italijansko 
letoviško mestece Pesaro, v katerem 
je čudovito Rossinijevo gledališče (de
lo arhitekta, ki je gradil milansko Sca- 
lo in je Rossinijevo gledališče tudi 
kopija le-tega v manjših razmerjih) 
letos s I. mednarodnim festivalom ev
ropskih amaterskih gledaliških in fol
klornih skupin. Festival je namenjen 
predvsem turistom, ki v kasnem poletju 
obiščejb ta topli obmorski kraj. Če
prav torej nosi v sebi prireditev značaj 
turistične atrakcije, pa je vendarle 
programska skrb prepuščena organi
zacijam, ki se ukvarjajo z amaterskimi 
gledališči. To sta A. I. T. A., medna-

m OCBUB I^ORMAC/JBM
».v

Roman neke
družbene
skupnosti

JOHN 0’HARA:
HIŠA NORTH FREDERICK 
ŠTEV. 10

Roman Johna 0’Hare »Hiša 
North FredericJc št. 10«, ki je 
pravkar izšel pri Cankarjevi 
založbi v Ljubljani v zbirki 
Sodobni roman, smo pravza
prav srečali že pred leti na 
filmskem platnu. Bil je to 
eden priljubljenih melodram
skim filmov, prikazoval je 
ljubezen starejšega moža in 
očeta do prijateljice svoje 
hčere in še majhen družinski 
konflikt povrhu.

junakov, od katerih tvori vsak 
zase in vsi skupaj specifično 
enoto, pa nikoli ne podvomimo 
vanje, vse to so odlike tega 
romana. In še nekaj: O Hara 
opisuje čas, ki nam je blizu,

si ga je pisatelj izbral za 
osrednjo osebo, s katero in 
okoli katere prikazuje življe
nje v majnem pennsglvan- 
skem mestecu, življenje starih, 
premožnih in vplivnih družin,
njihov družbeni razvoj, vzpon predvsem obdobje med obema 
in tudi propad od začetka te- vojnama in med njima in ga 
ga stoletja do konca druge sve- spretno zrcali skozi prizmo 
tovne vojne. pennsglvanskega mesteca. Za-

»Hiša North Frederick št. 10« to bo »Hiša North Frederick št. 
je tipično delo novejše ameri- 10« za slovenskega bralca tudi 
ške književnosti, ki neusmilje- aktualno delo. Odgovorila mu 

Scenarist je vzel iz obsežne- no brska po življenju in iz ne- bo lahko na marsikako vpraša- 
ga 0’Harovega teksta le malo znatnih pripeljajev in že drob- v - ki si ga zastavlja o ame- 
pomemben drobec, epizodo iz nih karakterističnih potez lju- r i. družbi nasploh in o 
življenja Joeja Chapina, glav- di oblikuje zaokroženo, po- vzrokih in posledicah, ki so to 
nega junaka romana. V resnici globijeno podobo neke skupno- družbo pomagali oblikovati, 

i pa, če se poglobimo v 0’Haro- sti. Živo, domiselno, nikoli pre- Knjigo je prevedla Rapa
vo knjigo, je Joe samo to- natrpano pisanje brez dolgo- Suklje, opremil pa jo je Savo 

’ likanj glavni junak, kolikor veznih opisov, veliko število Sovre.
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Redka
umetnina

ŠVEDSKI FILM SODNIK

Strah, da bomo gledali ne
kaj turobno pravičarskega, se 
sprevrže že po prvih kadrih 
filma v tiho občudovanje. 
Švedski film »Sodnik« je nam
reč redka umetnina, ki skozi 
temo iskanja pravičnosti kaže 
tudi dovolj življenjske razgi
banosti in družbene kritičnosti 
ter ni zgolj suhoparna prapi- 
čarska bitka v sodni dvorani, 
ki gledalca s svojimi dialogi 
utruja in pušča mlačnega.

Scenarist in režiser Alf 
Sjoberg se je z dramatikom 
Wilhelmom Mobergom lotil 
aktualne teme o izprijenosti 
človeka, okrožnega sodnika, 
priznane družbene osebnosti, 
ki na svoj način deli pravico 
in hkrati ugonablja slabotne

ljudi brez obrambe. Ob živ
ljenjskem vzponu mladega 
pesnika Kristerja, v njegovem 
iskrenem čustvovanju in do
končnem zlomu in propadu 
odkriva scenarij vrsto oseb, ki 
so bolj ali manj neposredno 
vplivale na razvoj dogajanja, 
kjer so se odkrivali njihovi 
značaji, poštena in iskrena ho
tenja in ogabno stremuštvo, 
njihove etično moralne nor
me, njihov vzpon in propad. 
Naj omenim eno najlepših, 
čustveno polnih in do kraja 
pravici predanih oseb filma, 
prikupno Brito, ki jo je mlada 
Svedinja Ingrid Thulin od
igrala z izredno emocionalno 
močjo in naravnostjo, da je 
njena igra navdušila pred

dvema letoma celo občinstvo v 
Cannesu. Njena igra in izred
no ostra kritična nota, ki je 
filmu dala svojstven poudarek 
ter z občutno umetniškim po
sluhom obdelano dogajanje, 
uvršča film med najpomemb
nejša dela švedske filmske 
umetnosti.

Čeprav smo videli že več 
filmskih del s podobno tema
tiko, filmov o pravdarstvu, ki 
so vsak po svoje odkrivali 
obraz justice, je »Sodnik« ven
dar eno redkih del, s svojstve
nimi potezami, razgibano in 
polno življenjsko resničnostjo, 
ki gledalca prevzame in ga 
navduši.

IVA BOZOVIČAR
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Zadnje mesece je izdal Pro
svetni servis v svoji zbirki 
»Zbori, samospevi, instrumen
talne skladbe, godbe« dva 
zvezka (št. 11 in 13) priredb 
Vilima Markoviča za pihalne 
orkestre. Podobne partiture 
(pravzaprav je težko reči par-

da nočejo postati staromodne de« (Augusto Lara) in »Ja- 
in tvegati, da izgube svoj krog lousie« (J- 'Gade) čez Gersh- 
poslušalcev — in sodelavcev. tvinovo uspavanko iz opere 

Kaže, da se je tega zavedal »Porgy in Bess« do Carmichae- 
tudi Prosvetni servis. Čas na- lovega »Zvezdnega prahu«, de

Pomoč v sili
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OB NOVIH EDICIJAH 
PROSVETNEGA SERVISA

e,
praksi — izšli samo parti po
sameznih instrumentov) so na 
našem knjižnem trgu zelo re
dek gost, ker je pač literatura

njih« skladateljev in po izbiri 
sodobnejših (ali vsaj ne cesar- 
skokraljevih), predvsem pa 
dobrih skladb, ki jo nudi. Ta
ko morajo naše godbe iskati 
potrebna dela po najbolj čud
nih, skrivnostnih in verjetno

Costinega »Tigrovega plesa« in 
Warrellove »Mambo mogam- 
bo«. Zelo ozek razpon (z na
menom popularnosti seveda) 
in treba bi ga bilo vendarle 
pojasniti nekoliko širje — ali 
vsaj pojasniti, če je splošni 
okus res tak, kakor ga izpri
čujeta izdtmi zbirki, in potem

rodnovzpodbudnih koračnic je 
minil, preboleli smo koncertne 
valčke in potpurije, operne 

titure, ker so — po običajni parafraze poznamo — in dasi-
ravno je vse to še vedno upo
rabno, tudi dobro in včasih 
celo zaželeno, bi bilo treba 
seči tudi po skladbicah novej- 

za pihalne orkestre med vsemi šega datuma, po znanih film- 
pastorkami slovenskega glas- skih napevih, popevkah in šla- bi se pričeli pogovarjati o re- 
benega življenja gotovo naj- gerjih. Pustimo ob strani vpra- pertoarni politiki naših ama- 
bolj uboga — po »prizadeva- šanje, ali bi s tem naša lite- terskih instrumentalnih an-

ratura za pihalne orkestre po
stala boljša in sodobnejša.
Običajni okus, ki ga usmerja, 
če že ne oblikuje moda, bo re
kel, da bi...

Skladbe, ki jih je objavil 
Prosvetni servis, segajo od 

tudi dragih poteh... če seve- tisočkrat preizkušene »Grana-

samblov in godb na pihala še 
posebej • •• To pa je že druga 
(ali vsaj okvirna) zgodba, ki 
pač ne more zmanjšati dobre
ga namena Prosvetnega servi
sa in naporov Vilima Marko
viča.

BORUT LOPARNIK

O

rodna organizacija in U. I. G. F., itali
janska organizacija amaterskih gle
dališč.

Na I. mednarodni festival v Pesaro 
so zato bile povabljene štiri gledališke 
skupine, ki so pred dvema letoma kot 
najboljše gostovale na mednarodnem 
festivalu ob kongresu A. I. T. A. v 
francoskem mestecu ^lonacu. (Festival 
v Pesaru bi' moral biti že lani, a je bil 
zaradi potresa v tem mestu preložen.)

Pred nastopom Jeseničanov s »Trip- 
čem« se je predstavila že avstrijska 
skupina iz Feldkirchna z delom Luigi- 
ja Pirandella »Vrč« (isti večer folklor
na skupina z Dunaja in Messine), kot 
druga je nastopila flamska skupina iz 
Ledeberga z delom R.-A. Goetz »Dedi
nja« (večer je izpopolnila folklorna 
skupina iz Anversa), zadnji večer festi
vala pa je nastopila skupina »Studio 
de Monaco« z Molierovimi »Smešnimi 
preciozami« in Milordijevo enodejanko 
»Limitevie« (folklorna skupina iz Avig
nona). '

Več je bilo momentov, ki so sicer 
zelo uigrani skupini jeseniških ama
terjev zadajali nemalce skrbi pred 
predstavo. Uprizoritev »Tripča«, ki jo je 
režiser Marijan Belina z jeseniško sku
pino pripravil za domačo publiko že 
1959, leta in so z njo 1961. leta uspešno 
gostovali v Monacu, je doživela zdaj 
po 34 predstavah svojo tretjo obnovi
tev za Pesaro. Kdor ve kaj je gledali
šče, tudi ve, da je po tolikih predstavah 
in obnovitvah težko obdržati predstavo 
na isti kvalitetni ravni. A drugo: Ze pri 
prvih dveh predstavah festivala v Pe
sari se je pokazalo, da v avditoriju, 
ki ima 1200 stolov, pa je zdaj ob zatonu 
sezone le bolj malo zaseden, a še to kot 
pravi Babilon, da tu dela tuj jezik 
veliko pregrajo med izvajalci in publi
ko. Toda Jeseničani so izdali prav v ta 
namen poseben gledališki list, in konč
no se je tudi zanje zastor dvignil.

Prvi odmevi časopisnih kritikov, ki 
so v velikem številu (Avanti, Unita, 
II Resto de Carlino) in z veliko pozor
nostjo sledili tej mednarodni prireditvi 
(kar pri nas žal pri amaterskih prire
ditvah ni slučaj!) so tu. Kritik pokra
jinskega časopisa »II Resto del Carlino« 
piše med drugim pod naslovom »Izvrst
ni Jugoslovani« takole:

»Jesenice so znano slovensko sredi
šče; močno železarsko središče, ki za
posluje več kot 7000 delavcev in ima 
tudi lepo kulturno tradicijo. Prav iz 
železarne Jesenice izhajajo igralci »To
neta Čufarja«, skupina amaterskega 
gledališča, ki nam je pretekli večer 
z uspehom predstavila »Tripče de Utol- 
če«, dve sijajni dejanji Marina Držiča. 
To je bila tretja gledališka predstava 
internacionalnega festivala, ki se od
vija v gledališču Rossini in bila je tudi 
najbolj vesela, slikovita oziroma bar
vita, najbolj živahna izmed vseh do
sedanjih predstav.

Gledališki list »Toneta Čufarja« 
skromno govori o »skupini amaterjev« 
in si več kot to ne pripisujejo; toda med 
dvema Držičevima dejanjema smo lahko 
opazili tisto osnovnp, kar je presenet
ljivo ugotoviti, kako namreč so pre
prosti igralci tega gledališča znali 
uskladiti tolikanj prelivajoče se giba
nje, uskladiti tonsko raznolikost pred
stave, torej opravilo, ki težko uspeva 
tudi podobnim profesionalnim igralskim 
skupinam. To je nedvomno priznanje 
režiserju predstave Marijanu Belini, 
ki je s pomočjo Mileta Koruna ustva
ril atmosfero začetka XVI. st. v dalma
tinskem mestecu Kotor s celo vrsto 
posrečenih barvnih efektov, situacijskih 
zapletov, tako da pravzaprav ničesar 
nismo »preslišali« kljub težko razume
vajočemu slovenskemu jeziku, ki ga je 
nadomestilo gibanje in situacije izjem
ne okretnosti, kar je uspelo pri publiki 
v gledališču Rossini vzbuditi široko za
dovoljstvo-

Nesmiselno bi bilo zamolčati: RaZ' 
pravljanje pred nedavnim o predstavah 
na tujih jezikih je zdaj zopet na mestu 
in zopet pomembno. Kajti, tokrat §re 
za živahno predstavo, skorajda bi re' 
kel drugo »pantomimo«, razumevajočo 
vsem, zlasti pa onim, ki vsaj malo 
poznajo Goldonijeva dela ali Moliero* 
vo gledališče; okusno zabeljeno, s Pr0' 
dornimi efekti... (nato kritik pojaS' 
njuje zgodbo te Držičeve komedije)-* 

»... Igralci so bili odlični, od Boja* 
- na Čebulja (Tripče) do Slave Maroševit

~ -i
iFfi

(Mande), Marjance Čebuljeve (Kate^ 
Staneta Smoleja (Krise), Francija 
gačnika in' ostalih. Funkcionalna 
učinkovita je bila tudi scena ...«

Nato kritik popisuje, kako efektu®
in nadvse odlično 
publike, stalno

stra"

sicef 
pri' 

sah10

sprejeta „
,-------- ., ____  prekinjana z apl®v*
je bila folklorna skupina iz Beogr3 ^ 
in njeni pevski solisti. Naj povem 
jaz, da so udarci makedonskega bob 
celo med predstavo samo pritegnili ^ 
ulice v gledališče nove poslušalce, 
ko da je bilo v dvorani vedno več tiu 
Jugoslovanski večer je res uspel.

Jeseniške amaterje pa so tudi si' 
prireditelji in gostitelji izredno 
srčno sprejeli. Toda to niso bile 
simpatije do dobrih amaterjev, bil® 
tudi simpatije do rdečih dalmatin® 
kapic, ki so simbolizirale našo de* 
pa tudi simpatije, ki so izražale 
teljstvo med mestoma Pesaro in U . 
ljano, mesti, ki ju druži medv0^_ 
skupno delovanje v obrambi Preci
šizmom. Prav na dan jugoslovansk .
večera v gledališču Rossini je P*31® 
Pesaro in njenega župana tudi 
rijan Tepina. g.

Govorica mednarodnega sporazU 
vanja in sodelovanja si vsestrab 
utira pot.

SONJA GASPER5iC
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Za Ljubljano in Mariborom še Kranj 
visokošolski center družbenim dogovorom
LTftaffkadrovske v enotno kulturno politiko

Takoj je treba povedati, da Višja 
Kadrovska šola v Kranju ni bila usta
novljena šele pred tednom, marveč je 
Kot nepotrjena višja šola delovala že 
nekaj let. Čeprav so v Kranju na po
trditev šole dolgo čakali (o tem smo 
tudi mi že večkrat pisali), pa je šele na 
®ni zadnjih sej Občinska skupščina v 
pranju prevzela soustanoviteljske pra- 
yice do Višje kadrovske šole, kajti to 
J® bil prvi pogoj, da tudi Izvršni svet 
kRS potrdi ustanovni akt te šole. S to 
Potrditvijo je šola šele lahko dobila 
s*atus višje šole.

Višja kadrovska šola v Kranju je 
“Ua ustanovljena že leta 1959, pri Za- 
v°du za izobraževanje kadrov in pre
pevanje organizacije dela v Kranju, 
na pobudo okrajnega komiteja ZKJ. 2e 
od vsega začetka je imela ta dvoletna 
s°la po zahtevnosti predizobrazbe in 
Programa značaj visokošolskega študija 
na prvi stopnji.

Začetek je bil pač skromen, komaj 
deset slušateljev, toda že naslednje leto 
86 je pokazal napredek. V šolo se niso 
vPisali le slušatelji iz Gorenjske, mar
več že iz cele Slovenije. Sola je po eno
letnem delu tudi že izoblikovala svoj 
Program, tako da so posebej predavali 
®ni, ki so hoteli v praksi reševati ka
drovska vprašanja in onim, ki naj bi 
Se ukvarjali z varnostjo pri delu.

Če je že prvo leto obstoja šole kazalo 
tako napredek v številu slušateljev kot 
tudi v programskem pogledu, pa se je 
v naslednjih letih šola še nadalje pro
gramsko izpopolnjevala, venomer pa se 
3® večalo tudi število slušateljev. Tako 
3® lani (ko šola še ni bila potrjena), bil 
Ustanovljen nov oddelek za poslovno 
Pganizacijo ter profesionalno orienta
cijo v kadrovski dejavnosti. Medtem je 
višja kadrovska šola imela ob zaključ
ku lanskega šolskega leta že 70 absol
ventov in 130 slušateljev.

In še zanimivost: slušatelji niso bili 
Več le iz Slovenije, marveč so se v Kra- 
Uju šolali tudi že iz drugih republik.

Zdaj, ko je šola tudi pravno potr
jena in je dobila status višje šole, ima 
višja kadrovska šola že tri oddelke, od 
Katerih ima vsak svoj učni program.

• Od teh treh oddelkov pa ima oni, 
Ki razvija kadrovsko dejavnost že dve 
SIneri: prva je prilagojena kadrovskim 
Potrebam vodij kadrovskih služb po de
lovnih organizacijah, vodjem splošnih 
Oddelkov (manjša podjetja), ki se prav 
tako ukvarjajo s kadrovskimi vpraša
nji, dalje je šola namenjena sekretar
jem podjetij; sploh vsem, ki se ukvar
jajo s kadrovskimi posli, toda ne samo 
v delovnih organizacijah, marveč tudi 
Pa zbornicah, zavodih, občinah itd-.

Druga smer pa je namenjena ka
drom, ki se ukvarjajo s poklicnim 
Usmerjanjem.

• Kot je razvidno iz razpisa, drugi 
oddelek — oddelek za poslovno organi
zacijo izobražuje kadre za organizacijo 
strokovnih služb v delovnih organiza
cijah. Učni program je tod prilagojen 
Potr.ebam tehničnih in ekonomskih vo
dilnih in strokovnih kadrov, ki delajo 
v Pripravi dela, ki delajo v organizacij
skih birojih in se bavijo z organizacijo 
fpznih tehničnih in ekonomskih stro
kovnih služb, z organizacijo administra
cije in podobno.

® Tretji oddelek, ki po novem iz
obražuje prve obratne inženirje za var
nost pri delu v delovnih organizacijah 
ter inšpektorje pri občinskih, oziroma 
drugih organih, pa je oddelek, ki vsa
ko leto vzbuja več zanimanja.

Kako poteka študij? Organiziran je 
v obliki predavanj, vaj, demonstracij, 
Praktičnih nastopov v sami šoli, stro

kovnih ogledov vzorno organiziranih 
podjetij in ustanov ter raznovrstnih 
predmetnih izpitov, seminarskih nalog 
ter diplomskega dela. Šola namreč dela 
po semjnarskem načinu: posamezne
predmete na Višji kadrovski šoli v Kra
nju predavajo na eno ali dvo teden
skem seminarju. Tako slušatelji prebi
jejo približno tretjino časa v šoli, dve 
tretjini pa v delovni organizaciji v ka
teri pač delajo, toda tudi tu delajo pod 
nadzorstvom predavateljev iz šol.

Taka praktična usmerjenost študija 
in predavanj pa nas pripelje še do neke 
druge novitete. Kajti tudi predavatelji 
morajo vsled takega načina študija po
leg predavanj, delati tudi kot svetovalci 
in tudi kot raziskovalci na področju iz 1 
katerega predavajo. Na Višji kadrovski 
šoli so ta problem, ki se_ čedalje pogo
steje pojavlja tudi na drugih strokovnih 
in višjih šolah, rešili tako, da morajo 
predavatelji obvezno večji del časa po
rabiti za svetovalno delo v delovnih or
ganizacijah in poleg tega se morajo 
udejstvovati tudi kot raziskovalci na 
Zavodu za izobraževanje kadrov in pro
učevanje in organizacijo dela v Kranju. 
Takšna združitev pedagoškega in prak- 
tično-raziskovalnega dela v enotno de
lovno obveznost, predstavlja rešitev, o 
kateri že dalj časa razmišljajo tudi na 
drugih visokošolskih in raziskovalnih 
inštitucijah in marsikje kljub primeru 
iz Kranja še vedno niso našli ustrezne 
poti.

Čeprav imajo na Zavodu za izobra
ževanje kadrov in organizacijo ter pro
učevanje dela trenutno nastavljenih le 
15 stalnih sodelavcev, ki predavajo na 
Višji kadrovski šoli približno polovico 
snovi učnega programa, pa jim to ven
darle ne dela težav, ker tem stalnim 
sodelavcem' pomagajo še univerzitetni 
profesorji iz Ekonomske fakultete iz 
Ljubljane, potlej predavatelji iz Zavo
da SRS za zaposlovanje delavcev, Za
voda za zdravstvo itd.

In še financiranje: Vse stroške Viš
je kadrovske šole je doslej kril Zavod 
za izobraževanje kadrov in proučevanje 
organizacijo dela v Kranju sam, in to 
s sredstvi, ki jih je dobil kot plačilo za 
svojo izobraževalno dejavnost. Delovna 
organizacija, ki pošlje svojega člana v 
Višjo kadrovsko šolo, plača zanj 250.000 
dinarjev šolnine na leto in to za stroške 
pouka, izpitov, skript in drugega.

Tak način financiranja naj bi po 
mnenju vodstva šole in ustanovitelja, 
ostal tudi v prihodnje.

Težave: Trenutno največja so pro
stori, kajti šola nima lastnih, prostorov 
in večji del gostuje, večkrat tudi v ne
primernih prostorih. Če bi nekje dobili 
vsaj še dve učilnici, pravijo na kadrov
ski šoli, potlej bi tudi ta problem v 
grobem rešili.

Šola, ki jo je pred tednom potrdila 
Občinska skupščina v Kranju je prva 
take vrste v državi, zato ne preseneča 
veliko zanimanje, ki ga kažejo zanjo 
tudi v drugih republikah. Tako je v 
zadnjih nekaj letih nekaj podjetij in 
ustanov iz Hrvatslte že izrazilo željo 
(čeprav se nekaj slušateljev iz tega pod
ročja na šoli že izobražuje), da bi šola 
imela predavanja tudi na srbohrvat- 
skem jeziku, ali kar je še bolj ugodno, 
da bi v posameznih krajih šola ustano
vila nekakšne pridružen^ centre (želja 
iz Novega Sada).

Seveda pa je šola prvenstveno na
menjena slušateljem iz slovenskih go
spodarskih in drugih organizacij, po
sebno še sedaj, ko se je zanimanje za
njo zelo povečalo, odkar je tudi pravno 
potrjena.

JANEZ GOVC

Nekaj misli ob posvetu okrajnih vodstev 
Zveze Svobod v Radencih

Ob koncu minulega tedna so se v Radencih sestala okrajna vodstva Zveze 
Svobod in prosvetnih društev Slovenije. Da bi tako razčistili nekatere probleme 
sedanjega razvoja amaterske kulturno prosvetne in kulturno vzgojne dejavnosti 
in da bi spričo bližnjega kongresa Zveze izmenjali mnenja o prihodnjih nalogah 
in sploh razvoju v prihodnje. Ta pobuda je vsekakor vredna pozornosti. Al tudi 
za sam posvet velja reči, da je v marsičem osvetlil problematiko, da se bo tudi 
k marsikateri misli, izrečeni na tem posvetu, v prihodnje treba še vrniti. A hkrati 
s tem spet nekatera stališča okrajnih vodstev Zveze Svobod in prosvetnih društev 
vzbujajo pomisleke. Tem stališčem — pisec želi, da bi predvsem prispevali k na
čelnemu razčiščevanju problematike nadaljnjega razvoja amaterske kulturno- 
vzgojne dejavnosti — pa so namenjene te. nekoliko polemične vrste.

DRŽI, DA Z DOSEDANJO DEJAV
NOSTJO SVOBOD IN PROSVETNIH 
DRUŠTEV NE MOREMO BITI PO
VSEM ZADOVOLJNI... Navsezadnje, 
tako nezadovoljstvo lahko pomeni sa
mo napredek. In tudi tega ne kaže za
nikati, da je v nadaljnjem razvoju ama
terske kulturno prosvetne in kulturno 
vzgojne dejavnosti res potrebno hitreje 
in tudi bolj dosledno slediti spremem
bam v našem celotnem ekonomskem in 
družbenem življenju. Ostankov starih 
konceptov o tem, kaj naj pomeni ama
terizem in kakšna naj bodo področja 
njegove dejavnosti, se je resda že veliko 
ohranilo. Njihova konkretna pojavna 
oblika se še vedno manifestira bodisi 
kot izrazito prosvetiteljstvo bodisi kot 
zaprtost društev v snovanje dejavnosti, 
namenjene le peščici aktivnih ljubite
ljev posameznih področij kulture in 
umetnosti, medtem ko je velika večina 
prebivalcev še vedno prepuščena sama 
sebi in lastni iznajdljivosti z zadovolje
vanju svojih kulturnih potreb.

Toda kljub temu je malce tvegano 
postavljati izhodišče v debati na antite
zo, ali naj bo dejavnost Svobod in pro
svetnih društev v prihodnje samo dru
štvena ali pa naj dobi »obeležje družbe
no potrebnega dela«. Tvegano že zato, 
ker je tako razmišljanje že samo po sebi 
nevzdržno, sofistično, nelogično. Vsaka 
dejavnost, tudi če je zaprta v društve
ne meje, je v določenem smislu družbe
na in jo ne samo ne smemo, celo mora
mo jo vrednotiti z merili družbeno po
trebnega dela. Zato tudi ne kaže v na
daljnjem razvoju dejavnosti Zveze Svo
bod in prosvetnih društev tako zastav
ljati vprašanja, temveč bi morali osnov
ni problem vsebine te dejavnosti for
mulirati kot vprašanje: kako bolj kot 
doslej v osnovnj programski politiki in 
sploh celotni dejavnosti slediti razvoju 
ekonomskih in družbenih odnosov in 
s tem nenehno spreminjajočim se potre
bam po kulturno umetniških in estet
skih vrednotah.

TO PA POMENI, DA GRE PRED
VSEM ZA VSEBINSKA VPRAŠANJA 
V DELU SVOBOD IN PROSVETNIH 
DRUŠTEV... A priznajmo si, da na
vsezadnje vse te zahteve niso nič no
vega. Vsaj pet let že govorimo o spre
menjenem vsebinskem konceptu dejav
nosti Svobod in prosvetnih društev — 
že od tako imenovanega mariborskega 
kongresa dalje. Ena izmed takratnih 
osnovnih ugotovitev je namreč bila, da 
samo amaterizem ne more več zadovo

ljevati kulturnih potreb občanov, da je 
zato treba vrata društev na stežaj od
preti in v programih upoštevati tudi 
želje in potrebe tistih, ki sicer nimajo 
pretenzij aktivno se udejstvovati na po
sameznih področjih kulturno umetni
ške dejavnosti. Še več, že ta kongres je 
v nadaljnjem razvoju dejavnosti Zveze 
Svobod in prosvetnih društev Sloveni
je postavil za osnovno nalogo na široko 
zasnovano kulturno vzgojo in estetsko 
izobraževanje občanov.

A če zdaj ugotavljamo, da ta pre- 
orientacija v dejavnosti Svobod in pro
svetnih društev ni bila takšna, kot smo 
hoteli, in kot bi morala biti spričo spre
menjenih ekonomskih in družbenih od
nosov, potem si je bržčas treba tudi pri
znati, da te preusmeritve predvsem mi 
sami nismo znali izpeljati. Pravzaprav: 
mi sami še nismo v celoti osvojili tega 
novega koncepta in zato tudi toliko kon
cesij v programski politiki in vsebin
ski usmerjenosti stari vsebini in meto
dam dela.

Dela pri obnovi kostanjeviškega gradu

OKRAJNA VODSTVA SVOBOD IN 
PROSVETNIH DRUŠTEV IZREKAJO 
NEZAUPNICO DOSEDANJIM ORGA
NIZACIJSKIM OBLIKAM KULTURNO 
VZGOJNE DEJAVNOSTI... Sodeč vsaj 
po razpravi na zadnjem posvetu okraj
nih vodstev Zveze Svobod in prosvet
nih društev v Radencih, pa je osnovna 
krivda za vse to neuspelo preorientacijo 
v organizacijskih oblikah kulturno 
vzgojne dejavnosti. In kot neizbežna po
sledica tega — tako so ugotavljali na 
tem posvetu — neenotna kulturna poli
tika v občinah in še vedno delitev kul
ture na »višjo profesionalno in nižjo 
amatersko«.

In kot izhod tudi predlog, ki bi v 
strnjeni obliki dobil približno takole 
podobo: »Ker je dosedanja društvena 
dejavnost vezana predvsem na območje 
določenega kraja, mesta ali stanovanj
ske skupnosti, bi naj v prihodnje za
snovali celotno kulturno vzgojno dejav
nost v krajevni kulturni skupnosti, ki 
bi naj združevala vse možne oblike 
kulturne, umetniške, izobraževalne de
javnosti.« Od tod naprej: »V občinskih 
merilih bi bilo , nujno potrebno formi
rati posebna telesa, ki bi jih sestavljali 
vsi, za kulturni razvoj občine odgovor
ni in zainteresirani občani. Tck naj bi 
bil predvsem družbeno kulturno pro
svetni organ. Za zdaj še ne bi bilo po
trebno, da bi dobil tudi funkcijo ob
lastnega organa ali morda že zdaj pre
vzel funkcijo sveta za kulturo in pro
sveto pri občinski skupščini. Tako telo 
pa naj bi bilo vsekakor nadomestilo za 
sedanje svete Svobod in prosvetnih dru
štev v občini, vendar naj bi to ne bila 
samo formalna zamenjava naslova, tem
več bi moral ta organ združevati vse 
oblike kulturne dejavnosti.«

OB TEM PA SE VSILJUJE VPRA
ŠANJE: ALI PA LAHKO ŽE SAMO 
ORGANIZACIJSKE SPREMEMBE ZA
GOTOVE NOVO VSEBINO V NA
DALJNJEM RAZVOJU KULTURNO 
VZGOJNE DEJAVNOSTI? ... Toda 
predno si odgovorimo na tako zastav
ljeno vprašanje, poskušajmo najprej 
utemeljiti funkcijo Svobod v doseda
njem organizmu kulturno vzgojne de
javnosti. Spričo spremenjenih ekonom
skih in družbenih odnosov so Svobode 
in prosvetna društva dobile pravzaprav 
trojno funkcijo. Najprej organizirati 
oblike dejavnosti, ki bi pritegnile in za
dostile potrebam tistih občanov, ki se 
sicer žele aktivno udejstvovati na ka
terem koli področju umetnosti ali kul
turnega življenja nasploh, nimajo pa pri 
tem ambicije posredovati svojega 
ustvarjanja širšemu krogu občanov. 
Nato: Svobode in prosvetna društva naj 
s svojo dejavnostjo omogočijo amater
jem v pravem pomenu besede ne samo 
nadaljnji razvoz njihovih ustvarjalnih 
sposobnosti, temveč jim zagotoviti tudi 
možnosti, da rezultate svoje ustvarjal
nosti posredujejo tudi navzven. In 
slednjič: Svobode naj bi s svojo dejav
nostjo tudi zapolnile vrzel v razprede- 
nosti profesionalnih kulturnih institu
cij, razvile naj bi svoj sistem kulturne 
vzgoje in estetskega izobraževanja naj
širšega kroga prebivalstva, ga tako ani
mirale za posamezna področja umetno

sti in mu omogočile izpopolnjevanje to 
poglabljanje že pridobljenega znanja.

To funkcijo torej že imajo prosvet
na društva in Svobode v sedanji stop
nji razvitosti družbenega življenja. To
da če jih ne, potem je treba razpravo 
preusmeriti predvsem v temeljito ana
lizo vzrokov, zakaj jih ne in seveda ta
koj začeti tudi te »zaviralne momente« 
odstranjevati. In kot to velja za dru
štva, to velja tudi za občinska in okraj
na vodstva. Z razvojem družbenih od
nosov in s tem spremenjeno funkcijo 
društev se namreč hkrati spreminja tu
di vloga občinskih in okrajnih svetov 
Svobod.

Ne spremembe v naslovih niti nove 
organizacijske oblike pa ne morejo že 
same po sebi zagotoviti te spremenjene 
funkcije Svobod in prosvetnih društev 
in še celo ne pomenijo tudi vnaprej 
zagotovljeno realizacijo nalog, ki iz te
ga izvirajo Ta novi vsebinski koncept 
dejavnosti Svobod in prosvetnih dru
štev — če namreč sploh lahko govori- " 
mo o novem konceptu — je preprosto 
treba najprej osvojiti v našem mišlje
nju, v oblikah in metodah našega dela. 
Ce namreč že doslej nismo znali ali pa 
morda hoteli pritegniti v delo društev 
tudi poklicne in polpoklicne kulturno 
vzgojne in izobraževalne institucije, če
prav je prav to eden izmed osnovnih 
pogojev za vsebinsko preorientacijo 
amaterizma in čeprav to deklariramo že 
nekaj let, potem nam bržčas tega ne bo
do zagotovile same po sebi niti občin
ske kulturne skupnosti niti krajevne 
kulturne skupnosti ali pa katero koli 
drugo ime ali organizacijska shema, ki 
se je bomo pač spomnili.

III.
ČEMU POTEMTAKEM IZREKATI 

NEZAUPNICO, ŠE PREDEN SMO 
KONCEPTE REALIZIRALI?... Res, 
čemu. Govorimo, da je treba zasnovati 
enotno kulturno politiko v občini, celo 
iščemo zunanje forme, ki naj bi to tudi 
zagotovile, hkrati pa ne vemo nič ali 
prav malo o tem, kakšne so dejanske 
potrebe določene družbene sredine in so 
nam zato tudi načela kulturne politike 
pogosto še vedno neznanka.

Toda če že postavljamo vprašanje, 
kdo naj snuje enotno kulturno politiko 
v občinah, potem tudi v odgovoru na 
to vprašnje ne more biti več pomisle
kov. Nova ustava povsem jasno in ne
dvoumno odreja to funkcijo in nalogo 
predvsem občinskim svetom za kulturo. 
Seveda pa s tem še ni rečeno, da so 
doslej to nalogo tudi v celoti opravili. 
A če je niso, potem je treba najprej 
poiskati vzroke, zakaj ne in hkrati za
gotoviti, da jo v prihodnje bodo. Ne
zaupnica brez tega je preuranjena.

Prav tako je tudi že ustavna raz
prava podrobneje ovrednotila predlog 
kulturne tribune, ki bi jo predstavljale 
vse kulturne in izobraževalne institu
cije. Toda le kot posvetovalno telo, kot 
obliko svobodnega družbenega dogovo
ra o posameznih nalogah na področju 
kulturne vzgoje in estetskega izobraže
vanja. Torej kot telo, ki bi ga lahko 
sklicevali bodisi sveti za kulturo bodisi 
posamezne družbeno politične organiza
cije. kot telo brez zakonodajnih in iz
vršilnih nalog in dolžnosti.

TO PA POMENI, DA BO TREBA 
IZKORISTITI V PRIHODNJE PRED
VSEM VSE OBSTOJEČE MOŽNOSTI 
V SNOVANJU ENOTNE KULTURNE 
POLITIKE IN PRI TEM BOLJ n, 
DOSLEJ UVELJAVLJATI NAČELO 
SVOBODNEGA DRUŽBENEGA DOGO
VORA ... Res bo slej ko prej treba 
zagotoviti enotno kulturno politiko v 
občinah, toda ta enotnost mora biti za
snovana na različnih poteh v njeni re
alizaciji. Zato bi bilo tudi nesmiselno 
in anahronistično govoriti o popolnem 
zlivanju amaterizma s profesionalno 
kulturo, kot tudi o večvrednosti in 
manjvrednosti ene ali druge strani. Gre 
le za osnovni problem, namreč za med
sebojno dopolnjevanje amaterske kul
turno vzgojne dejavnosti in profesional
ne kulture in izobraževalne dejavnosti, 
ki pa mora biti zasnovana predvsem na 
dejanskih potrebah družbene sredine po 
kulturni vzgoji in estetskem izobraže
vanju. Sedanji predlogi organizacijskih 
sprememb pa dajejo misliti o nečem na
sprotnem: namreč o tem, da se nekateri 
v amaterizmu boje prestiža profesional
ne kulture in si zato hočejo avtomatič
no z organizacijskimi ukrepi izsiliti ena
kovreden položaj ali pa celo sami sebi 
zagotoviti tak prestiž. Toda debata o 
prestižu in večvrednosti ali manjvred
nosti je povsem odveč. Če pa se še 
vedno moramo srečevati z n j d, potem 
je to pač jasen dokaz, da nismo znali 
prisluhniti potrebam državljanom po 
kulturnem življenju, namreč enakovred
nost in s tem družbena pomembnost 
izvira prav iz tega, kako kdo zadovo
ljuje te potrebe .

BOJAN SAMARIN
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»Gospod Bennicken!« se je uprla Eva. 
»Povejte mi, kaj vas je privedlo, ali pri
dite ponovno, ko bo moj brat doma.«

»Temperament!« Tlesknil je z jezikom. 
»Pa dobro, lep otrok. Pravkar Sem videl 
trhlo telo, za katerega se vaš koren jaški 
brat zelo zanima, in tako sem si mislil: 
pojdi gor in mu povej.«

»Najlepša hvala, gospod Bennicken. Spo
ročila mu bom. Prosim, pustite me zdaj 
samo!«

»Trenutek, lepi otrok,« je zagodrnjal in 
priprl oči. »Naša sorta ljudi živi od na
pitnin. Vaš brat bi mi za moje sporočilo 
kaj dal. Vam sicer ni treba, toda...«

Pomaknil se je bliže k njej. Eva se je 
umaknila, obrnila in zbežala v kuhinjo. 
Toda preden mu je utegnila pred nosom 
zaloputniti vrata, je postavil mednje nogo 
in se pričel riniti v notranjost.

56
»Vi lahko to poravnate s posebno va

luto.« Pretezal se je kot težkoatlet pred 
tekmovanjem.

Eva je pograbila najbližji predmet. Po
nev.

Vendar obiskovalcu ni manjkalo urnosti. 
Prijel je Evo za zapestje in ji ga izvil. Z 
drugo roko je potegnil vozel na njenem ko
palnem plašču.

»Pridi, zlato moje dete. Zdaj se nikar 
tako ne drži.«

Tedaj je Eva zaslišala, kako je zaškrtal 
ključ v ključavnici vhodnih vrat.

»Karl!« je zakričala. »Karl, hitro! Pridi!«
Bennicken mlajši jo je izpustil.
Karl Schulz je pri topotal skozi vežo in 

odrinil kuhinjska vrata.
»Kaj pa se dogaja tukaj?« Z iztegnje

nim vratom se je najprej zastrmel v Evo, 
potem v Bennickena mlajšega. .

»On je ... hotel je ...« Eva j6 drhtela ... 
Primanjkovalo ji je zraka in šibila so se ji 
kolena. »Vrži ga ven, Karl, prosim, vrzi 
ga ven!«

Schulz je navalil na mladega moža. »Si 
se tu razšopiril, mali?«

»Nesporazum,« se je branil Bennicken. 
»Odkril sem tistega bledoličnega možakar
ja, ki je zadnjič sedel v avtobusu in ki bi 
naj skušal kaj izvleči iz njega ...«

»Meinersa?« Schulz je pograbil Benni
ckena mlajšega za ramena in ga stresel. 
»Tistega mršavega? Ki je sedel čisto zadaj 
v avtobusu?«

»Prav tega.«
»Kje?«
»Karl,« se je vtaknila Eva, »vrži ga ven. 

Hotel je ...«
»Pusti...« Karl Schulz ni imel več časa 

za skrbi svoje sestre.
»Kje si ga videl?«
»Pred Giseniusovo pisarno.«
»Kaj je hotel?«
»Ne vem. Stal je in bulil v tablo z na

pisom.«
»Kam je šel potlej?«
»Nimam pojma. Medtem, ko sem v bli

žini parkiral, ga ni bilo več.«
Karl Schulz je premišljal. Čeljusti sta 

se mu premikali. Z nohtom desnega palca 
se je popraskal po strnišču slabo obritega 
podbradka.

»Zdaj se popeljeva h Giseniusu. Na pot, 
mali« Trdo je stopil preko praga in po
tegnil za sabo Bennickena mlajšega.

»In jesti?« je vprašala Eva.
»Ni časa, otrok. Pozneje.«
V veži sta moška srečala Marlene Son- 

nenberg, Schulzovo podnajemnico in dru- 
žabnico v prostem času. Na sebi je imela 
svoje najožje dolge hlače, vijoličaste z ru
menimi progami. Zraven pa pulover ka
narčkovo rumene barve.
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Bennickenu mlajšemu se je vzklik 
»gromska strela« zataknil v grlu. Izpustil je 
samo grgrajoči glas.

»Karl,« je zapela Marlene Schulzovo 
ime, kot bi bilo začetek kakega frivolnega 
šansona, »govoriti moram s teboj...«

»Marlenica, zdaj nimam časa, res ne .. •«
»Tako...« Ni več pela. »Ni časa!« Ne

nadoma je postal njen glas vreščav. »Že 
dolgo nimaš nobenega časa. No, lepo. Po
znam gospode, ki ga imajo. Ti imajo celo 
še čisto nekaj drugega«

Karl Schulz je odprl vrata stanovanja 
in povlekel za sabo obotavljajočega Benni
ckena mlajšega.

»Na svidenje pozneje!« je zaklical svoji 
podnajemnici.

, »Pozneje?« je kričala ta. »Pozneje bo že 
prepozno!«

In s treskom je zaloputnila vrata.
Tantau je vdihoval jutranji vonj male

ga hotela, to zadušno mešanico vodne pare 
in kave, razkuževalnega sredstva in laka. 
Sopihal je preko obrabljenih stopnic in te
kačev do vrat, za katerimi je vedel, da se 
nahaja Michael Meiners.

Iz sobe je ujel šume, kakršne povzročajo 
ljudje, ko pričenjajo svoj dan: pljuskanje 
vode, rožljanje kozarca, zamolklo trzanje 
stare vodovodne cevi.

Tantau je potrkal na vrata.
Moreča tišina, potem koraki. Bose noge 

so zacepetale po linolejasti oblogi. Kratko 
zatem so se vrata odprla in Tantau je za
gledal pred seboj Michaela Meinersa: oble
čenega v močno razpeto srajco in sive, po
mečkane hlače.

»Dobro jutro,« je prijazno pozdravil 
Tantau.

»Vas poznam? Vas nisem videl včeraj 
pri vratarju?«

»Videli ste me. Toda ... Ne poznate me. 
Pišem se Tantau.«

• Stopil je v sobo, ki je bila videti kot 
tisoč drugih hotelskih sob: novo pohištvo, 
živo vzorčaste odeje, postelja iz imitirane 
hrastovine in v kotu umivalnik. Tantau je 
sedel na edini stol.

»Pridite in prosim, zaprite vrata. Lahko 
se prehladite.«

Meiners je poslušno zaprl vrata, pač pa 
ni sedel. Nenadoma sta se zrcalila v nje
govih očeh nemoč in strah. Počasi in zelo 
previdno se je pomaknil bliže. Široko raz

meta srajca je kazala na njegovem vratu in 
upadlih prsih madežaste, zobčasto obroblje
ne brazgotine.

»Vojni spomini?« Tantau je s kazalcem 
pokazal na brazgotine.

Meiners je odsotno gledal Tantaua. »Kaj 
želite od mene?« Kot izčrpan se je naslonil 
na steno.

»Rad bi vam zastavil nekaj vprašanj« 
Tantau je govoril počasi in previdno. »Mi
slim pa, da morate prej vedeti, zakaj. To
rej: delam za neki informativni biro. Na
logo imam, da poizvem, če se tukaj, v 
Rheine-Bergenu, zadržuje neki gotovi Mi
chael Meiners. In če se, zakaj se zadržuje 
tukaj ?«

Meiners je z nemirnimi prsti otipaval 
steno poleg sebe. Iskal je kako oporo, pa je 
ni našel. Kot hipnotiziran je buljil v Tan
taua.

»Gospod Meiners, ni vam treba pove
dati. Ne morem vas prisiliti...«

»Kaj bi mi pomagalo ...?« Končno se je 
izoblikoval na njegovem obrazu neki okorel 
izraz in Meiners se je nasmehnil. »Torej 
dobro, gospod ...«

»Tantau.«
»... gospod Tantau. Da, jaz se pišem 

Michael Meiners. Tukaj v Rheine-Bergenu 
sem nekaj dni. Z nalogo svojega podjetja. 
Iztirjal bi naj dolgove.«

_______________________
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»Iztirjal dolgove... Nič lahko delo, kaj? 

In neprijetno za vse soudeležence.«
»Svojega dela si izbirati ne morem!« 

Meiners je skušal govoriti trdo in kljubo
valno. V njegovih očeh pa je ležal nespre
menjen izraz naščuvane zveri.

»Torej niste imeli v mestu nobenih pri
vatnih interesov? Si niste nikoli poželeli, 
da bi poiskali svoje stare tovariše?«

Meiners se je odlepil od stene, preme
ril z okornimi, negotovimi koraki sobo in 
se spustil na posteljo. »Zato ste torej pri
šli ...«

»Vas to vznemirja?«
»S preteklostjo sem obračunal! To lah

ko poveste vsakomur, ki želi vedeti.«
Tantau je zmajal z glavo. »Kaj piotem, 

če sploh ne mislite tega, kar ste zdaj re
kli?«

»Zakaj bi ravnal drugače?«
»Da bi si pridobili časa.«
»Časa... za kaj?«
»No,« je tiho odvrnil Tantau,« da bi bb 

ugodnem trenutku pobrali denar za naj
bolj debeli račun.«

»Ne razumem vas ...«
»Res ne? Potem moram nadaljevati. 

Se še spominjate 20. aprila 1945?«
»Zakaj?«
»V noči pred tistim dnem je vendar 

umrlo neko dekle?«
Za trenutek se je zdelo, kot da bi ho

tel Meiners vzkipeti. Okorno se je zrav
nal. Potem pa se je ponovno pogreznil 
vase.

»Morebiti...« je zamrmral komaj sliš
no.

»Je možno, da se je eden izmed vaših 
takratnih tovarišev temu dekletu preveč 
približal?«

Tantau je vzel molk sobesednika za 
pritrditev.

COLIBRI T-ll

i ovama Tomos vam je pripravila nove serije svojih popularnih Colibrijev. Ob novih, 
ugodnejših kreditnih pogojih, ki jih letos nudijo komunalne banke, lahko tudi vi 
postanete lastnik Colibrija. Izkoristite torej ugodno priložnost! Vsa pojasnila glede 
nakupa lahko dobite v Tomosovih lastnih prodajalnah in pri vseh Tomosovih tr-

zastopnikih. TOVARNA MOTORNIH VOZIL TOMOS - KOPER

»Torej se spominjate. Prvi je bil, če se 
ne motim, prostak Gisenius. Niste stali 
včeraj popoldne pred njegovo pisarno in 
si ogledovali bakreni izvesek z njegovim 
imenom?«

»Kaj vse veste ...«
»In zadnji, ki je takrat še videl dekle

ta živega, je danes prevozniški podjetnik 
in se piše Bennicken.«

»Da, Bennicken...« je tiho ponovil 
Meiners. Potem pa razsodno in glasno: 
»Vse sem pozabil...«

Segel je po cigareti in Tantau je ko
maj sedaj opazil, da manjkata Meinerso- 
vi desnici kazalec in sredinec.

»In kako je bilo, ko so vas ranili?«
»Ročna granata ...« Pri tem je Meiners 

naredil z roko neko kretnjo, kot bi hotel 
zamolčati nadaljnje pojasnjevanje.

»Torej ročna granata!« Tantau je za
dovoljno kimal. »Ruska ali nemška?«

»Nehajte! Ne vem.«
»Ne veste, kdo je vrgel granato? Mor

da se piše ...«
»Ne!« Meiners je zakričal. Braneče je 

iztegnil proti Tantauu obe roki. »Ničesar 
■ne vem in tudi nočem ničesar vedeti. Ni
koli.« Izmučeno je nadaljeval: »Vse je že 
tako daleč ... Petnajst let... Bolezen .'.. 
Ujetništvo... Samota ... Sele dve leti ži
vim zopet v Zapadni Nemčiji, zaslužim 
nekaj denarja, imam poklic... Poglejte, 
delam za neko firmo v Frankfurtu. Spa
dam k zunanjim sodelavcem, sem vselej 
na poti. Prejšnji teden sem bil v Ravens- 
briicku in zdaj so me premestili semkaj. 
Naključje... verjemite mi vendar! Nič 
drugega kot naključje!«

»Gospod Meiners, bi mi bili priprav
ljeni pokazati papirje svojega podjetja?«

Meiners se je le za hip obotavljal. Po
tem je pokimal. Vzel je aktovko, ki je le
žala na nočni omarici, in jo odprl. Izvle
kel je zavitek dokumentov — naročilnice,
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dnevna poročila, plačilne nakaznice in od 
notarja potrjeno pooblastilo za Meinersa.

Tantau je pregledoval listine.
»Vseskozi prepričljivo,« je priznal.
»No, vidite!« Meiners je olajšano vzdih

nil. »Nekako v osmih dneh bom tu s tem 
gotov. In potem izginem.«

»In kaj bi bilo, če bi izginili takoj?«
Meiners je Tantaua prestrašeno pogle

dal. »Tega ne morem. Sicer sem ob službo. 
Ne spadam med najboljše ljudi v našem 
podjetju ... Izučil se nisem nobenega pra
vega poklica. Če enostavno odpotujem, ne 
da bi izvršil naročilo svojega podjetja...«

»Skoda!« Tantau se je resignirano na
smehnil. »Od mene namreč pričakujejo, da 
bom poročal. In domnevam, da veste, po 
čigavem naročilu sem tukaj?«

Meiners je samo odkimal in molčal.
»Gospod Meiners. Že marsikdo je dra

go plačal, ker je vedel za slabo pretek
lost koga drugega. Zato bodimo raje pre
vidni. Moj predlog torej: takoj se izselite 
in si najemite sobo v kakem drugem hote
lu. Plotom se bo danes zvečer glasilo mo
je poročilo! Danes zjutraj sem srečal Mi
chaela Meinersa v njegovi sobi v »Gosti
šču pri stari pošti«. To poročilo vzdrži vsa
ko kontrolo. Le Michael Leiners se bo da
nes zvečer iz nepoznanih vzrokov prese
lil.«

Tantau je vzel iz žepa beležnico, ne
kaj zapisal vanjo, iztrgal list in ga podal 
Meinersu.

»Pod to telefonsko številko me dobi
te jutri med dvanajsto in trinajsto.« Vstal 
je. »Na svidenje, mladi prijatelj.«

Meiners je gledal za njim z izmučenim 
smehljajem.

»Gospod minister...« je brez sape na
javil vratar tovarne Stabilator, »gospod

M. Mptemtoe 1968

minister bo prispel čez kakih deset minut.«
Muzikantje so še enkrat pogledali v 

določeno smer. Gospodje voditelji obrata 
so si poravnali svoje srebrniosive kravate. 
Otrok nekega delavca je stal pripravljen 
s šopkom rož in je vselej znova šepetaje 
ponavljal pozdravno pesem.

Willy Kerze je sprejel telefonsko sporo
čilo v. svoji direktorski pisarni.

»V desetih minutah bo tako daleč,« je 
dejal prijatelju Giseniusu.

Gisenius se je nasmihal. »Tvoj vzpon 
do nacionalne slave je še .komaj možno 
preprečiti.«*

Kerze je takoj zrastel za. nekaj centi
metrov. Potem pa je postal njegov obraz 
zamišljen.

»Samo Meiners bi lahko...«
»Nesmisel!« ga je prekinil Gisenius. 

»Ta primer je že skoraj odpravljen. Tan
tau bo še danes zvečer poročal.«

Toda ICerzeja ni bilo tako lahko pomi
riti. Zdaj je stalo na nitki preveč stvari, 
v P°1 ure bo postal nosilec zveznega kri
za za zasluge. Nato, na večer, zaroka nje
gove hčere Karin z višjim državnim svet
nikom Barfcoschem. In tudi v njegovem 
Privatnem življenju je bilo pričakovati ne
kaj veselja: zdelo se je, da se Marlene 
Sonnenberg pri Schulzu ne počuti več 
Prav dobro. Po nekem veselem praznova
nju v kavami »Pariz« ji je Kerze ha skri
vaj ponudil nekaj prav nič nedvoumnega. 
»Seveda, samo če tovariš Schulz nima ni
česar zoper...«

»Človek gara petnajst let in potem ti 
pride takšenle možakar In je vse v ne
varnosti.«

Giseniu^ je soglasno prikimal.
»Toda če smo natančni, jaz takrat ni

sem imel prstov vmes,« se je razvnemal 
Kerze, »Ti $i pripravil Schulza do tega, 
tia J e poslal Meinesa z Bennickenom ...«

»In ti si bil zelo za to.« Gisenius se 
Je smehljal. Toda to ni bil dober smeh.
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»In stvar z dekletom? Ti si bil vendar 

prvi,..«
»Ne bodi otročji!« Gisenius se ni več 

smehljal. Hladno in malce naveličano je 
motril svojega prijatelja Kerzeja. »Bil ši 
zraven. Bil si vedno in pri vsem zraven. 
Nikar tega ne pozabi!«

Telefon je ponovno zazvonil.
»Minister! Iti morava,« je naznanil 

Kerze.
Oba gospoda sta se zravnala in dosto

janstveno ter z umirjenimi koraki odšla 
iz šobe.

Napočila je velika ura tovarne Stabila
tor. Svečana slovesnost trenutka je pove
zala vse prisotne v neko presunljivo skup
nost.

Tudi ministrove oči so se zdele kalne 
Sedel je v okrašen časten stol. V spodobni 
oddaljenosti so zavzeli svoja mesta ostali 
prominenti: direktor Kerze, višji državni 
svetnik Bartosch, odvetnik Gisenius, pri
jatelji in člani družin. Ljudje — imenova
ni tudi pripadniki podjetja — so kot tiha 
množica stali v ozadju.

In potem so sledili govori.
»V posebno čast mi je...« je trobil 

Kerze.
»V posebno veselje mi je...« je trobil 

koval govor gospod minister.
Mali gospod Tantau je sedel čisto na 

koncu odličnikov in je skušal poslušati- 
Toda vsakokrat, po treh stavkih kakega 
govora, je poslušanje opustil. Preštel je, če 
so vsi prisotni, ki jih je poznal. Pogrešal 
je samo Karin Kerze. In ko je ravno o 
tem razmišljal, je videl, kako je neki 
strežnik previdno poklical Giseniusa.

Tantau je brez šuma vstal in šel za 
njima.
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Za stališča

Veliko smo že govorili, 
da je treba boksarje na tek
movanja pripraviti, da jim 
je treba nuditi čim več tek
movanj, kjer si bodo prido
bili rutino. Seveda pa je 
treba pričeti tekmovanja 
najprej v nižjih ligah, tako 
da se šele potlej najboljši 
Pririnejo v višja tekmova
nja...

Zato nas je pred pol leta 
več kot presenetilo, da je 
bilo prekinjeno tekmovanje 
v medrepubliških ligah in 
to iz povsem nerazumljivih 
vzrokov. Zdaj so se v Za- 
grehu sestali delegati bo
ksarskih zvez in odločili, da 
se tekmovanje v medrepu
bliški ligi takoj nadaljuje. 
V tej ligi pa nastopajo tudi 
slovenski klubi. Toda med 
delegati, ki so sklenili, naj 
se s tekmovanjem, nadaljn
ja, ni bilo slovenskih bo
ksarskih ' funkcionarjev. Ti 
so telegrafsko sporočili, da 
v Zagreb ne morejo priti, 
da se pa že v naprej stri
njajo z vsem, kar bodo 
sklenili predstavniki osta
lih republik.

Kaj ni vse to dokaj čud
no? Ne utegnejo priti v Za
greb, ne vedo, kako bo po
tekala diskusija, Ne vedo, 
tli se bodo delegati odločili 
za nadaljevanje ali za uki
nitev tekmovanja v medre
publiški ligi? Slovenski 
funkcionarji, ki se bavijo

z boksom, se z vsem stri
njajo že v naprej.

Postavili bi jim vpraša
nje: ali imajo sloveski bo
ksarski funkcionarji svoja 
stališča, ali jih nimajo? Ali 
Pri njih postaja že praksa, 
da kar v naprej soglašajo 
z nečim, kar je namesto 
njih sklenil nekdo drugi?

! K: '■*’%!'

Sodobna
mistika

Leto dni in še nekaj 
tednov je naokoli, odkar je 
Nogometna zveza Jugosla
vije na svoji izredni konfe
renci sprejela povsem no
va, skorajda neverjetna 
Pravila, sitlep je pomenil 
napoved vojne proti vsem 
negativnim pojavom, ki jih 
je biZo v našem športu šte
vilka 1, iz dneva v dan več.

No, po dobrem letu pa 
s*no ponovno spoznali, da

Vso skrb za aktivni 
oddih prevzel 
sindikat...
Ugodni pogoji 
za rekreacijo in veli
ko razumevanja...
V gradnji nov dom 
telesne kulture 
z zimskim bazenom 
Koristno sodelovanje 
s športnim društvom 
»Fužinarjem« 
Problemov ne bi bilo, 
če bi imela železoma 
svojega športnega 
referenta...

r

Z OBISKA PRI RAVENSKIH ŽELEZ AR JIH - ŠPORTNIKIH

NA POTI NAVZGOR

so besede eno in dejstva 
drugo, da je eno praksa — 
drugo pa teorija. Samo ma- 
1° se spomnimo afere s 
sPortno stavo, fizičnih obra
vnavanj predsednika NK 
dedinstvo« in Seklja s 

s°dniki, grobih izpadov na 
^kmah Split : Olimpija, 
železničar : Partizan, za
strupitev nogometašev is 
Novega Sada in tako na
prej in taka naprej.

in še to, najbolj sveže: 
res mora biti človek močno 
^očno naiven, če verjame, 

so Vasovič, Bečejac, Na- 
doveza in še več kot 30 no
gometašev, ki so letos me
njali klubske barve, storili 
0 ■— za lepe besede!
Nandanes je situacija v 

^etn nogometu dobesedno 
smešna. Vsi vedo vse in — 
nihče ne ve ničesar. Vsi pa 
??tajajo na svojih stolčkih. 
Nihče ni kaznovan, nihče 
zd-Puščen. Vsi modro mol- 
c*jo in — vodi-n svnio iaro 

Pravcata ........ , ‘"~

Novi del Raven na Koroškem - 
spominja s svojo škatlasto arhi
tekturo na Velenje, stari del z 
industrijskim srcem in nešteti
mi rdečkastimi dimniki, nad ka
terimi nenehno lebdi sivkasta 
meglica, pa na katerokoli indu
strijsko naselje. Srce je železar
na, ponos in skrb slehernega 
Ravenčana. Njej je tako rekoč 
pripisati vsak večji dogodek, 
nov uspeh ali pridobitev tega 
koroškega mesta. Beseda žele- 
zarjev je običajno odločilna. Naj 
gre za to ali ono. Tudi v šport
nem življenju —

Ravenski športni klub »Fuži- 
je dobro znan. Vsaj tistim, 

>. ki* "le sem in -tja-1brskajo po 
'šfftftrtnih rubrikah naših časopi
sov. Najbolj slovi po svojih 
smučarjih in odbojkarjih. Sko
raj neznano pa je, kako na Rav- 

' nah skrbijo za razvedrilo in od
dih železarjev, ki so športa naj
bolj potrebni. O tem časopisi 
bolj malo poročajo ...

In zato smo obiskali raven
ske železarje, da se na mestu 
samem prepričamo, ali že za
vzema skrb za oddih in razve
drilo v tem velikem delovnem 
kolektivu tisto mesto, ki ji gre.

■ *

»Pogoji za aktiven oddih so 
pri nas tako ugodni, kot malo- 
kje,« pripoveduje Štefan Fili
pančič, učitelj telesne vzgoje na 
Metalurški industrijski šoli. 
»Do nedavnega sem tudi sam 
delal v železarni kot referent 
za rekreacijo, z novim šolskim 
letom pa sem moral to delo 
opustiti, ker sem dobil polno 
zaposlitev na šoli.«

Tako je danes ravenska žele
zarna ena izmed redkih pri 
nas, morda celo edina, v kateri 
ni človeka, ki bi vse svoje spo
sobnosti in znanje usmeril edi
nole v dobro premišljeno in na
črtno skrb za preživljanje pro
stih uric in dnevov skoraj treh 
tisočev zaposlenih v podjetju. 
Malce čudno se sliši to, poseb
no če vemo, da imajo nekatera 
sorodna podjetja reci in piši po 
dva ali celo tri strokovnjake za 
rekreacijo (na primer železarna 
Šisak).

Sicer pa, povsem napačno bi 
me razumeli, če bi mislili, da je

prepuščeno športno življenje ra
venskih železarjev samo sebi, 
oziroma kolesu časa. Sploh ne. 
Že pred leti je namreč prevzel 
sindikat železarne v svoje roke 
tudi odgovornost za šport.

»Sindikat ima danes svoj 
odbor za rekreacijo, vsak posa
mezen obrat pa referenta, ki re
šuje vprašanja na relaciji obrat, 
sindikalni odbor,« mi pove Miha 
Ošlak, predsednik sindikata.

»Sedaj delamo na tem, da bi 
dosegli neko stalno aktivnost, da 
bi ljudi navdušili za povsem 
spontano razvedrilo v obliki te
ga ali onega športa. Referenti 
po ekonomskih enotah ne skrbe 
več samo za* tehnično plat re
kreativne dejavnosti, temveč se 
že udejstvujejo tudi kot nekak
šni duhovni vodje.«

»Pa zmorejo vse to...?« 
vprašam predsednika komisije 
za šport pri sindikatu Otmarja 
Leša.

»Kar gre. Sicer pa moram 
* poudariti, da nam gredo zelo 
na roko tekmovalci ravenskega 
športnega kluba »Fužinarja«. 
Vso pomoč nam nudijo pri or
ganizaciji tekmovanj in kar je 
še bolj pomembno, pomagajo 
nam pri vadbi, kot da bi bili 
mi in »Fužinar« ena sama veli
ka družina. Prav s pomočjo njih 
nam je uspelo, da so začeli letos 
plavati in kegljati tudi tisti 
ljudje, za katere bi človek mi
slil, da bodo do konca življenja 
gledali šport le od strani.«

»Težko' je z aktivnim od
dihom med samim odmorom,« 
seže v besedo Štefan Filipančič. 
»Petnajst minut je sicer res raz
meroma kratek čas, posebno, če 
pomislimo, da ga je treba v prvi 
vrsti porabiti za malico. No ..., 
mlajši ljudje bi kljub vsemu še 
našli nekaj minut za to ali ono 
dejavnost, starejše pa bi težko 
pritegnili in jih privadili na ne
kaj novega. Sicer pa ..., naš cilj 
je, omogočiti slehernemu proiz
vajalcu rekreacijo izven delov
nega časa in ambienta.«

To je ravenskim železarjem 
delno že uspelo. Seveda še zda
leč ne v celoti. Vendar, če si 
kdo danes želi v poletnih mese
cih na primer plavanja^ in v

zimskih smučanja, ima za to vse 
pogoje. V toplih mesecih je po
udarek na igrah na planem in 
kopanju, v hladnih zimskih dne
vih pa na aktivnosti v športni 
dvorani in seveda na snegu v 
obliki smučanja in sankanja, ki 
je običajno povezano s krajšim 
izletom.

»Skoraj v vseh športnih pa
nogah prirejamo tudi tekmova
nja,« mi razlaga predsednik ko
misije za šport pri sindikatu Ot
mar Leš. »Od najnižjih do naj
višjih. Uvedli smo tak sistem, da 
mora vsak obrat organizirati 
najprej svoje tekme, če se hoče. 
pot|ej udeležiti medobratnih te- 
kenj, ki predstavljajo izbirno , 
tekmovanje za metalurške šport-. 
ne igre. Na medobratnih tekmo
vanjih smo letos prešli na liga- 
sistem, medtem ko smo v neka
terih tekmovanjih še vedno pri
siljeni uporabljati sistfem na iz
padanje, ker nimamo ustreznih 
prostorov in objektov.

Ob vsej pomoči, ki nam jo 
nudi »Fužinar«, imamo še ved
no težave s prostori. Na primer 
z baliniščem. Okoli 500 železar
jev bi se .pogosto ukvarjalo s 
tem športom, če bi imeli na 
voljo večstezno balinišče. Doslej 
smo imeli dvostezno, sedaj je 
v adaptaciji. Napravili bomo 
večje, štiristezno ... Vprašanje 
športnih naprav bo 1 na srečo 
kmalu odpravljeno, saj je poleg 
stadiona v gradnji velik »Dom 
telesne kulture«. Morda bo otvo
ritev velike dvorane že letos 
pozimi. Dom bo imel tudi zaprt 
bazen, savno, manjše strelišče, 
klubske prostore in več manjših 
dvoran. Glavni investitor je se
veda železarna...«,

»Sploh imajo naši ljudj^uBFS" 
cejšnje razumevanje za šport,« 
pravi predsednik sindikata Miha 
Ošlak. »Saj prispeva železarna 
letno tudi 16 milijonov za te- 
lesnokulturno dejavnost na Rav
nah. V sami železarni prav 
tako nikoli ni vprašanja denar
ja, če gre za aktiven oddih na
ših ljudi. Potrebna sredstva 
nam podjetje dodeljuje kar 
sproti. Tako je najbolj prepro
sto. Komisija'za šport pri tovar
niškem odboru izdela predlog in

paga utemelji, zadnjo besedo 
ima upravni odbor...«

x *
Torej, če strnemo vsh prav

kar omenjena dejstva, ne bo tež
ko ugotoviti, da' so pogoji za 
razvoj rekreacije na Ravnah kar 
se da ugodni, bolj kot V kate
remkoli sorodnem podjetju pri 
nas. Razumevanje je (generalni 
direktor Gregor Klančnik je 
med drugim znan športnik in 
zvezni kapetan za smučarske te
ke), sredstva so, objekti so (in 
kolikor še niso, bodo kmalu), 
pa tudi veselja in navdušenja 
ne manjka. V železarni pogre
šajo le človeka, ki bi vse skupaj 
vzel v svoje-roke in načrtno' ter 
sistematično.'poskrbel za" Nadalj
nji razvoj rekreativne dejavno
sti v tem velikem kolektivu.

»Delovno mesto za športnega 
referenta je razpisano,« pravi 
predsednik športne komisije, »in 
je na tarifnem pravilniku. Ni
smo pa še dobili za to primer
nega človeka. Verjetno si bomo 
pomagali z enim izmed študen
tov, ki se izobražujejo v Ljub
ljani na ustrezni visoki šoli. Se
veda terja vprašanje čim hitrej
šo rešitev, saj na amaterski bazi 
res ne moremo več še naprej 
uspešno reševati vse zastavljene 
si naloge. Vsaj v nedogled 
np « A. ULAGA

TROBOJ
KOVINARJEV

V soboto, 7. in nedeljo 8. sep
tembra so se srečali v Trbov
ljah na tradicionalnem tekmo
vanju za prehodni pokal trije 
kolektivi: Litostroj. Ljubljana, 
Metalna Maribor n Strojna to
varna Trbovlje. Da bi se proiz
vajalci vseh treh sorodnih pod
jetij temeljiteje spoznali tudi na 
športnem področju, so se pome
rili v nogometu, balinanju, keg
ljanju, namiznem tenisu, odboj
ki, streljanju in šahu.

Najprej so se pomerili nogo
metaši. Trboveljčani so prema
gali Ljubljančane s 7:0, Mari
borčani pa so izgubili z Lito
strojem z 8:3. V šahu so Trbo
veljčani premagali šahiste Lito
stroja z 31,5:21,5, šahisti Metal
ne pa Litostroj čane s 3:2.

V tekmovanju so bili naj
uspešnejši: športniki Strojne to
varne Trbovlje v nogometu in 
šahu, športniki Litostroja iz 
Ljubljane v namiznem tenisu, 
odbojki in streljanju, športniki 
Metalne pa v kegljanju. Razen 
tega so Trboveljčani osvojili še

mesta, Mariborčani
Ljubljančani

tri druga 
dve drugi mesti, 
pa eno.

Končni rezultat: Litostroj 13 
točk, Strojna tovarna 13, Me
talna 10 točk.

Omeniti še moramo, da je 
športna komisija, sestavljena iz 
članov vseh treh kolektivov, pri
pravila nov predlog za način 
tekmovanja, ki naj bi v bodoče 
potekalo nekako takole: v mese
cu aprilu bi se v Ljubljani sre
čali strelci, šahisti in igralci na
miznega tenisa, v juniju v Tr
bovljah nogometaši in odbojkar
ji, za zaključek tekmovanja pa 
bi se pomerili v Mariboru mese
ca septembra še kegljači in bali
narji in podelili prehodni pokal 
zmagovalcu, ki je zbral največ 
točk v vseh športnih disciplinah.

NOGOMETNI
CETVEROBOJ

Občinski sindikalni svet v 
Slov. Konjicah je pred dnevi or
ganiziral nogometno tekmovanje 
med sindikalnimi podružnicami 
na svojem območju. Nastopila 
so štiri moštva, in sicer iz sindi
kalnih organizacij TKO Zreče, 
usnjarskega kombinata »KO
NUS«, tovarne usnjarskih stro
jev »KONUS« ter moštvo iz ne
katerih manjših podjetij in usta
nov pod imenom »mešani sindi
kat«. Po dokaj zanimivih borbah 
je prvo mesto zasedlo moštvo 
kolektiva »Konus«, za njim so se 
uvrstili nogometaši iz podjetij 
»KOSTROJ«, tretji so člani mo
štva iz TKO Zreče, na zadnjem 
mestu pa so nogometaši iz »me
šanega kolektiva«. Zmagovito 
moštvo je dobilo prehodni pokal 
občinskega sindikalnega sveta, 
vsa nastopajoča moštva pa so 
dobila od prireditelja posebne 
diplome. V. L.
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ALI RES NI 
INTERESA ZA 
REKREACIJO

Tovarniški odbor sindikata Tovarne 
glinice in aluminija »Boris Kidrič« v 
Kidričevem je doslej vedno prejemal 
znaten del sredstev, namenjenih za 
šport in rekreacijo članov kolektiva.
Žal pa ostajajo ta sredstva pretežno ne
izkoriščena, predvsem zaradi nezadost
nega dela komisij pri sindikalnih po
družnicah in pododborih, ki niso poka
zale interesa in volje do rekreativne 
dejavnosti. Tovarniški odbor je zato 
skušal takoj za tem, ko je prevzel delo od športnega dru
štva »Aluminij«, organizirati preko svoje komisije razna 
medobratna tekmovanja. Naletel pa je na precejšnje te
žave, predvsem zaradi izmenskega dela, pa tudi majh
nega zanimanja članov kolektiva, ki se organiziranih med
obratnih tekmovanj slabo udeležujejo.

Nekateri so sicer hoteli to opravičiti s strukturo zapo
slenih v podjetju. Vendar tu ni moč najti pravilne logike 
in opravičila, saj večina zaposlenih stanuje v neposredni 
bližini športnega igrišča. Če je bila nekoč skrb za oddih 
proizvajalcev zadostna, lahko danes ugotavljamo zelo slab 

1 odnos do športne aktivnosti in rekreacije. Opaziti je, da 
na tem področju primanjkuje sistematičnega in planskega 
dela. Vsa razpoložljiva sredstva za šport bi kljub temu, 
da bi bila na primer rekreacija dobro organizirana, ostala 
še vedno neizkoriščena.

Namesto zaključka: o1 vprašanju oddiha in rekreacije 
se je doslej v tem kolektivu premalo razpravljalo in mno
go premalo storilo. Čas pa je, da bi postavili za to odgo
vorni forumi tudi ta problem na dnevni red in nekaj 
ukrenili, saj bi morala biti skrb za oddih in razvedrilo 
delavcev' integralni del slehernega sodobnega produkcij
skega procesa. M. F.

Počitnice, ki jih je pred dnevi izpodrinila šola LiiiiiniNiiiiiiiiiHiiMiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimimRiiniiKBiHmiiiiiiiiniiiniiiiiipiiiiiiiininiiiniiiiiiiiniiiinBHiiBRHiniiimiiniuniiniinnifflaiiiniiiRmininiiini«:
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I Zapisek iz dela in življenja kolektiva DINOS, Ljubljana

I MILIJARDE
I NA SMETIŠČIH

I

»DINOS« je novo ime podjetja 
»Odpad«, Ljubljana, ki že od leta 
1945 dalje z velikimi količinami od
padnih surovin oskrbuje naše gospo
darstvo.

Podjetje »Odpad«, sedaj »DINOS« 
(kratica je nastala iz prvih črk na
slednjih besed: dajte industriji nazaj 
odpadne surovine) se je — razum
ljivo — razraščalo hkrati z razvo
jem naše industrije. V vsej državi je 
okoli 100 podjetij za promet z od
padnimi surovinami; od tega dve v 
Sloveniji. Morebitna združitev teh 
dveh podjetij bi naši industriji omo
gočila bolj ekonomično in kvalitet
nejše preskrbovanje z odpadnimi 
surovinami, ki smo jih zdaj prisilje- 

* ni celo uvažati, čeprav odpadki v 
milijardnih vrednostih propadajo na 
smetiščih ali v pečeh!

V Jugoslavijo na primer vsako 
leto uvozimo okoli 5000 ton starih 
krp, okoli 10.000 ton odpadnega pa
pirja, 120.000 ton starega železa in 
odlitkov ter okoli 6000 ton odpad
nega aluminija. Ce bi podjetjem za 
promet z odpadki uspelo zbrati vsaj 
četrtino uporabljenih cementnih vreč 
ter drugega odpadnega papirja, bi 
na primer odpadni papir lahko celo 
izvažali ter hkrati prihranili drago
ceni les. Podobno velja glede odpad
nih krp in še nekaterih drugih vrst 
materiala, kar naša industrija zdaj 
plačuje z dragocenimi devizami. Ce 
bi nadalje naša steklarska industrija 
uveljavila nekatere spremembe v 
proizvodnem postopku, bi bilo mo
goče uporabljati več odpadnega bar
vastega stekla. Brez haska propa
dajo tudi izrabljene gume, ki jih po 
svetu zmeljejo in uporabljajo za me
šanje z asfaltno maso oziroma jo re
generirajo itd. Po nekaterih podat
kih utrpi naše gospodarstvo vsako 
leto več kot 7 milijard dinarjev ško
de samo zato, ker ni mogoče zbrati 
vseh odpadnih surovin in ker že 
zbranih surovin (zlasti steklo in gu
ma) nihče noče uporabljati.

Ti podatki opozarjajo tudi na 
osnovne probleme, s katerimi se 
»DINOS« Ljubljana srečuje pri svo- 

, jem delu. Z več kot dvema milijar
dama dinarjev letnega prometa je 
»DINOS« največje podjetje za pro
met z odpadki v državi in v svojih 
90 odkupnih postajah in odkupnih 
krajih zbere okoli 60.000 ton ali 15 % 
vseh odpadnih surovin z območja

naše države. Samo letos v osmih me
secih je »DINOS« dobavil naši in
dustriji za 32 % odpadnih surovin 
več kot lani v istem razdobju. Tako 
je industrija prejela v osmih mese
cih letošnjega leta že 29.000 ton sta
rega železa in litine, 6000 ton sta
rega papirja, okoli 1500 ton priprav
ljenih in predelanih tekstilnih od
padkov itd. Ob vseh teh, prav go
tovo zelo spodbudnih uspehih pa 
kaže opozoriti, da jih podjetje do
sega predvsem zavoljo dobre notra
nje organizacije in še kar primerne 
opremljenosti z mehanizacijo, v ka
tero so doslej vložili že pol milijarde 
dinarjev lastnih sredstev.

Za zbiranje in promet z odpadki 
je ljubljanski »DINOS« torej dobro 
usposobljen. Zato je treba odgovo
riti zgolj še na vprašanje, kakšni so 
vzroki, da podjetje ne more zbrati 
vseh ali vsaj več odpadnih surovin, 
čeprav ima najbolj razvejano od
kupno omrežje v državi.

Problem je predvsem v tem, da 
ekonomski račun (nanj pa »DINOS« 
fazen drugega vežejo tudi dogovor
jene cene s kupci ter visoki trans
portni stroški) onemogoča zbiranje 
tistih odpadkov (papir, krpe, kovine, 
steklo), ki jih je povsod dovolj, ven
dar le v manjših količinah. Prav 
zato »DINOS« predlaga, naj bi v 
okviru hišnil^ svetov, krajevnih in 
stanovanjskih skupnosti in v drugih 
.oblikah organizirali trajno zbiranje 
najrazličnejših odpadkov, ki na pri
mer iz gospodinjstev zdaj romajo 
na smetišča. Pomislimo pa tudi na 
druge primere: po vsaki športni pri
reditvi ostanejo po tribunah in dru
god kupi papirja, kar prireditelji ali 
otroci takoj zažgejo in tako »po
spravijo« odpadke. Ce bi kdorkoli 
organizirano -in redno zbiral te od
padke in po krajšem času, ko bi se 
jih nabralo na primer nekaj sto ki
logramov, prodal podjetju »DINOS«, 
bi naše gospodarstvo prišlo do po
trebnih odpadnih surovin, prihranili 
bi devize, prodajalec (zbiralec) od
padkov pa bi prišel do sredstev. Ce 
bi ta sredstva tudi namensko upo
rabljali (na primer za pomoč šol
skim športnim in drugim društvom), 
bi mnoge odpadke, zlasti tiste iz go
spodinjstev, državljani nedvomno 
radi tudi brezplačno odstopili, samo 
da bi nekdo prišel ponje in jih od
peljal na zbirno mesto.

Omenjena pobuda podjetja »DI
NOS« nedvomno zasluži, da bi jo z 
razumevanjem (končno pa tudi v 
svojo korist!) trezno preudarili vsi, 
ki lahko pomagajo pri njeni ures
ničitvi. To pa so, kot že rečeno: 
družbene, športne in druge organi
zacije, hišni sveti, stanovanjske in 
krajevne skupnosti ter drugi.

Naslednji vzroki, da ni mogoče 
zajeti večjih količin odpadnih suro
vin, pa se skrivajo v tem, ker in
dustrija sploh ne odkupuje večjih 
količin nekaterih odpadnih surovin: 
barvastega stekla, izrabljenih gum 
itd. Razen tega vplivajo na odkup 
tudi visoki transportni stroški na 
železnici in administrativni predpisi: 
na primer uredba o arhivih, ki za 
izredno dolgo dobo »zamrzne« 
ogromne količine papirja. Naposled 
pa gre za »navade«, da uporabljene 
cementne vreče po gradbiščih za
vržejo, ker se proizvajalcem cementa 
ne ljubi, da bi za prodani cement v 
vrečah zaračunali kavcijo, ki bi jo 
— zmanjšano za stroške — vrnil 
»DINOS«. S tem pa bi bil cement 
cenejši.

Našteli smo nekatere najvažnejše 
probleme, s katerimi se »DINOS« 
Ljubljana srečuje pri svojem delu. 
Pripoved iz življenja tega kolektiva 
pa pove, da »DINOS« dobavlja zdaj 
naši industriji skoraj vso pločevino'

sortirano in stisnjeno v pakete; torej 
docela pripravljeno za potrebe in 
proizvodni proces železarn, metalur
ških podjetij in drugih. Prav tako 
razrežejo tudi vse debelejše železo 
na kose velikosti od 15 do 20 oziro
ma 50 do 110 cm, ki so povsem na
red za vložke v kupolne oziroma 
Siemens-Martinove peči.

Prav tako »DINOS« sortira vse 
vrste odlitkov in barvnih kovin. 
Lani je »DINOS« dobavil našemu 
gospodarstvu kar 41.000 ton omenje
nega materiala. Železarne namreč ne 
morejo pridobivati novega železa 
brez vložkov starega železa, za livar
ne pa so stara litina in odpadki 
barvnih kovin povsem enakovredni 
novi surovini. V tem je družbeni po
men in interes za dejavnost podjetja 
»DINOS« Ljubljana.

Velik promet dosega »DINOS« 
tudi s starim papirjem. Pomanjka
nje osnovnih surovin za izdelavo pa
pirja je tolikšno, da zavržen, zbran 
in sortiran stari papir včasih rešuje 
neprekinjeno proizvodnjo v papirni
cah! Samo »DINOS« pa je lani od
kupil, presortiral in stisnil v pakete 
več kot 8000 ton starega papirja!

Povpraševanje po tekstilnih , od
padkih, razen po še uporabnih kr
pah, ni posebno veliko. Zato je po
trebno toliko več dela za pripravo 
in predelavo tekstilnih odpadkov. 
Na 18 sortirnih mizah podjetja »DI
NOS« preberejo po barvah in kvali
tetah okoli 80 ton tekstilnih odpad
kov na mesec. V pralnici tega pod
jetja pa s pranjem, dezinfekcijo in

sušenjem krpam spet vrnejo upo
rabnost: za čiščenje strojev, za bri
sanje rok itd. Za te namene pa v de
lovnih organizacijah uporabljajo 
tudi čistilno bombaževino. V Bohovi - 
pri Mariboru ima »DINOS« poseben 
obrat, kjer izdelujejo čistilno bom
baževino v dveh kvalitetah; iz jute 
in jutinih odpadkov pa še posebej 
nadomestek za žimo, ki ga uporab
ljajo tapetniška podjetja.

Razen tega »DINOS« letno zbere 
in predela v granulat okoli 200 ton 
steklenih črepinj. Potem »DINOS« 
odkupuje kosti, ki so potrebne za 
predelavo v klej in kostno moko, od
padno gumo in še drug odpadni ma
terial.

Ob koncu našega zapiska iz pod
jetja »DINOS« Ljubljana pa velja 
zapisati še to-le: navzlic temu, da 
naša industrija zavrača nekatere vr
ste odpadnih surovin oziroma zbira
nje zdaj ni rentabilno, jih »DINOS« 
vseeno odkupuje, predeluje in izva
ža. Tako je »DINOS« Ljubljana lani 
izvozil okoli 600 ton granulata bar
vastega stekla v Italijo; razen tega 
pa je izvažal tudi manjvredne alu
minijeve odpadke. S tem je »DINOS« 
lani dosegel izvoz v vrednosti 65 mi
lijonov deviznih dinarjev in tako 
za dragocene devize prodal odpadne 
surovine, ki bi sicer propadle na 
smetiščih ali kakorkoli drugače.

Ta prostor smo odstopili podjetju 
»DINOS«, Ljubljana

Nakladanje odnadknv nlnčevine v strni -zn nstlrpt.irg„
§ -v : ki''s 'S
Č.VXXXXX\XXVvXXX'^XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXxkXXXXXX>SXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX:

|.xveccvxv.xx».xxN>sxxxx>exx>Nxxxxxxxv^xxxxxxxx>ro.xyxxxx>^xv«xxxxvxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxv^xxxvxx^---------
ž I

K 7. komuni! NOV O MESTO objavljeni v st. 34, dne 31.
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VIII. 1963

OD DOMAČE KONSTRUKCIJE DO IZVEDBE
O IMV smo že objavili prispevek v okviru reportaže »Razgovori 
o novomeški komuni«. Sedaj imamo nove podatke, ki bolje osvet
ljujejo delo tega kolektiva. Z željo, da bi naše reportaže kar se 
da vemo zrcalile podobo opisane komune, objavljamo o nave
denem podjetju še tole:

Razsojanje o proizvodnih uspehih 
Industrije motornih vozil v Novem me
stu nedVomno podčrtuje poglavje, ki go
vori o lastnih konstrukcijah za raznolika 
vozila sicer značilne silhuete. Nekdanji 
dvom v sposobnosti domačih strokovnja
kov razbija spisek številnih tehničnih 
dognanj in domiselnih izvedb, pri če
mer ni botrovala nobena tuja licenca, 
nikakršna spoznanja tujih strokovnjakov 
ter konstruktorjev.

Prav domača konstrukcija - ki vse
kakor upošteva doma proizvedeni mate
rial, delovno zmogljivost mnogih drugih 
podjetij, ki so danes kooperanti v avto
mobilski proizvodnji - pa je žlahtna 
osnova za dosedanje uspehe novomeške 
tovarne in za nadaljnja načrtovanja. Do
sedanje uspehe potrjujejo razpoložljive 
številke, ki povedo, da je »IMV« ustvar
jal leta 1956, torej na začetku uveljav
ljanja svoje proizvodnje, komaj 3,2 od
stotka glede na strukturo dohodka na 
zaposlenega, lani pa je dosegel 37,3 od
stotke; dohodek na zaposlenega je tako 
prešel od nekdanjih 292 tisoč na 3 mi
lijone in 400 tisoč, skupni dohodek je 
lani začel presegati tri milijarde, letos 
pa bo presegel štiri. Očiten vzpon dia
grama proizvodnje beleži zlasti prehod 
leta 1959 v 1960 in 1961, kjer najdemo 
rojstne dneve prvih domačih konstruk
cij.

Relativnost presoje o dnevni proiz
vodnji — lani je podjetje dalo domačemu 
in tujemu trgu 1100 vozil, letos jih pred
videva 1800 — označuje zahtevnost izde
lave raznih vozil. Tako je še ^najmanj 
truda v proizvodnji znanih »kurirjev«, 
zahtevnejša je izdelava »kombijev«, več 
časa terja proizvodnja malih avtobusov 
in specialnih avtomobilov za potrebe raz
nih služb. Tako srečamo dneve, ko izro
či proizvodnja lastnemu prodajnemu od
delku pet, pa osem, skratka več ali manj 
izgotovljenih vozil, pri čemer pa ostaja 
iinančni rezultat neizpremenjen<

Številke kot legitimacijo proizvodnih 
prizadevanj po svoje osvetljujejo podat
ki o gibanju zaposlenih. Z dokaj po
časnejšim tempom raste diagram števila 
zaposlenih - trenutno dela v tovarni 988 
delavcev, leta 1956 pa je začenjal proiz
vodnjo 170-članski delovni kolektiv — kar 
ob pogledu na proizvodne ter finančne 
uspehe opozarja na skrb podjetja, da z 
nenehnim izpopolnjevanjem organizacije 
dela ter s produktivnostjo posameznikov, 
z njihovo usposobitvijo, dosega ob manj
šem številu zaposlenih kar se da ugod
nejše proizvodne rezultate. Semkaj sodi 
še razmišljanje o uvajanju mehanizaci
je. primernih strojev; v uvajanju serij
ske proizvodnje, o spletanju ustreznega 
omrežja solidnih kooperantov, o napo
rih delovne organizacije, ki prilagajo 
lastne zmogljivosti zmogljivostim sorod
nih tovarn.

Danes je proizvodnja »IMV- že za
čela preraščati razpoložljive prostorne 
zmogljivosti tovarne. Zategadelj je na 
dnevnem redu razgovorov v podjetju 
plan rekonstrukcije, s katero si bo pod
jetje lahko omogočilo večji razmah v 
načrtovanjih in boljše delovne pogoje za 
delavce.

Problemu prostora se pridružuje tudi 
problem pomanjkanja strokovnega ka
dra. Malone 1000 zaposlenih pomeni vse
kakor močan delovni kolektiv, vendar 
pa terja zahtevna proizvodnja še nadalj
nje izpopolnjevanje delovnih mest s kva
lificiranimi ter visokokvalificiranimi de
lavci. Teh pa na Dolenjskem ni na pre
tek! Ce pripovedujemo o nekdanji za
ostalosti tega podjetja, potlej lahko pod
črtamo sled zaostalosti, ki se kaže v po
manjkanju delovnih tradicij; raznih po
klicev, industrijskih delavcev. Nedvom
no, industrija avtomobilov je zahtevna 
industrijska panoga ter vsekakor teme
lji na izkušenosti in znanju delovnega 
kolektiva z večletno tradicijo. Tradicija 
pa ne nastane čez noč — tu sta potreb

na ’čas in upornost v kadrovski politiki. 
Ne le štipendije, pač pa predvsem šte
vilni pogovori z mladino, ki razsoja o 
bodočem poklicu; so ključ pri reševa
nju kadrovskega problema.

Morda je ravno kadrovska politika 
in dobršna mera strpnosti kot njen 
spremljevalec osnova za razširjanje delov
nega kolektiva; da počasi, skladno s šte
vilnostjo usposobljenih delavcev in stro
kovnjakov ter s potrebno strojno opre
mo povsem osvoji proizvodnjo avtomo
bila od motorja do zadnjega vijaka. Za 
zdaj je »IMV« odvisen od uvoza motor
jev: vse drugo je njegova lastna proiz
vodnja. Motor pa je zahteven izdelek, ki 
mu je težko biti kos z minimalnimi de
lovnimi izkušnjami ter s pomanjkljivo 
strokovno opremo. Vsekakor pa je nje
gova proizvodnja osvojljiva, in podjetje, 
o katerem je beseda, že dolgo časa raz
mišlja o pogojih, ki jih mora ustvariti 
za lastno proizvodnjo motorjev ter s 
tem temelj za popolno osamosvojitev v 
proizvodnji avtomobilov, id bi bila od
visna samo od domačih kooperantov in 
ne več od uvoza.

Ampak motor ni preprost izdelek! 
»IMV« je od leta 1959 v tesnih stikih s 
številnimi domačimi proizvajalci, ki lah
ko uresničijo ali kakorkoli pomagajo pri 
uresničitvi načrta o proizvodnji močnej
šega domačega avtomobilskega motorja 
za osebne in druge avtomobile. Rezul
tati teh stikov so sicer ugodni, še zme
rom pa ne govore v prid minimalnemu 
času, ki obeta tovrstno domačo proiz
vodnjo.

Srečanje * dolenjsko avtomobilsko 
industrijo je potemtakem srečanje s pro
blemom naglega osvajanja določene pro
izvodnje v korist zmanjšanju uvoza in 
hkrati v korist povečanja izvoza. Vseka
kor nam to srečanje predstavi odličnega 
dobavitelja raznovrstnih vozil domačim 
odjemalcem, ki so jim znane odlike av
tomobila znamke »IMV« z lastovico; nji
hova vsestranska uporabnost, nezahtev
nost pri oskrbovanju; ekonomičnost pri 
porabi goriva to maziva, so odlike, za 
katere bi se potegovala marsikatera to
varna avtomobilov«

Proizvodnja karoserij na tekočem traku
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POPRAVEK
V reportaži »Iz malega raste veliko« o komuni Sevnica, objavljeni.^ 

33. številki Delavske enotnosti, je tiskarski škrat zamešal nekaj vrsti6’ 
zaradi česar ni jasen četrti odstavek. Takole je prav:

Letos bodo v sevnlški komuni ustvarili več kot za 7.218,000.000 dinari®!? 
brutoprodukta (v 1962. letu so ustvarili za 6.003,000.000 dinarjev v letu *9° 
pa za 5.453,000.000 dinarjev), ob polletju so ugotovili za 3,9 »/« večjo reahz« 
cijo kot so jo predvideli za ta čas. Perspektivni program razvoja občin® L 
predvideval porast družbenega bruto proizvoda na občana od leta 196° ,n 
1965 od 225.300 na 338.000 dinarjev. Prekoračili pa ga bodo že letos, ko bo« 
ustvarili 395.000 dinarjev, verjetno pa še več družbeno bruto proizvoda 
prebivalca. Isto velja glede narodnega dohodka, ki naj bi znašal po pela 
spektivnem planu 1965. leta 196.340 dinarjev na prebivalca, že 1962. leto P 
so dosegli 177.100 dinarjev, v 1963. letu pa bodo presegli celo za letos P*i 
niram (po družbenem planu občine za 1963. leto) narodni dohodek v visn 
204.300 dinarjev na prebivalca.
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